

# မြန်မာ့အလင်း

၁၂၅၅ ခုနှစ် တည်ထောင်သည်။ Established in 1914  
Myanma Alinn Daily

## အကြောင်းသုံးပါးဖြင့် နတ်ပြည်ရောက်

မှန်သောစကားကို ပြောဆိုရာ၏။ အမျက်ထွက်ရာ။ တောင်းလာသည်ရှိသော် အနည်းငယ်မျှကိုသော်လည်း ပေးလှူရာ၏။ ဤအကြောင်းသုံးပါးတို့ဖြင့် နတ်ပြည်သို့ ရောက်ရ၏။  
ကောဝေဂ်(ဓမ္မပဒ-၂၂၄)

၁၃၀၅ ခုနှစ်၊ နတ်တော်လပြည့်ကျော် ၄ ရက်

၂၀၂၃ ခုနှစ်၊ ဒီဇင်ဘာ ၃၁ ရက်၊ တနင်္ဂနွေနေ့

အတွဲ (၆၃)၊ အမှတ်(၀၉၂)

### နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီ၏ ရှေ့လုပ်ငန်းစဉ် (၅) ရပ်

- ၁။ လွတ်လပ်ပြီးတရားမျှတသော ပါတီစုံဒီမိုကရေစီအထွေထွေရွေးကောက်ပွဲ အောင်မြင်စွာ ကျင်းပနိုင်ရေး ပြည်ထောင်စုတစ်ဝန်းလုံး တည်ငြိမ်အေးချမ်း၍ တရားဥပဒေစိုးမိုးရေး အပြည့်အဝရရှိလာအောင် အလေးထားဆောင်ရွက်သွားမည်။
- ၂။ တိုင်းရင်းသားပြည်သူတစ်ရပ်လုံးနှင့် အကျိုးဝင်သော စိုက်ပျိုးမွေးမြူရေးကို အခြေခံသည့် ကုန်ထုတ်လုပ်ငန်းများအားမြှင့်တင်၍ နိုင်ငံစီးပွားမြှင့်တင်ရေးနှင့် ပြည်သူ့လူထုတစ်ရပ်လုံး၏ လူမှုစီးပွားဘဝမြှင့်တင်ရေး ဆက်လက်ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်သွားမည်။
- ၃။ နိုင်ငံတော်၏ ပကတိအနှစ်သာရဖြစ်သော ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေးနှင့် ရရှိထားသည့် ပြည်တွင်း ငြိမ်းချမ်းရေးရလဒ်များ တည်ငြိမ်မှုရှိစေရေးအတွက် (NCA) ပါ သဘောတူညီချက်များ အတိုင်း ဖြစ်နိုင်သမျှ အလေးထားလုပ်ဆောင်သွားမည်။
- ၄။ စစ်မှန်စည်းကမ်းပြည့်ဝသည့် ပါတီစုံဒီမိုကရေစီစနစ် နိုင်ငံစေရေးနှင့် ဒီမိုကရေစီနှင့် ပတ်သက်သည့်အခြေခံသည့် ပြည်ထောင်စုတည်ဆောက်ရေးလုပ်ငန်းစဉ်များကို အရှိန်အဟုန်ဖြင့် ဆက်လက်ဆောင်ရွက်သွားမည်။
- ၅။ ဆန္ဒမဲပေးပိုင်ခွင့်ရှိသူအားလုံး၏ အခွင့်အရေးများ နှစ်နာမရှိစေရေးနှင့် နည်းလမ်းကျန် မှန်ကန်မှုရှိသည့် အထွေထွေရွေးကောက်ပွဲတစ်ရပ်ဖြစ်စေ ဆောင်ရွက်ခြင်း၊ အရေးပေါ်ကာလဆိုင်ရာ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်အညီ ဆောင်ရွက်ခြင်းတို့ဖြင့်စီးပွား လွတ်လပ်ပြီး တရားမျှတသော ပါတီစုံဒီမိုကရေစီအထွေထွေရွေးကောက်ပွဲ ကျင်းပ၍ ထွက်ပေါ်လာသည့် အစိုးရအား နိုင်ငံတော်တာဝန်လွှဲအပ်နိုင်ရေး ဆက်လက်ဆောင်ရွက် သွားမည်။



## မုဒုံမြို့နယ်၌ ၂၀၂၃-၂၀၂၄ ခုနှစ် မိုးသီးနှံစိုက်ပျိုးရာသီတွင် စိုက်ပျိုးခဲ့သည့်စပါးဧက ၇၅၀၀ ကျော် ရိတ်သိမ်းပြီးစီးပြီဖြစ်

မုဒုံ ဒီဇင်ဘာ ၃၀  
မုဒုံမြို့နယ် မုဒုံမြို့နယ်၌ ၂၀၂၃-၂၀၂၄ ခုနှစ် မိုးသီးနှံစိုက်ပျိုးရာသီတွင် ဒေသခံတောင်သူများ စိုက်ပျိုးခဲ့သည့် စပါးစိုက်ဧက ၇၅၀၀ ကျော်ကို ရိတ်သိမ်းခြေလှေ့ ပြီးစီးပြီဖြစ်ကြောင်း မြို့နယ် စိုက်ပျိုးရေးဦးစီးဌာနမှ သိရသည်။

ဒေသတွင်း စားနပ်ရိက္ခာဖူလုံစေရန်နှင့် ဆန်စပါး စိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်မှုကဏ္ဍ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်စေရန် တောင်သူများက ချောင်းပိတ်၊ မြောင်းပိတ်နှင့် ဆည် ရေများကို အသုံးပြုကာ မြို့နယ်တွင် မိုးစပါးသီးနှံ ၇၅၀၀ ဧကကို စိုက်ပျိုးနိုင်ခဲ့ရာ သတ်မှတ်လျာထား စိုက်ပျိုးမှုကို ၂၆၂၈ ဧက ကျော်လွန်စိုက်ပျိုးနိုင်ခဲ့သည်။

မုဒုံမြို့နယ်တွင် အဓိကအားဖြင့် စိုက်ပျိုးခဲ့သည့်သီးနှံ များမှာ ပေါဆန်းရင်း၊ ဆင်းသုခ၊ မနောသုခ စသည့် စပါးမျိုးများကို စီးပွားဖြစ်စိုက်ပျိုးခဲ့ကြသည်။

ယခုအခါ ဒေသခံတောင်သူများက ဆောင်း သီးနှံအချိန်မီစိုက်ပျိုးနိုင်ရန် နိုင်းဘာလဆန်းပိုင်းမှ စာမျက်နှာ ၃ ကော်လံ ၅ \*

## မြဝတီကုန်သွယ်ရေးဇုန်မှ ဒီဇင်ဘာလ ၁၈ ရက်တာကာလ အတွင်း ကုန်သွယ်မှုပမာဏ ကန်ဒေါ်လာ ၈ ဒသမ ၉၅၅ သန်း ဆောင်ရွက်နိုင်ခဲ့

ရန်ကုန် ဒီဇင်ဘာ ၃၀  
မြဝတီကုန်သွယ်ရေးဇုန်အနေဖြင့် ဒီဇင်ဘာ ၁ ရက်မှ ဒီဇင်ဘာ ၁၈ ရက်အထိ ကာလအတွင်း ဖွဲ့ကုန်ကန်ဒေါ်လာ ၁ ဒသမ ၉၅၅ သန်း၊ သွင်းကုန် ကန်ဒေါ်လာ ၇ ဒသမ ၀၀၉ သန်း စုစုပေါင်း ကုန်သွယ်မှုပမာဏ ကန်ဒေါ်လာ ၈ ဒသမ ၉၅၅ သန်း ဆောင်ရွက်နိုင်ခဲ့ကြောင်း စီးပွားရေးနှင့် ကုသုန်းရေးဦးစီးဌာန၏ စာရင်းများ အရ သိရသည်။

မြဝတီကုန်သွယ်ရေးဇုန်မှ တစ်ဖက်နိုင်ငံနှင့် နှစ်နိုင်ငံနယ်စပ်ကုန်သွယ်မှုများ ဆောင်ရွက်လျက် ရှိရာ ဒီဇင်ဘာ ၁၈ ရက်မှ ၁၈ ရက်အထိ ကုန်တင်ပို့ မှုအနေဖြင့် လယ်ယာထွက်ကုန်ပစ္စည်းများဖြစ် သော ဂရုတ်၊ ဂေါ်ဖီ၊ ကြက်သွန်နီနှင့် CMP ပစ္စည်း များတင်ပို့ခဲ့ပြီး အများဆုံးတင်ပို့ခဲ့သည့် ဖွဲ့ကုန် ပစ္စည်းများမှာ ငရုတ်၊ ကြက်သွန်နီနှင့် CMP ပစ္စည်း များဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။

စာမျက်နှာ ၃ ကော်လံ ၁ \*

## ယနေ့ ပတ်စရာ

လဲလျှင်ပြန်ထူ ပြန်ထ ဒါမှ ရပ်တည်နိုင်မှာ စသည်အတွေးများနှင့်အတူ လွတ်လပ်ရေးအထူးနှင့် နှစ်ဦးမှာ ...

ဆောင်းပါး ၈၁ ၆

ကျေးလက်စီးပွားဖွံ့ဖြိုးဖို့ အလုပ်အကိုင်နှင့် ဝင်ငွေ တိုးမြှင့်ကြဖို့

ဆောင်းပါး ၈၁ ၆၆



တရုတ်-အာဆီယံပြည်သူ့အချင်းချင်း အပြန်အလှန် ဖလှယ်ရေးနှစ်အဖြစ် Logo ဒီဇိုင်းပြိုင်ပွဲ ယှဉ်ပြိုင်နိုင်

ဆောင်းပါး ၈၁ ၇

လှမ်းလာခဲ့ဖို့စိတ်ခေါ်သည့် ချယ်ရီလှိုင်တို့ တောင်ပေါ်စခန်းမြို့ကလေး လှိုင်မွေ ဆီ

ရွှေနိုင်ငံမြိုင်ကွင်းကျယ် ၈၁ ၁၈



### အတိတ်မှ သင်ခန်းစာများရယူ အနာဂတ်ကို ကောင်းအောင်တည်ဆောက်

နှစ်ပေါင်းတစ်စု ကုန်ဆုံး၍ နှစ်သစ်ကို ကြိုဆိုကြရသည့်နေ့သို့ ရောက်ရှိလာခဲ့ပြီဖြစ်သည်။ ဤကာလသို့ရောက်တိုင်း နှစ်သစ်ကို မျှော်လင့်ချက်များစွာဖြင့် ကြိုဆိုခဲ့ကြသည့်တိုင် ခက်ခဲကြမ်းတမ်းမှုများနှင့် ရန်ကင်းရင်ဆိုင်ရမှုများကိုသာ အများအပြားကြုံတွေ့ခဲ့ကြရသည့် ကြီးပွားရေးအဖွဲ့အစည်းများအတွင်း တွေ့ရှိနိုင်သည်။ ပြည်ပနိုင်ငံအချို့၏ ပြည်တွင်းရေးစွတ်ဖက်မှုများနှင့် မိသားစုများ၊ ပိတ်ဆို့ပာနီတားမှုအခွင့်အလမ်းများ၊ ပြည်တွင်းစည်းလုံးညီညွတ်မှု အားနည်းကျဆင်းနေမှုများ၊ အတွင်းအပြင်ပေးပေါင်းလုပ်ဆောင်မှုများကိုစိစစ်၀့ ကပ်ရောဂါဝင်ရောက်မှုအန္တရာယ်များ၊ ဆန့်ကျင်ဘက်ပြုမူမှုများနှင့် အကြမ်းဖက်တိုက်ခိုက်သတ်ဖြတ်မှုများ စသည့်ပုံရိပ်အများစုကသာ အတိတ်နှစ်များကို လွှမ်းမိုးထားခဲ့သည်။

မိမိတို့နိုင်ငံနှင့်ပြည်သူများ နီးစွာဝ ခင်ဆိုင်နေကြရသည့် အခက်အခဲများနှင့် ကြမ်းတမ်းမှုများအတွက် အဓိကကျသော အဖြေမှာ အမျိုးသားရင်ကြားစေရေး၊ ပြည်တွင်းစည်းညီညွတ်ရေး စသည်ဖြင့် နိုင်ငံရေးသမားတို့ ခေါ်ဝေါ်သမုတ်ခဲ့ကြသည့် စည်းလုံးညီညွတ်မှုပိုင်ဖြစ်သည်။ လက်ရှိပြည်တွင်း၌ ဖြစ်ပေါ်နေသည့် အကြမ်းဖက်ဖက်ဆိတ်တိုက်ခိုက်သတ်ဖြတ်မှုများသည် ကဏ္ဍဆန်ဆန် မည်သို့ပင်အမည်နာမပေး၍ အသံကောင်းဟစ်ကြေးအနီကြေးကောမူ ဦးတည်ချက်မှာ အောင်အောင် အကျိုးစီးပွားအတွက်သာလျှင်ဖြစ်သည်။ နိုင်ငံအတွင်း ဒေသအသီးသီးတွင် Silent Majority ခေါ် အသတ်ခံရဆိတ်ဆိတ်နေသည့် အများစုသည် ပြည်သူလူထုကြီး၏ဆန္ဒအမှန်မှာ အေးချမ်းသာယာရေး၊ ဥပဒေစိုးမိုးရေး၊ လူမှုစီးပွားတစ်ရပ်ဖွံ့ဖြိုးရေး၊ စားဝတ်နေမှုစွမ်းရည်မြှင့်တင်မှု၊ သို့သော် အမျက်အင်အားစုတို့က နိုင်ငံကို အလုံးစုံပျက်သုဉ်းလေလမ်းကြောင်းဆီသို့ မရောက်ရောက်အောင် တွန်းလှန်နေကြသည်။

ပြည်တွင်းရှိ ကျေးလက်ဒေသအများစုပင်သော ဒေသအချို့တွင် လက်နက်ကိုင်အုပ်စုများက နယ်စားပယ်စားများသည် မင်းမူနေကြပြီး အာဏာရှင်တော်လှန်ရေးဟု ကြွေးကြော်ခဲ့သူတို့ကို ကိုင်တိုင်က လက်နက်ကိုင်အာဏာရှင်များ ဖြစ်လာနေကြသည်။ စိတ်မထင်လျှင် မထင်သလို အနိုင်ကျင့်ညှဉ်းပန်းပိတ်စက်များက လူတိုင်းမေး၍ ငြိမ်းချမ်းစေမာန်တစ်ဆောင်အစား လက်နက်အားကိုးပြီးခြေမြှောက်မှုများ စသည်တို့က တိုင်းရင်းသား EAO အဖွဲ့ခေါင်းဆောင်တစ်ဦးပြောကြားခဲ့သည့် အခါလူတွေ လက်ထပ်လက်နက်ရောက်သွားရင် စားပြုလိုအဖွဲ့တွေ ဖြစ်သွားလိမ့်မယ်ဟု သည်စကားကို သက်သေပြနေသကဲ့သို့ပင်ဖြစ်သည်။ အဘယ်လောက်စေ ခင်ခြင်တုံတရားနှင့် ဉာဏ်ပညာရှိသူများအနေဖြင့် မိမိတို့ဒေသတွင် လက်နက်ကိုင်ပုန်ကန်မှုကြီးများမဖြစ်မိ ယခင်နှင့်ယခုကွဲပြားမှုများကို နှိုင်းယှဉ်ချိန်ထိုးကြည့်ခြင်းအားဖြင့် အကျိုးနှင့် အမြစ်ကို သိရှိနိုင်သည်။ ဒေသပြည်သူများအဖို့ မိမိတို့နေ့စဉ်ကြုံတွေ့နေရသည့် ကာယကုန်ကျစီးပွားများသည် ယင်းလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့များ အုပ်စုများ သေသတ်တည်ကြီးနေမှုကြောင့် ဖြစ်ကြောင်း နားလည်သဘောပေါက်လာသည်နှင့်အမျှ ပိုမို၍ ဆန့်ကျင်လာကြမည်ဖြစ်သည်။

မိမိတို့နိုင်ငံသည် ပါတီစနစ်ရရှိစေရန်ကို ကျင့်သုံးနေသည့် နိုင်ငံဖြစ်သည်။ ခေတ်စနစ်ကောင်းမွန်တည်တံ့ခိုင်မြဲစေရန် တစ်ဆင့်ပြီးတစ်ဆင့် ဆင့်ကဲပြုပြင်ပြောင်းလဲ တည်ဆောက်သွားခြင်းဖြင့်သာ အပေါင်းလက္ခဏာဆောင်သော၊ နိုင်ငံကိုလည်း မနာကျင်စေဘဲ အပြုသဘောလည်းဖြစ်သော ရလဒ်များကို တစ်စုံတစ်ရာ ရရှိနိုင်မည်ဖြစ်သည်။ အနီးဆုံးသော ဆယ်စုနှစ်များ၏ သမိုင်း၌ပင် မိမိတို့ သင်ခန်းစာယူဖွယ်တို့ တနင်္ဂနွေတို့နေသည်။ သမိုင်းဟူသည့် အတိတ်အဖြစ်အပျက်တို့ကို မှတ်တမ်းတင်ခြင်း၊ အနက်ကောက်ခြင်း၊ အနာဂတ်အတွက် မှန်ဆဲခြင်းဖြစ်သည်ဟု ပညာရပ်တို့က မိန့်ဆိုသည်။ ခေတ်တစ်ခင်းကို မိမိတို့ ရေးထိုးကြသည့်ဟုဆိုသော်လည်း မိမိတို့ လုပ်ကိုင်ဆောင်ရွက်မှုတို့မှ ထွက်ပေါ်လာသည့်ရလဒ်များပေါ်တွင် မူတည်၍သာ သမိုင်းမှတ်တမ်းတင်ကြရခြင်းဖြစ်သည့်အလျောက် မိမိတို့၏ သမိုင်းပေးတတ်နိုးမှုကို ကျေပွန်ကြခြင်းဖြင့် နိုင်ငံတော်၏နှစ်သစ်များ ငြိမ်းချမ်းသာယာလှပနိုင်ပါစေကြောင်း။

### (ဂ) နှစ်မြောက် လွတ်လပ်ရေးနေ့ အမျိုးသားရေးဦးတည်ချက်(၅)ရပ်

- ၁။ အမျိုးသားအကျိုးစီးပွားနှင့် အမျိုးသားနိုင်ငံရေးဖြစ်သည့် ပြည်ထောင်စုပျက်စီးမှု၊ တိုင်းရင်းသားလုံးညီညွတ်မှု မပြုရရေးနှင့် အချုပ်အခြာအာဏာတည်တံ့ခိုင်မြဲရေးဟူသည့် ဒီကတစ်ခန့်အရေးသုံးပါးကို ထိနင်းမိမိဆောင်ရွက်ရေး။
- ၂။ ခေတ်မီဦးပြုဖိုးတက်ကြီး၊ ဒီမိုကရေစီနှင့် ဖက်ဒရယ်စနစ်ကိုအခြေခံသည့် ပြည်ထောင်စုစနစ် တည်ဆောက်ရာတွင် အသိပညာ၊ အတတ်ပညာ၊ ပင်ကိုအရည်အသွေး စွမ်းရည်များနှင့် ပြည့်စုံသည့် လူ့စွမ်းအားအရင်းအမြစ်များ မွေးထုတ်ပေးနိုင်သည့် ဘက်စုံပညာရေးကဏ္ဍကို မြှင့်တင်ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်ရေး။
- ၃။ ဥပဒေနှင့်အညီ လွတ်လပ်၍ တရားမျှတသည့် ရွေးကောက်ပွဲကျင်းပနိုင်ရေးနှင့် တစ်နိုင်ငံလုံးအကြားအလပ်မရှိ ဆန္ဒခံပေးပိုင်ခွင့်ရရှိစေရေးအတွက် ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်ရေး။
- ၄။ အကြမ်းဖက်ဖြစ်စဉ်များအားလုံးချုပ်ငြိမ်းပြီး တည်ငြိမ်အေးချမ်းရေးနှင့် ပါတီစနစ်ဒီမိုကရေစီစနစ်ခိုင်မာစေရေးအတွက် ပြည်သူလူထုတစ်ရပ်လုံး ပိုင်းဝန်းပေးပေါင်းဆောင်ရွက်ရေး။
- ၅။ စိုက်ပျိုးရေးနှင့် မွေးမြူရေးလုပ်ငန်းများကို အခြေခံသည့် MSME စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများကို အားပေးမြှင့်တင်ဆောင်ရွက်ရေး။

### သတိပေးနှိုးဆော်ချက်

(ဂ)နှစ်မြောက်လွတ်လပ်ရေးနေ့ နိုင်ငံတော်အလုပ်နှင့် နိုင်ငံတော်အလုပ်အလေးပြုပေးအခွင့်အလမ်းများ ဖြစ်ပေါ်စေရန်အတွက် ကျွမ်းကျင်မှုပညာရှိလုပ်သားများ ဖြစ်ပေါ်စေရန်အတွက် ဥပဒေနှင့်အညီ လွတ်လပ်၍ တရားမျှတသည့် ရွေးကောက်ပွဲကျင်းပနိုင်ရေးနှင့် တစ်နိုင်ငံလုံးအကြားအလပ်မရှိ ဆန္ဒခံပေးပိုင်ခွင့်ရရှိစေရေးအတွက် ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်ရေး။

### အသိပေးနှိုးဆော်ချက်

(ဂ)နှစ်မြောက် လွတ်လပ်ရေးနေ့အခမ်းအနားကို ၂-၁-၂၀၂၃ ရက်နေ့ ၀၄၀၀ အချိန်တွင် ပြည်သူ့ရင်ပြင်၌ အစမ်းလေ့ကျင့်ခြင်းနှင့် ၄-၁-၂၀၂၄ ရက်နေ့ ၀၄၀၀ အချိန်တွင် ကျွမ်းကျင်မှုပညာရှိလုပ်သားများ အစမ်းအနားကျင်းပစဉ်အတွင်း ပြည်လမ်းကို ခေတ္တပိတ်ထားမည်ဖြစ်သဖြင့် ပြည်လမ်းအတွင်း မြောက်ပူစောတိုင်း မောင်းနှင်သွားလာသော ယာဉ်များသည် မြေကန်ကန်မီးပိုင်တွင် ညာဘက်သို့ချိတ်ကျေ၍ ရန်ကန်တိုင်းဒေသကြီးအစိုးရအဖွဲ့

### ရန်ကန်မြို့နှင့် မန္တလေးမြို့အတွက် ရည်ညွှန်းလက်ကားဈေးနှုန်းများနှင့် ပြည်ထောင်စုနယ်မြေနေပြည်တော်၊ တိုင်းဒေသကြီး / ပြည်နယ် မြို့တော်များအတွက် ရည်ညွှန်းလက်လီဈေးနှုန်းများ

၃-၁-၂၀၂၃ ကျပ်/လီတာ

Area (မြို့နယ်)	ရန်ကန်	မန္တလေး	မုတ်ချက်
92 Ron	၂၄၃၂	၂၅၁၄	(၁)
95 Ron	၂၅၃၃	၂၆၀၁	(၂)
HSD (500 ppm)	၂၃၂၃	၂၃၉၉	
HSD (50 ppm)	၂၃၆၄	၂၄၄၁	
HSD (10 ppm)	၂၃၇၀	၂၄၄၇	

Fuel (လက်ကားဈေးနှုန်း)	ရန်ကန်	မန္တလေး
92 Ron	၂၄၃၂	၂၅၁၄
95 Ron	၂၅၃၃	၂၆၀၁
HSD (500 ppm)	၂၃၂၃	၂၃၉၉
HSD (50 ppm)	၂၃၆၄	၂၄၄၁
HSD (10 ppm)	၂၃၇၀	၂၄၄၇

မုတ်ချက် (၁) MOPS ဈေးနှုန်းပေါ်တွင် အခြေခံတွက်ချက်ထားခြင်း ဖြစ်ပါသည်။  
(၂) သုံးစွဲသူ မိဘပြည်သူများအနေဖြင့် စက်သုံးဆီများ ထယ်လျှမ်းစွဲရာတွင် ကျေနပ်မှုမရှိပါက ကော်မတီ အောက်ဖော်ပြပါ ဖုန်းနံပါတ်များသို့ လုံခြုံစိတ်ချစွာဖြင့် သတင်းပေးတိုင်ကြားနိုင်ပါကြောင်း အသိပေးအပ်ပါသည်။  
၀၆၇- ၄၁၁၃၇၂ ၀၉-၂၅၄၆၂၅၄၇၇  
၀၆၇- ၄၁၁၂၀၂ ၀၉-၇၇၅၂၅၄၆၃၂

စက်သုံးဆီတင်သွင်းသို့အထောက်အကူပြုခြင်းလုပ်ငန်းကြီးကြပ်ရေးကော်မတီ

ညီညွတ်ရေးဆိုတာ တူညီသောအကျိုး၊ တူညီသောအလုပ်၊ တူညီသော ရည်ရွယ်ချက်ရှိရမယ်။ တစ်တိုင်းပြည်လုံး လူတစ်မျိုးလုံးရဲ့ လွတ်လပ်ရေး၊ လူတစ်မျိုးလုံးရဲ့အကျိုး၊ အဲဒီလိုတူညီတဲ့ ရည်ရွယ်ချက်၊ တူညီတဲ့အကျိုး၊ တူညီတဲ့ အလုပ်၊ တိုင်းသူပြည်သားတွေရအောင် တူညီတဲ့အလုပ်လုပ်တဲ့ ညီညွတ်ရေးမျိုး ဖြစ်ရမယ်။ ပါးစပ်က ညီညွတ်ချင်ပါတယ် ပြောလို့မဖြစ်ဘူး။ အလုပ်မှာလည်း တူရမယ်။ အကျိုးမှာလည်း တူရမယ်။ ရည်ရွယ်ချက်မှာလည်း တူရမယ်။ အဲဒါမျိုး ကိုမှ ညီညွတ်ရေးလို့ ခေါ်ထိုက်တယ်။

[ဒိုလ်ချပ်အောင်ဆန်း၏ ၂၃-၁-၁၉၄၆ ရက်နေ့တွင် ကျင်းပသော ဖခင်လ ပြည်လုံးကျွတ်ညီလာခံသဘင်ကြီး၌ ပြောကြားခဲ့သည့်မိန့်ခွန်းမှ ကောက်နုတ်ချက်]



ဂေါ်ရင်ဂျီကျွန်းသဘာဝအလှ

ဓာတ်ပုံ - ဦးချစ်သာ

### ဒီဇင်ဘာ (ပုဂ္ဂမဟတ်) လူထုအားကစားလှုပ်ရှားမှုအထိမ်းအမှတ် စုပေါင်းလမ်းလျှောက်ပွဲ အင်အား ၄၀၀၀ ကျော်ပါဝင်ဆင်နွှဲ

နေပြည်တော် ဒီဇင်ဘာ ၃၀  
အားကစားနှင့် လူငယ်ရေးရာ ဝန်ကြီးဌာနအနေဖြင့် လူတစ်ဦးချင်းမှအပြု၍ တစ်မျိုးသားလုံး ကျန်းမာကြံ့ခိုင်စေရေးနှင့် မြန်မာ့အားကစားလောက အဆင့်အတန်း တိုးတက်မြှင့်တင်ရေးရန် ရည်ရွယ်၍ ၂၀၂၃ ခုနှစ် ဒီဇင်ဘာ (ပုဂ္ဂမဟတ်) လူထုအားကစားလှုပ်ရှားမှုအထိမ်းအမှတ်စုပေါင်းလမ်းလျှောက်ပွဲကို ယနေ့ နံနက်ပိုင်းတွင် နေပြည်တော်ရှိ ဝဏ္ဏသိဒ္ဓိအားကစားကွင်း၌ ကျင်းပသည်။ (ယာပုံ)

အဆိုပါ စုပေါင်းလမ်းလျှောက်ပွဲသို့ နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီအဖွဲ့ဝင်များ၊ မြန်ကြာသည့်ဒေါ်ခွဲဘွဲ့၊ ပိုးရယ်အောင်သိန်း၊ ဒေါက်တာမှထန်း၊ ဒေါက်တာဝေရွှေခွန်စံလှိုင်နှင့် ဦးရွှေကြိမ်၊ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးများ၊ ဒုတိယဝန်ကြီးများ၊ ဌာနဆိုင်ရာအကြီးအကဲများ၊ ဝန်ထမ်းများနှင့် ဝန်ထမ်းမိသားစုဝင် စုစုပေါင်း



အင်အား ၄၀၀၀ ကျော် ပျော်ပျော်ရွှင်ရွှင်ဖြင့် စည်ကားသိုက်မြိုက်စွာ ပါဝင်ဆင်နွှဲကြသည်။

ဦးစွာ စုပေါင်းလမ်းလျှောက်ပွဲကို မြန်မာနိုင်ငံ အိုပင်ပစ်ကော်မတီဥက္ကဋ္ဌ အားကစားနှင့် လူငယ်ရေးရာ ဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဦးမင်းသိန်းစံက သေတံပစ်ဖောက်၍ တာလွတ်အေးရာ ပါဝင်ဆင်နွှဲကြသူများသို့ ဝဏ္ဏသိဒ္ဓိအားကစားကွင်း၏ သတ်မှတ်လမ်းကြောင်းများအတိုင်း ပျော်ပျော်ပါးပါး လမ်းလျှောက်ကာ စုပေါင်းကိုယ်လက်

ကြိုတင်ရေးလေ့ကျင့်ခန်းများနှင့် Physical Fitness Dance Exercises လေ့ကျင့်ခန်းများကိုစုပေါင်းလှုပ်ရှားဆောင်ရွက်ခဲ့ကြပြီး အားကစားနှင့် ကာယပညာဦးစီးဌာနမှ တာဝန်ရှိသူများက ရေသန့်ဘူးနှင့်အဟာရမှန်များ ပေးဝေခဲ့ကြသည်။

ယင်းနောက် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဦးမင်းသိန်းစံသည် စုပေါင်းလမ်းလျှောက်ပွဲသို့ ပါဝင်ဆင်နွှဲခဲ့ကြသည့် နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီအဖွဲ့ဝင်များနှင့် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး များအား ၂၀၂၃ ခုနှစ် ဒီဇင်ဘာလူထုစုပေါင်း

လမ်းလျှောက်ပွဲ အထိမ်းအမှတ်လက်ဆောင်များ ပေးအပ်သည်။ ၂၀၂၃ ခုနှစ် ဒီဇင်ဘာလူထုအားကစားလှုပ်ရှားမှု အထိမ်းအမှတ် စုပေါင်းလမ်းလျှောက်ပွဲများကို ဒီဇင်ဘာလ၏ အပတ်စဉ်စနေနေ့တိုင်း ပြုလုပ်ဆောင်ရွက်ခဲ့ရာ နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီအဖွဲ့ဝင်များ၊ ဝန်ကြီးဌာနများမှ တာဝန်ရှိသူများ၊ ဝန်ထမ်းများအပြင် ဝန်ထမ်းမိသားစုဝင်များပါ ပျော်ပျော်ပါးပါး ပါဝင်ဆင်နွှဲခဲ့ကြကြောင်း သိရှိရသည်။

သတင်းစဉ်

● **ရွှေဖူးမှ**

ပုသိမ်းပျက်စီးလှပေသည့် ရေထွက်ကုန်ပစ္စည်းများ၊ ကုန်စိမ်းဖိုကုန်များဖြစ်သည့် ကြက်သွန်နီနှင့်ငရုတ်များကို လွယ်ကူလျင်မြန်စွာတင်ပို့နိုင်ရေး ကုန်ပစ္စည်းစစ်ဆေးမှုတို ဦးစားပေးဆောင်ရွက်လျက်ရှိပြီး ယခုအခါထိုင်းနိုင်ငံမှ စားသောက်ကုန်ပစ္စည်းများ တွင်ကျယ်လာမှုနှင့်အတူ အသုံးပြုရန်လိုအပ်ချက်ကြောင့် စားသောက်ကုန်ကြမ်းပစ္စည်းလုပ်ငန်းဖြင့်တက်နေစဉ် လတ်လောကလူများတွင် ပိုမိုတင်ပို့နိုင်ခဲ့ကြောင်း စီးပွားရေးနှင့်ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးဝန်ကြီးဌာနမှ သိရသည်။

ထို့ကြောင့် ဒီဇင်ဘာ ၉ ရက်မှ ဒီဇင်ဘာ ၁၅ ရက်အထိ အများဆုံးတင်သွင်းခဲ့သည့် သွင်းကုန်ပစ္စည်းများမှာ မော်တော်ဆိုင်ကယ် အပိုပစ္စည်းများ၊ ပုံနှိပ်စက္ကူများ၊ ဆပ်ပြာ၊ သံနှင့်သံမဏိပစ္စည်းများ၊ ဘက်ထရီအခြောက်များ၊ ချည်ထည်များ၊ တာယာနှင့်ကျွတ်များ၊ စက်နှင့်စက်ပစ္စည်းများ ပါဝင်ကြောင်း သိရသည်။

ဒီဇင်ဘာ ၉ ရက်မှ ၁၅ ရက် အထိ အများဆုံးတင်ပို့ခဲ့သည့် ပိုက်နံပစ္စည်းများမှာ ငရုတ် (ခြောက်)၊ ကြက်သွန်နီ၊ ငရုတ်သီး (စိမ်း)၊ (အနီ)၊ ဂေါ်ဖီထုပ်နှင့် သခွားမျိုးစေ့တို့ပါဝင်ကြောင်း သိရသည်။

✦ **ရွှေဖူးမှ**

စတင်ပြီး မိုးစပါးများကို ရိုက်သိမ်းလျက်ရှိရာ ဒီဇင်ဘာလကုန်အထိ မိုးစပါးရိုက်စက်များအားလုံးကို ရိုက်သိမ်းခြေလှေ့ပြီး စီးနေပြီဖြစ်ကြောင်း၊ စပါးအထွက်နှုန်းကောင်းမွန်စေရေးနှင့် စပါးရိုက်သိမ်းခြေလှေ့ရာတွင် လေလွင့်မှုမျိုးစေ့ရန် ရိုက်သိမ်းချိန်လွန် နည်းပညာပေးလုပ်ငန်းများကိုဆောင်ရွက်ပေးခဲ့ကြောင်း မြို့နယ်စိုက်ပျိုးရေးဦးစီးဌာနမှ သိရသည်။



ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးနှင့် ပြည်ထောင်စုရှေ့နေချုပ်ဒေါက်တာသီတာဦး ရှမ်းပြည်နယ်/ကယားပြည်နယ်ရှိ ဥပဒေအရာရှိများ ဝန်ထမ်းများနှင့် တွေ့ဆုံ

နေပြည်တော် ဒီဇင်ဘာ ၃၀  
ပြည်ထောင်စု ဝန်ကြီးနှင့်  
ပြည်ထောင်စု ရှေ့နေချုပ်  
ဒေါက်တာသီတာဦးသည် ရှမ်း  
ပြည်နယ်/ ကယားပြည်နယ်ရှိ  
ဥပဒေအရာရှိများ ဝန်ထမ်းများ  
နှင့် ယနေ့ဖွဲ့စည်းခဲ့သည့် ၁၂ နာရီက  
ရှမ်းပြည်နယ် တောင်ကြီးမြို့ရှိ  
ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ရုံး အစည်း  
အဝေးခန်းမ၌ တွေ့ဆုံသည်။  
တက်ရောက်



များက ဝန်ထမ်းများ၏ စိန်ခေါ်မှု  
ကိုစွဲရပ်များ အုပ်ချုပ်ရေးဆိုင်ရာ  
ကိစ္စရပ်များ၊ တရားစွဲနှင့်အမှုလုပ်  
ဆိုင်ရာကိစ္စရပ်များကို မှာကြားရာ  
ဒုတိယဝန်ကြီးနှင့် ဒုတိယရှေ့နေ  
ချုပ်က လုပ်ငန်းလမ်းညွှန်ချက်  
များအပေါ် ပြည့်စုံကိစ္စမှာကြားခဲ့  
ပြီး ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးနှင့်  
ပြည်ထောင်စု ရှေ့နေချုပ်က  
ဝန်ထမ်းများတင်ပြသော အခက်  
အခဲများနှင့် လုပ်ငန်းဆိုင်ရာ  
လုံခြုံရေးများအပေါ် ပေါင်းစပ်  
ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ပေးသည်။

အခမ်းအနားသို့ ဥပဒေရေးရာ  
ဝန်ကြီးဌာန ဒုတိယဝန်ကြီးနှင့်  
ဒုတိယရှေ့နေချုပ် ဒေါက်တာ  
သီတာဦး၊ ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ်  
များ ဒုတိယညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ်  
များ ရှမ်းပြည်နယ် ဥပဒေချုပ်  
ကယားပြည်နယ် ဥပဒေချုပ်၊ ရှမ်း  
ပြည်နယ်ဥပဒေအရာရှိ၊ ကယား  
ပြည်နယ် ဥပဒေအရာရှိ၊ ခရိုင်/  
မြို့နယ် ဥပဒေအရာရှိများနှင့်  
ဝန်ထမ်းများ တက်ရောက်ကြ  
သည်။  
ဦးစွာ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး

နှင့် ပြည်ထောင်စုရှေ့နေချုပ်က  
ရှမ်းပြည်နယ်နှင့် ကယားပြည်နယ်  
ဥပဒေအရာရှိများနှင့် ရုံးဝန်ထမ်း  
ထမ်းဆောင်နေသော ဥပဒေ  
အရာရှိများနှင့် ဝန်ထမ်းများကို  
တွေ့ဆုံအားပေးရန် လာရောက်  
ခြင်းဖြစ်ကြောင်း ရုံးလုပ်ငန်းများ  
အဆင်ပြေစွာ ဆောင်ရွက်နိုင်ရန်  
ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ပေးမည် ဖြစ်

ကြောင်း ကယားပြည်နယ်အတွင်း  
တာဝန်ထမ်းဆောင်လျက်ရှိသော  
ဥပဒေအရာရှိများနှင့် ရုံးဝန်ထမ်း  
များအတွက် ဥပဒေရေးရာဝန်ကြီး  
ဌာနအဖွဲ့ဖြင့် ဝန်ထမ်းများအတွက်  
လျှောက်ပေးနိုင်စွမ်းအားသောက်ဖွယ်ရာ  
များ လာရောက်ပေးအပ်ခြင်းဖြစ်  
ကြောင်း လုပ်ငန်းကိစ္စရပ်များနှင့်  
ဝန်ထမ်းများ နေထိုင်မှုကိစ္စရပ်များ

အတွက် ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်  
ခဲ့သူများအားလုံးကို ကျေးဇူးတင်ရှိ  
ကြောင်း ပြောကြားပြီး ရေကျပ်  
သိန်း ၉၀ နှင့် စားသောက်ဖွယ်ရာ  
များကိုပေးအပ်ရာ ကယားပြည်နယ်  
ဥပဒေချုပ်က လက်ခံရယူသည်။  
ဆက်လက်၍ ကယား  
ပြည်နယ် ဥပဒေချုပ်နှင့် ရှမ်း  
ပြည်နယ်ဥပဒေချုပ်တို့က ကျေးဇူး

တင်စကားများ ပြန်လည်ပြော  
ကြားပြီး ရှမ်းပြည်နယ် ဥပဒေ  
အရာရှိ၊ ကယားပြည်နယ် ဥပဒေ  
အရာရှိနှင့် ဝန်ထမ်းများက  
လုပ်ငန်းပိုင်းဆိုင်ရာ ကိစ္စရပ်များ  
ကို ရှင်းလင်းတင်ပြသည်။  
ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ပေး  
ထိရောက်စွာ ဥပဒေရေးရာ  
ဝန်ကြီးဌာန ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ်  
သိရသည်။

ကြည့်ရှုစစ်ဆေး  
ဆက်လက်၍ ပြည်ထောင်စု  
ဝန်ကြီးနှင့် ပြည်ထောင်စုရှေ့နေ  
ချုပ်သည် တောင်ကြီးမြို့၊ ကြီး  
ရပ်ကွက်၌ ယာယီဖွင့်လှစ်ထား  
သည့် ကယားပြည်နယ်ဥပဒေချုပ်  
ရုံးသို့ သွားရောက်၍ လွှတ်လည်  
ကြည့်ရှုစစ်ဆေးပြီး ဥပဒေအရာရှိ  
များနှင့်ဝန်ထမ်းများကို အားပေး  
စကားများ ပြောကြားခဲ့ကြောင်း  
သတင်းစဉ်

ကရင်ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ် ဦးစောမြင့်ဦး နည်းပညာတက္ကသိုလ်(ဘားအံ)၏ ၂၀၂၃-၂၀၂၄ ပညာသင်နှစ် မောင်မယ်သစ်လွင်ကြိုဆိုပွဲ တက်ရောက်ချီးမြှင့်

ဘားအံ ဒီဇင်ဘာ ၃၀  
နည်းပညာတက္ကသိုလ်(ဘားအံ) ၏ ၂၀၂၃ - ၂၀၂၄  
ပညာသင်နှစ် မောင်မယ်သစ်လွင်ကြိုဆိုပွဲအခမ်း  
အနားကို ဒီဇင်ဘာ ၂၈ ရက် ဖွဲ့စည်း၍ ၂ နာရီက အဆိုပါ  
တက္ကသိုလ် သို့ နှင်းသဘင်ခန်းမ၌ ကျင်းပရာ ကရင်  
ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ် ဦးစောမြင့်ဦး တက်ရောက်  
အားပေးချီးမြှင့်ခဲ့သည်။ (သာဓု)

မျိုးဆက်များဖြစ်အောင်ကြိုးစားကြရန် ပြောကြား  
သည်။  
ထို့နောက် ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်က ၂၀၂၃ - ၂၀၂၄  
ပညာသင်နှစ် ပထမနှစ်ကျောင်းသား ကျောင်းသူ  
များအား ထောက်ပံ့ငွေကျပ် ၁၀ သိန်းကို ချီးမြှင့်  
ပေးအပ်ပြီး နည်းပညာတက္ကသိုလ် (ဘားအံ) ဒုတိယ  
ပါမောက္ခချုပ်က သင်ကြားသင်ယူမှုအခြေအနေများ  
ကို အကျဉ်းချုပ်ရှင်းလင်းတင်ပြသည်။

ယင်းနောက် နည်းပညာတက္ကသိုလ်(ဘားအံ)  
ကျောင်းသား ကျောင်းသူများက တိုင်းရင်းသားတို့  
၏ ရိုးရာယဉ်ကျေးမှုအကအလှများဖြင့် သီဆိုကပြ  
ဖျော်ဖြေကြပြီး ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်က ဆုရရှိကြ  
သည့်ကျောင်းသား ကျောင်းသူများကို ဂုဏ်ပြုဆုများ  
ပေးအပ်ချီးမြှင့်ခဲ့သည်။



မောင်မယ်သစ်လွင်ကြိုဆိုပွဲတွင် ကရင်ပြည်နယ်  
ဝန်ကြီးချုပ်ဦးစောမြင့်ဦးက နိုင်ငံကိုပြုပြင်ပြောင်းလဲ  
တည်ဆောက်နေသောလူထု ပညာပြည့်ဝပြီး  
အမြင်ကျယ်ကာ သဘောထားကြီးသည့်လူအသိုင်း  
အရပ်ပါပြီး ပညာဆည်းပူးနေကြသော လူငယ်  
လူရွယ်များ အရည်အသွေးမြင့်မား၍ အမြော်အမြင်  
ရှိကာ ဆင်ခြင်တုံတရားပြည့်ဝသည့် လူသားကောင်း  
ဖြစ်လာရန် ကြိုးပမ်းကြံရာမည့်ဖြစ်ကြောင်း နိုင်ငံနှင့်  
လူမျိုးအတွက် ထူးချွန်ထက်မြက်သော ပညာတတ်

ဆက်လက်၍ ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်နှင့် ပြည်နယ်  
ဝန်ကြီးများက တိုင်းရင်းသားတို့၏ ရိုးရာယဉ်ကျေး  
မှုအကအလှများဖြင့် သီဆိုကပြ ဖျော်ဖြေခဲ့ကြသော

ကျောင်းသား ကျောင်းသူများကို ဂုဏ်ပြုဆုငွေများ  
ပေးအပ်ချီးမြှင့်ခဲ့ပြီး မောင်မယ်သစ်လွင်များနှင့်  
၍ အားပေးစကားများ ပြောကြားခဲ့ကြောင်း သိရ  
တက်ရောက်လာသော ကျောင်းသား ကျောင်းသူ  
ဆရာ ဆရာမများအား ရင်းနှီးနှီး တွေ့ဆုံနှုတ်ဆက်  
ပေးစကားများ ပြောကြားခဲ့ကြောင်း သိရ  
စောမျိုးမင်းသိန်း(ပြန်/ဆက်)

Elite Youth Player Development Coaching Course Level-1 ဟော်ကီနည်းပြသင်တန်းဆင်းပွဲ ကျင်းပ

ရန်ကုန် ဒီဇင်ဘာ ၃၀  
အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ဟော်ကီအဖွဲ့  
ချုပ်အဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့ချုပ်တို့၏  
မြန်မာဟော်ကီအကစား ဖွံ့ဖြိုး  
တိုးတက်ရေးအစဉ်တစ်ခု ဖြစ်  
သော Elite Youth Player Deve-  
lopment Coaching Course

Level-1ဟော်ကီနည်းပြသင်တန်း  
ဆင်းပွဲကို ဒီဇင်ဘာ ၃၀ ရက်က  
ရန်ကုန်မြို့ရှိ သိမ်ဖြူဟော်ကီ  
သင်တန်းဆင်းပွဲတွင် သင်တန်း  
နည်းပြဆရာ Mr. Shiv Sharan  
Singh Jagday၊ မြန်မာနိုင်ငံ

ဟော်ကီအဖွဲ့ချုပ်ဥက္ကဋ္ဌ ဦးစော  
လူလှထော်နှင့် တာဝန်ရှိသူများ  
က သင်တန်းဆင်းလက်မှတ်များ  
ပေးအပ်သည်။ ထို့နောက် မြန်မာ  
နိုင်ငံ ဟော်ကီအဖွဲ့ချုပ်ဥက္ကဋ္ဌ  
ဦးစောလူလှထော်က တိုင်းဒေသ  
ကြီးနှင့် ပြည်နယ်ဟော်ကီအသင်း  
များအတွက် ဟော်ကီတတ်တတ်များ  
နှင့်ဘောလုံးများကို သင်တန်းဆင်း  
ပေးအပ်ပေးထောက်ပံ့ပေးအပ်  
ပြီး တက်ရောက်လာသူများနှင့်  
သင်တန်းသားများ အမှတ်တရ  
ရုပ်ပိုင်းဆတ်ပုံရိပ်ကြည့်သည်။

မြောင်းမြပညာရေးဒီဂရီကောလိပ်တွင် လွတ်လပ်ရေးနေ့အထိမ်းအမှတ် စာပေဟောပြော

သင်တန်းနည်းပြအဖြစ် ဆောင်  
ရွက်ကာ သင်တန်းသား ၂၅ ဦး  
တက်ရောက်ခဲ့သည်။ မြန်မာနိုင်ငံ  
ဟော်ကီအဖွဲ့ချုပ်သည် မျိုးဆက်  
သစ်လူငယ် ဟော်ကီအားကစား  
သမားများကို အခြေခံဟော်ကီ  
အားကစားနည်းများ တတ်ကျွမ်း  
အောင် သင်ကြားပေးနိုင်မည့်  
နည်းပြဆရာကောင်းများ ထွက်  
ပေါ်လာစေရန် ရည်ရွယ်ဖွင့်လှစ်  
ခြင်းဖြစ်ပြီး မြန်မာဟော်ကီ  
အားကစားနည်း ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်  
ရေးကို တစ်ဖက်တစ်လမ်းမှ  
အထောက်အကူဖြစ်စေရန် နည်းပြ  
သင်တန်း ဖွင့်လှစ်ခြင်းဖြစ်  
သည်။  
ကိုညီလေး၊ ဓာတ်ပုံ-MHF

မြောင်းမြ ပဒီဇင်ဘာ ၃၀  
ရောဘတ်တိုင်းဒေသကြီး မြောင်းမြပညာရေးဒီဂရီကောလိပ် မြေရာခန်းမ  
၌ (၇၆) နှစ်မြောက် လွတ်လပ်ရေးနေ့အထိမ်းအမှတ် စာပေဟောပြောပွဲ  
ကို ဒီဇင်ဘာ ၂၅ ရက်က ကျင်းပခဲ့သည်။  
အဆိုပါ စာပေဟောပြောပွဲတွင် မြို့နယ် စာရေးဆရာအသင်းဥက္ကဋ္ဌ  
ဆရာကြီး ဦးကျွန်း (မောင်လှိုင်းသစ်-ချစ်စရာမြေ) က ခေါင်းဆောင်  
ကြီးများနှင့် တိုင်းရင်းသားပြည်သူတစ်ရပ်လုံးက သွေးစည်းညီညွတ်စွာ  
ဖြင့် လွတ်လပ်ရေးရရှိအောင် ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်ရန်များနှင့် မြန်မာ  
လွတ်လပ်ရေးရရှိခဲ့ပုံများကို ဟောပြောသည်။ ဟောပြောစဉ်အပြီးတွင်  
မြောင်းမြပညာရေး ဒီဂရီကောလိပ်မှ ဒုတိယကျောင်းအုပ်ဆရာမကြီး  
ဒေါ်နီလာဝေကဆရာကြီးဦးကျွန်းအား လက်ဆောင်ပစ္စည်းများပေးအပ်  
သည်။ အဆိုပါစာပေဟောပြောပွဲကို မြောင်းမြပညာရေးဒီဂရီကောလိပ်မှ  
ဆရာ ဆရာမများ၊ ကျောင်းသား ကျောင်းသူများ တက်ရောက်ကြ  
သည်။



ဟော်ကီအဖွဲ့ချုပ်ဥက္ကဋ္ဌ ဦးစော  
လူလှထော်နှင့် တာဝန်ရှိသူများ  
က သင်တန်းဆင်းလက်မှတ်များ  
ပေးအပ်သည်။ ထို့နောက် မြန်မာ  
နိုင်ငံ ဟော်ကီအဖွဲ့ချုပ်ဥက္ကဋ္ဌ  
ဦးစောလူလှထော်က တိုင်းဒေသ  
ကြီးနှင့် ပြည်နယ်ဟော်ကီအသင်း  
များအတွက် ဟော်ကီတတ်တတ်များ  
နှင့်ဘောလုံးများကို သင်တန်းဆင်း  
ပေးအပ်ပေးထောက်ပံ့ပေးအပ်  
ပြီး တက်ရောက်လာသူများနှင့်  
သင်တန်းသားများ အမှတ်တရ  
ရုပ်ပိုင်းဆတ်ပုံရိပ်ကြည့်သည်။  
ယင်းသင်တန်းကို ဒီဇင်ဘာ  
၂၅ ရက်မှ ၃၀ ရက်အထိ ဖွင့်လှစ်  
ခဲ့ပြီး ကနေဒါနိုင်ငံသား Mr. Shiv  
Sharan Singh Jagday က

အဆိုပါ စာပေဟောပြောပွဲတွင် မြို့နယ် စာရေးဆရာအသင်းဥက္ကဋ္ဌ  
ဆရာကြီး ဦးကျွန်း (မောင်လှိုင်းသစ်-ချစ်စရာမြေ) က ခေါင်းဆောင်  
ကြီးများနှင့် တိုင်းရင်းသားပြည်သူတစ်ရပ်လုံးက သွေးစည်းညီညွတ်စွာ  
ဖြင့် လွတ်လပ်ရေးရရှိအောင် ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်ရန်များနှင့် မြန်မာ  
လွတ်လပ်ရေးရရှိခဲ့ပုံများကို ဟောပြောသည်။ ဟောပြောစဉ်အပြီးတွင်  
မြောင်းမြပညာရေး ဒီဂရီကောလိပ်မှ ဒုတိယကျောင်းအုပ်ဆရာမကြီး  
ဒေါ်နီလာဝေကဆရာကြီးဦးကျွန်းအား လက်ဆောင်ပစ္စည်းများပေးအပ်  
သည်။ အဆိုပါစာပေဟောပြောပွဲကို မြောင်းမြပညာရေးဒီဂရီကောလိပ်မှ  
ဆရာ ဆရာမများ၊ ကျောင်းသား ကျောင်းသူများ တက်ရောက်ကြ  
သည်။  
ကိုညီလေး၊ ဓာတ်ပုံ-MHF

အိမ်ပြင်ပဗွဲ့ထွန်းသော မီးများကို နေ့အလင်းရောင်ရိုချိန်တွင် ပိတ်ထားခြင်းဖြင့် လျှပ်စစ်ကို ရွှေ့တာဝါ

(၇၆)နှစ်မြောက် လွတ်လပ်ရေးနေ့အကြို ၇၀စ်ပြုဆောင်ပါး

# လုံလျှင်ပြန်ထ ပြန်ထ ဒါမှ ရပ်တည်နိုင်မှာ စသည့်အတွေးများနှင့်အထူးနှင့် နှစ်ဦးမှာ ...

မိုးကေနိုင်

❖ အားလုံးသည် အလုပ်ကို အလုပ်နှင့်တူအောင် ကြိုးစားအလုပ်လုပ်သင့်ပါတယ်။ ပြည်တွင်းပဲ နေနေ၊ ပြည်ပထွက်ထွက်ပေါ့၊ အထူးသဖြင့် လူငယ်တွေအတွက်ပါ။ မိသားစုစစ်စစ်မှာ လုပ်တဲ့ သူနည်းပြီး ထိုင်စားများနေရင် အဆင်မပြေသလို အပြောကြီးပြီး ကောင်းထင်နေတဲ့လူတွေနဲ့လည်း ခရီးမရောက်မပျက်စီးဘဲ ဖထွက်နိုင်ပါဘူး။ အနာဂတ်အကျိုးစီးပွားအတွက် ရည်ရွယ်ပြီး လုပ်ရမယ့်အလုပ်တွေက များစွာရှိနေပါတယ်။ လုပ်တဲ့နေရာမှာ ကျွန်တော်တို့ကိုယ်တိုင် ပြုပြင် သင့်တာတွေ၊ ဆင်ခြင်ရမယ့်အရာတွေလည်း များစွာရှိနေပါတယ်။ ဥပမာ- ရှားပါးတဲ့ခေတ်ကြီးမှာ မလိုအပ်ဘဲ အပိုထွေးသုံးမိအောင် ဆင်ခြင်ကြည့်ဖို့ပါ။ အသုံးနဲ့အမြန်းကို ခွဲခြားသိပြီး အကာထက် အနှစ်ကို ပိုပြီးအလေးထားကြည့်ရအောင်လား။ တစ်ခါတစ်ရံ အပေါ်ယံသာဘဝထင် အိတ်ပေါက်နဲ့စားကောက်သလို မလိုအပ်တဲ့နေရာမှာ ငွေကြေးအမြောက်အမြား သုံးစွဲမိတာမျိုး ရှောင်သင့်တယ်လို့ မြင်ပါတယ်

၂၀၂၃-၂၀၂၄ ခုနှစ်ဦးကာလနှင့်အတူ (၇၆) နှစ်ပတ်စပီးဒီဖြစ်တဲ့ လွတ်လပ်ရေး အခါသမယမှာ ကျွန်တော်တို့ တစ်ဦး တစ်ယောက်ချင်းအနေနဲ့ပေး၊ အဖွဲ့ အစည်းအလိုက် နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံအနေနဲ့ ပေး စိတ်ရောက်ပုံပုံ လွတ်လပ်ကြပါရဲ့ လား။ နှစ်ပတ်စပီးဒီနှစ်ဦးအတွက်အပြောင်း မှာ အလုပ်အယမ်းက အရမ်းကြမ်းလွန်း နေဆဲ၊ စီးပွားရေး နိုင်ငံရေး၊ လူမှုရေး ဘက်စုံမှာ အထွေထွေအားနည်းဆဲ အခြေခံနေ့အရေရေကို မှန်အောင် ကြည့်တတ်ရပါမယ်။

**အထူးအကြံပြု သင်ခန်းစာပညာ**  
မိမိများထံမှ ရည်မှန်းချက် တာဘို တာဘို အချိန်မှာ၊ ဘယ်လိုပြီးမလဲ တိုကျ ပြတ်သားပါမလဲလည်း ကိုယ့်မှာရှိတဲ့ အရင်းအမြစ်တွေဟာ အကောင်အထည် ဆုံအညီအညွတ်ဖြစ်ပါတယ်။ လူသား၊ ငွေကြေး၊ ပညာ၊ နည်းပညာ၊ အချိန်၊ စွမ်းရည်ပိုင်းတွေမှာ ရှိနေတဲ့အားသာ ချက်၊ အားနည်းချက်မှန်သမျှကို မှန်မှန် ကန့်ကွက် အသုံးချနိုင်မှာ ရည်မှန်းချက် က ပြီးမြောက်မှာဖြစ်ပါတယ်။ . . .

◆ **ယနေ့ခေတ် ဖွံ့ဖြိုးမှုနောက်ကျခြင်း၊ မငြိမ်းချမ်းခြင်းနဲ့ လူ့အဖွဲ့အစည်းကို ဆိုးရွားစွာရှား ပျက်စီးစေခြင်းများစွာမှာ မူးယစ်ဆေးဝါးနဲ့ အဂတိတရားများကို အဓိကလွှမ်းမိုးနေတဲ့ တရားခံများအဖြစ် မြင်နိုင်ရပါမယ်။** ရေရှည်မှာ ဒီဝိညာဏ်ကနေ လူငယ်တွေကို ဆွဲထုတ်နိုင်မယ့်အရာက ပညာသာလျှင်ဖြစ်ပါတယ်။ ရေရှည်မှာ နိုင်ငံတည်ငြိမ်အေးချမ်းအောင် အမြစ်ဖြတ်ရမယ့် အဖျက်တွေထဲမှာ အဂတိနဲ့မူးယစ်ဆေးဝါးလည်း ပါပါတယ်ဆိုတာ သတိပြုရန်ဖြစ်ပြီး မိမိတို့လက်ထက် မှာ အဂတိမျိုးဆက်၊ မူးယစ်မျိုးဆက်၊ အာယာတမျိုးဆက်တွေ မချန်ရန်မိလေရ အောင် ပညာအတွေ့ကို အပြင်အထန် မြှင့်တင်နိုင်ဖို့ ကြိုးစားကြရမှာဖြစ်ပါတယ်

တစ်နှစ်တာလုံး မငြိမ်းချမ်းခဲ့ပါဘူး။ ဂရုဒါ အကောင်ကြီးမပျက်ခဲ့ပါဘူး။ ဘယ်လောက်ပြုပြင်ပြင်ပဲ ဘယ်လောက် တည်ဆောက်တည်ဆောက် ကြီးများ တဲ့ အဖျက်စွမ်းအားတွေကြားမှာ ထင်သလောက်ခရီးမပတ်ဘဲဆိုရင် ဘယ်သူပြုငြင်းမယ်ထင်ပါဘူး။ မငြိမ်း ချမ်းတော့ ဖွံ့ဖြိုးတက်မှုအတွက် လုပ်သလောက် အရာမထင်ခဲ့ပါဘူး။ တက်ကြွမှုဟာ အတွင်းအပြင် အမှောင် ပယောဂမျိုးစုံအောက်မှာ ဘယ်လိုမှ ယမ်းဆန်းနိုင်ခဲ့တဲ့အခါ ကိုယ်ကိုယ်တိုင် လည်း လုပ်ရုံးခွင့်မှာ performance ကောင်းပါ မပြုနိုင်ခဲ့တဲ့ ရဲခဲတဲ့အတွေ့ အကြုံနဲ့ ရဲခဲတဲ့သင်ခန်းစာများကို သာ နေရင်နှစ်နှစ်အတွက် ဆက်လက် သယ်ဆောင်သွားရမယ့် အနေအထားမှာ ရောက်ရှိနေပါတယ်။

ကိုစွာဆို ကိုယ်တိုင်ပြတ်သားသား ဆောင်ရွက်သွားရမယ့် ဖြစ်ပါတယ်။ စိတ်ငြိမ်းချမ်းရတဲ့ တက်ကြွပါဝင်မှုက အလိုလိုလဲပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ တာဝတွေ ပြန်လည်တည်ငြိမ်အေးချမ်းလို့ အမခံချက်နဲ့ ပုံမှန်ပြုမိန့်ဖို့ လိုအပ် နေတဲ့ အချက်တွေအပေါ် မူတည်ပြီး အနာဂတ်နှစ်သစ်မှာ စတင်လုပ်ဖို့စိတ်အား ထက်သန်မှုကို စောင့်ကြည့်လေ့လာ အသုံးဆိုင်မယ့် ပေတီများအသုံးပြုပြီး ပြုပြင်နိုင်ဖို့အခွင့်အရေးကောင်းများ ရှာဖွေဖို့လည်းလုပ်ချက် ဟု မျှော်လင့်နေမိ ပါတယ်။

မျှော်လင့်ချက်ပေးနိုင်ရင် ဦးဆောင်တဲ့ နောက် အလိုလိုလဲကိုပါလာကြပါလိမ့် မယ်။ အနာဂတ်စီးပွားရေးမှာ စိုးကွယ်ပြီး ရေး၊ မေးမြေးရေးအခြေခံတဲ့ တန်ဖိုးဖြင့် ထုတ်ကုန် value added များဖြစ်ဆောင် သန်းသစ်တို့ထုတ်လုပ်ရမယ့်အလုပ် တွေ ရှိပါတယ်။ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေး၊ ထုပ်ပိုးမှု၊ ဈေးကွက်ဖြန့်ချိမှု စသည့်ဖြင့် လိုအပ်ချက်က များနေသေးတော့ ပြည်တွင်းပြည်ပ ကျွမ်းကျင်ပညာရှင် ပါဝင်နဲ့ တိုင်ပင်ဆွေးနွေးခြင်းဟာ စဉ်ဆက်မပြတ်လုပ်ကိုင်ရမယ့်အရာပါ။

ဒီအတွက် စနစ်တကျစီမံခန့်ခွဲပို့မိဦး ကတော့ ဘယ်အရာမှာမဆို အမြဲလိုအပ် တဲ့ အရာပုံဖြစ်မှာပါ။ ဒါကြောင့် အသိပညာ ပညာပို့ဖြန့်ဖြူးတဲ့ အနာဂတ်လူ့စွမ်းအား များ ပေါ်ထွက်လာဖို့အတွက် လက်ရှိ သင့်တော်တဲ့ သယ်စာတရားအခြေခံကို effectiveness and efficiency အမြစ်ကို ထိရောက်အောင် ထုတ်ယူသုံးစွဲပြီး လက်ရှိ စီးပွားရေးနဲ့ ဖြိုးဖိုးအတွက် အားနည်းနေတဲ့ အခြေခံအဆောက်အအုံ ပိုင်းတွေကို အမြန်ပြင်ဆင်နိုင်ခြင်းက သင့်တော်တဲ့အရာတစ်ခုလို့ မြင်မိပါ တယ်။ အကျိုးရှိထိရောက်မှုဆိုတဲ့ ရလဒ် ထွက်ဖို့အတွက်လည်း ပကတိအခြေ အနေမှန်ကို သိရှိထားမှ ဖြစ်ပါမယ်။ ဒီအတွက်ကော နိုင်ငံမှာ Research and Development R&D လုပ်ငန်းတွေ အဆက်မပြတ်လုပ်သွားပြီး သာမန် စာတမ်းတွေထက်မက ပါရဂူအဆင့် ကျမ်းကြီးတွေပါ များပျားပြီးတက်လာ အဆင် promote ဆက်လုပ်ရမလို့လဲ ယူဆမိပါတယ်။

**အကာထက်အနှစ် အလုပ်နှင့်အတူ ရလဒ်ကောင်းထွက်ဖို့က**

အားလုံးသည် အလုပ်ကိုအလုပ်နှင့် တူအောင် ကြိုးစားအလုပ်လုပ်သင့်ပါ တယ်။ ပြည်တွင်းပဲနေမှန်း ပြည်ပထွက် ထွက်ထွက်ပေါ့၊ အထူးသဖြင့် လူငယ်တွေ အတွက်ပါ။ မိသားစုစစ်စစ်မှာ လုပ်တဲ့ သူနည်းပြီး ထိုင်စားများနေရင် အဆင် မပြေသလို အပြောကြီးပြီး ကောင်းထင်နေတဲ့ လူတွေနဲ့လည်း ခရီးမရောက်မပျက်စီးဘဲ ဖထွက်နိုင်ပါဘူး။ အနာဂတ်အကျိုးစီးပွား အတွက် ရည်ရွယ်ပြီး လုပ်ရမယ့်အလုပ် တွေက များစွာရှိနေပါတယ်။ လုပ်တဲ့ နေရာမှာ ကျွန်တော်တို့ကိုယ်တိုင် ပြုပြင် သင့်တာတွေ၊ ဆင်ခြင်ရမယ့် အရာတွေ လည်း များစွာရှိနေပါတယ်။ ဥပမာ- ရှားပါးတဲ့ခေတ်ကြီးမှာ မလိုအပ်ဘဲ အပိုထွေးသုံးမိအောင် ဆင်ခြင်ကြည့်ဖို့ ပါ။ အသုံးနဲ့အမြန်းကို ခွဲခြားသိပြီး အကာထက် အနှစ်ကို ပိုပြီးအလေးထား ကြည့်ရအောင်လား။ တစ်ခါတစ်ရံ အပေါ် ယံသာဘဝထင် အိတ်ပေါက်နဲ့စား ကောက်သလို မလိုအပ်တဲ့နေရာမှာ ငွေကြေး အမြောက်အမြား သုံးစွဲမိတာမျိုး ရှောင် သင့်တယ်လို့မြင်ပါတယ်။

ချမ်းသာနေတဲ့အချိန်၊ တည်ငြိမ်နေ တဲ့ အချိန်ဆိုရင်တော့ တစ်မျိုးပေါ့။ အရေးကြီးဆုံးကဘာလဲ။ အရေးကြီးတာ ကို အာရုံစိုက် focus ထား မဖြစ်မနေ သုံးစွဲရမှာဖြစ်ပြီး ယခုလိုအကျပ်အတည်း မှာ မိသားစုဝင်အားလုံးအနေနဲ့လည်း အမြဲမေ့နေကြိုနေတဲ့ ဒုက္ခတွေကို အတွဲ မျှဝေခံစားပြီး အေးအတွေးပုံအမျိုးကြွရ ပါမယ်။ capacity လည်းပေးတဲ့ ပိုင်းဆိုတဲ့ နေအင်းအားလည်း မတူကြတဲ့အတွက် ကြပ်ကြပ်မတ်မတ်နဲ့ ကြိုးစားသလောက် သက်ရောက်မှုအဆင့်ဆုံးနဲ့ ထိုက်သင့်တဲ့ ရလဒ်မျိုးတွေ ထွက်လာစေချင်ပါတယ်။

စာမျက်နှာ ၇-၄၇



**တရုတ် - မြန်မာ နှစ်နိုင်ငံဆက်ဆံရေးပျက်ပြားအောင် သတင်းမီဒီယာများမှ လုပ်ဆောင်နေမှုများ**

**မြန်မာနိုင်ငံ၏ရပ်တည်ချက်သည် မြန်မာမြေကို မြန်မာနိုင်ငံပိုင်နက်ကိုအသုံးပြုပြီး အိမ်နီးနားချင်းနိုင်ငံတွေရဲ့ အကျိုးစီးပွား၊ တည်ငြိမ်မှုနှင့်ပြည်သူ့ လူထုလူမှုစီးပွားဘဝကို ထိခိုက်နှောင့်ယှက်စေသည့် မည်သည့်လုပ်ငန်းမျိုးကိုမှ လက်ခံမှာမဟုတ်ကြောင်း၊ မြန်မာနိုင်ငံ လောက်ကိုင်မာရောက်ရှိနေတဲ့ တရားမဝင်နေထိုင်သူများအား တရုတ်နိုင်ငံနှင့် သက်ဆိုင်ရာနိုင်ငံများသို့ ပြန်လည်လွှဲပြောင်းပေးမှု အခြေအနေများ၊**

**နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီဥက္ကဋ္ဌ တပ်မတော်ကကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ပိုလ်ချုပ်မှူးကြီးဖမ်းအောင်လှိုင် ထိုင်းဘုရင့်တပ်မတော်၊ ပူးပေါင်းစစ်ဆင်ရေး ညွှန်ကြားရေးမှူး ဦးဆောင်သည့် ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့အား လက်ခံတွေ့ဆုံခဲ့ပြီး နယ်စပ်ဒေသတည်ငြိမ်အေးချမ်းရေး၊ တရားဥပဒေစိုးမိုးရေး မူးယစ်ဆေးဝါးတားဆီးနှိမ်နင်းရေး၊ အွန်လိုင်းလောင်းကစားမှုနှင့် ငွေကြေးလိမ်လည်မှုများ တိုက်ဖျက်ရေးဆိုင်ရာဆွေးနွေးမှုများ၊**

**ရှမ်းပြည်နယ်နှင့် ရန်ကင်းတိုင်းဒေသကြီးတို့တွင် အကြမ်းဖက်သောင်းကျန်းသူ AA အဖွဲ့မှ ဦးစီးပြီးဆောင်ရွက်နေသည့် ငွေကျပ် ၅၁ ဒသမ ၈၇ ဘီလီယံတန်ဖိုးရှိ အိုက်စ (မက်သီအမ်တစ်မင်း) ၂ တန်ကျော်၊ ထိန်းချုပ်စာတုမစွည်း ကဖင်း ၈၀၀ ကီလိုနှင့်အတူ မူးယစ်မောင့်ဒိုပိုက်အဖွဲ့အား ဖော်ထုတ်ဖမ်းဆီးရမိမှုများနှင့် ပတ်သက်၍ နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီသတင်းထုတ်ပြန်ရေးအဖွဲ့ခေါင်းဆောင် ပိုလ်ချုပ် ဇော်မင်းထွန်း၏ ပြောကြားချက်**

မနေ့ကတုန်းက ကျွန်တော်တို့တရုတ်ပြည်သူ့မဏ္ဍိုင်ခင်း နိုင်ငံခြား ရေးဝန်ကြီးဌာန ပြောရေးဆိုခွင့်ပုဂ္ဂိုလ် ဖစ္စမော်နင်း ကနေပြည်တော် သတင်းစာရင်းသင်းဌာနတော် လောက်ကိုင် တွဲရှိနေရာနယ်၊ Crown ဟိုတယ်ရှေ့မှာ ပေါက်ကွဲမှုကြောင့် တရုတ်နိုင်ငံသားတွေ သေကျေ ခင်ရဲရဲတဲ့ ကိစ္စနဲ့ပတ်သက်ပြီး သတင်းစာရင်းသင်းဌာန ပြောကြား ခဲ့တာရှိပါတယ်။ ဒါနဲ့ပတ်သက်ပြီး သတင်းမီဒီယာတွေကလည်း အမျိုးမျိုး တရုတ်-မြန်မာ နှစ်နိုင်ငံဆက်ဆံရေး ပျက်ပြားအောင် ဦးတည်ပြီး လုပ်ဆောင်နေတာတွေ ရှိတယ်လို့ မြန်မာနိုင်ငံအစိုးရနဲ့ တရုတ်နိုင်ငံအစိုးရဟာ နီးကပ်စွာပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရပါတယ်။ မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ ရပ်တည်ချက်အနေနဲ့ ကျွန်တော်တို့ မြန်မာနိုင်ငံမြေကို မြန်မာနိုင်ငံ နိုင်ငံပိုင်နက်ကိုအသုံးပြုပြီး အိမ်နီးနားချင်းနိုင်ငံတွေ အပေါ်မှာ အိမ်နီးနားချင်းနိုင်ငံတွေရဲ့ အကျိုးစီးပွား၊ အိမ်နီးနားချင်း နိုင်ငံတွေရဲ့ တည်ငြိမ်မှုကို အိမ်နီးနားချင်းနိုင်ငံတွေရဲ့ လူမှုစီးပွား ဘဝကို ထိခိုက်နှောင့်ယှက်စေမယ့် မည်သည့်လုပ်ငန်းမျိုးကိုမှ လက်ခံ မှာ မဟုတ်ပါဘူး။ လောက်ကိုင်မာရောက်နေတဲ့ တရုတ်နိုင်ငံသားတွေနဲ့ မြန်မာနိုင်ငံမှာနေရက်နေတဲ့ တရားမဝင် တရုတ်နိုင်ငံသားတွေနဲ့ ပတ်သက်ပြီး ပြန်လည်ပြောင်းလဲလုပ်ငန်းတွေကို ဆောင်ရွက်ခဲ့ ပါတယ်။ အောက်တိုဘာလ ၃၀ ရက်နေ့ကနေ ဒီဇင်ဘာလ ၂၃ ရက်နေ့ ထိ တရုတ်လူမျိုး အမျိုးသား ၁၀၄၄၉ ဦး၊ အမျိုးသမီး ၁၄၀၂ ဦး စုစုပေါင်း ၁၂၀၅၀ ဦး တရုတ်နိုင်ငံပြောင်းလဲလုပ်ငန်းတွေကို ဆောင်ရွက်ခဲ့ ပါတယ်။ ဒီတရုတ်နိုင်ငံခြားပြောင်းလဲလုပ်ငန်းတွေကို အခြေခံ အုဒဗျာ တရားမဝင်ရောက်ရှိနေတဲ့ ဗီယက်နမ်လူမျိုး ၁၀၅၄ ဦး၊ ထိုင်းလူမျိုး ၅၄၅ ဦး၊ မလေးရှားလူမျိုး ၁၂၂ ဦး၊ စင်ကာပူ ၁၂ ဦး၊ တောင်ကိုရီးယား ၂၀ ဦး၊ ယူဂန္ဒာ ၁ ဦး၊ တရုတ်တိုင်းရင်း ၄ ဦး၊ အိန္ဒိယ ၄ ဦးတွေ ကျန်တဲ့ နိုင်ငံတွေလည်း ပါပါတယ်။ ကျန်တဲ့နိုင်ငံတွေ ကတော့ လစဉ်နေ့နည်းပါပါတယ်။ စော့ညာတွေကိုလည်း သက်ဆိုင်ရာ နိုင်ငံတွေကို လွှဲပြောင်းခဲ့ပြီး ဖြစ်ပါတယ်။ လောက်ကိုင်နယ်မြေနဲ့ ပတ်သက်လာရင် တိုက်ပွဲများဖြစ်ပွားလျက်ရှိတဲ့အတွက်ကြောင့် တရုတ်လူမျိုးများနဲ့ ပတ်သက်ပြီး ဘေးကင်းရာကို အမြန်ဆုံး ထွက်ခွာ ကြပြီး သက်ဆိုင်ရာတွေကို သတင်းပို့၍ ကြော်ငြာစေတဲ့ လက်ကမ်း စာတွေ ထိုးပြီး အသိပေးစဉ်နဲ့ လိုက်လံအသိပေးနှိုးဆော်တာတွေကို နေ့စဉ်ဆောင်ရွက်နေတဲ့အတွက် အခြေခံအောက်အဖွဲ့တွေကနေပြီး တပ်စခန်းတွေကို နေ့စဉ်လုပ်ပစ်ခတ်တာတွေ နေ့စဉ်ဆောင်ရွက် လျက်ရှိပါတယ်။ ဒီလိုဆောင်ရွက်တဲ့နေရာမှာ ကျွန်တော်တို့အနေနဲ့ မိမိခင်တပ်တွေဟာ တပ်စခန်းတွေမှာလည်း မြို့တွေ၊ ငွေကြေးတွေ မရှိဘဲ MNDAA တချို့ ယူနီဖောင်းနဲ့ဖြစ်ပါတယ်။ တချို့အရပ်ဝန်းနဲ့ နေထိုင်ပြီး တော တရုတ်နိုင်ငံသားတချို့ကို လူသားတိုင်းသားပွဲ အသုံးပြု နေတာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒါတွေကို ကျွန်တော်တို့နှစ်နိုင်ငံလုံးက ဂရုတစိုက်ဆောင်ကြည့် တာနဲ့ပြန်ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒါ့အပြင် TNLA နဲ့ MNDAA အနေနဲ့ သူတို့လိုအပ်ထားတဲ့ ချခံခြေခံတွေမှာ အသက် ၁၅ နှစ်ထက်ကျော် အမျိုးသား၊ အမျိုးသမီး မကျန်၊ လောကုဘ် မိမိမှ မကျန် လူသားရဲအောင်နေတဲ့ သတင်းတွေလည်း ရရှိပါတယ်။ ဒါ့အပြင် အွန်လိုင်းလိမ်လည်မှုများ ချခံခြေခံတွေမှာ တရုတ်နိုင်ငံသားတချို့ ကို သူတို့တို့ Eto ချခံခြေခံမှာ အခြေအနေလူမျိုး ထွက်ပြေးတိမ်းရှောင် ပိုးကွယ်ထားတဲ့ သတင်း



တွေကို ရရှိပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့လည်း သက်ဆိုင်ရာတွေကို သတင်း ပေးပြီး ဖြစ်ပါတယ်။ ဒီအွန်လိုင်းလိမ်လည်မှုကိစ္စမှာ ကျွန်တော်တို့ သိမြင်တာတွေထက် ထင်ထားတာထက်အများကြီး ရှုပ်ထွေးတဲ့ နက်နဲတဲ့ ကိစ္စဖြစ်ပါတယ်။ ဒီဇင်ဘာလ ၂၇ ရက်နေ့ နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီ ဥက္ကဋ္ဌ နိုင်ငံတော်ဝန်ကြီးချုပ်အနေနဲ့ ထိုင်းဘုရင့် တပ်မတော်၊ ပူးပေါင်းစစ်ဆင်ရေး ညွှန်ကြားရေးမှူး ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်ကြီး Jakkapong Janpengpen နဲ့တွေ့ဆုံအချိန်မှာလည်း နယ်စပ်ဒေသ တည်ငြိမ်ရေး၊ တရားဥပဒေစိုးမိုးရေး၊ မူးယစ်ဆေးဝါးနှိမ်နင်းရေး၊ အွန်လိုင်းလောင်းကစားမှုနှင့် ငွေကြေးလိမ်လည်မှုတို့ကိုဖျက်ရေးတွေကို ကျွန်တော်တို့ ဆွေးနွေးခဲ့ပါတယ်။ အခုသေပြင်တော့ ကျွန်တော်တို့ နှစ်နိုင်ငံနယ်စပ် မြဝတီမြို့အနီးမှာရှိတဲ့ အွန်လိုင်းလောင်းကစားမှုနှင့် ငွေကြေးလိမ်လည်မှုများ လုပ်ဆောင်လျက်ရှိတာဆိုတဲ့ သတင်းစုံစမ်း ရရှိတဲ့အတွက် နှစ်နိုင်ငံပူးပေါင်းတိုက်ဖျက်ဆောင်ရွက်သွားမယ့်ဖြစ် တယ်ဆိုတာ ပြောခဲ့ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့အနေနဲ့ အွန်လိုင်းလိမ်လည် မှုကို ဆက်လက်ဆောင်ရွက်နေတဲ့ နေရာတွေ လုပ်ဆောင်နိုင်တဲ့ နေရာတွေကိုလည်း အသိပေးပြောကြားခဲ့ပါတယ်။ အကြမ်းဖက် သောင်းကျန်းသူများအနေနဲ့ကတော့ တရားမဝင် ငွေကြေးလိမ်လည် မှုတွေ အွန်လိုင်းလောင်းကစားမှုတွေကို အမည်မဲ့တိုက်ဖျက်လုပ်ငန်း သာလုပ်နေပြီး သူတို့ကိုယ်တိုင် ကာကွယ်ပေးနေတာပဲဖြစ်ပါတယ်။ ဒါ့အပြင် မူးယစ်ဆေးဝါးလုပ်ငန်းတွေနဲ့လည်း ပတ်သက်တော့ကို တွေ့ရပါလိမ့်မယ်။ မကြာသေးမီလိုင်းအတွင်းမှာလည်း ရှမ်းပြည်နယ်နဲ့ရန်ကင်းတိုင်း ဒေသကြီးတွေမှာ အကြမ်းဖက်သောင်းကျန်းသူ AA အဖွဲ့က ဦးစီးပြီး ဆောင်ရွက်နေတဲ့ မူးယစ်ဆေးဝါးအိုင်ကပ် (မက်သီအမ်တစ်မင်း) ၂ တန်ကျော် ငွေကျပ် ၅၁ ဒသမ ၈၇ ဘီလီယံတန်ဖိုး ပြီးရင် ထိန်းချုပ် ရွှေပြည်သာမြို့နယ် ပဲလဲလိမ်မှာ ဒီအိုက်စတွေကိုသယ်ဆောင်ရာမှာ ပူးပေါင်းပါဝင်နေတဲ့ AA အဖွဲ့က ဒုတိယဗိုလ်အဆင့်ရှိ နေလင်းထွန်း (ခေါ်) နေခနဲ (ခေါ်) ကျော်စိုး၊ ဒုတိယဗိုလ်အဆင့်ရှိ ဇိုးထွန်းတို့ကို ဖမ်းဆီးရန်အတွက် ပူးပေါင်းလုပ်ငန်းဆောင်ရွက်ခဲ့ပါတယ်။ ဒါ့အပြင် ရပ်ကွက် ကနောင်မင်းသားကြီးလမ်း ဝိုင်းခံရာ AA အဖွဲ့က ဗိုလ်အဆင့်ရှိ ထွန်းလင်း(ခေါ်) ပြူးလျိုကို အိုင်ကပ် ၈၅ ကီလိုနဲ့အတူ ဖမ်းဆီးရန်ဖြစ် တော့ ညာဘက်မှာလည်း ကျွန်တော်တို့ ထပ်မံဖမ်းဆီးရန်ဖြစ်ပါတယ်။ ဒီဇင်ဘာလ ၇ ရက်နေ့ ဇန်နဝါ ၁၀ နာရီမှာ တောင်ငူဥက္ကလာပမြို့နယ်

(ဝဲ)ရပ်ကွက် မေတ္တာလမ်းမှာ CANTER BOX ခေါ်တော်ယာဉ်ပေါ်မှာ အိုင်ကပ် ၁၄၀ ကီလို၊ ထိန်းချုပ်ခွာပစ္စည်း ကဖင်း ၈၀၀ ကီလိုကို ဆက်လက်ဖမ်းဆီးရန်အဖွဲ့ပါပါတယ်။ ပူးပေါင်းအဖွဲ့တွေဟာ ဒီဇင်ဘာလ ၉ ရက်နေ့မှာလည်း ဆက်လက်ဖမ်းဆီးရာမှာ ဆင်မလိုက်သဘောကုန်း မှာ ဇိုးထွန်း (ခေါ်) ဇိုးစိုး၊ ငွေလင်းခေါ်၊ ကျော်ငွေစိုး၊ AA အဖွဲ့က တာဝန်ကြီးအဆင့်ရှိ ကျော်ဟန်၊ တပ်သားအဆင့်ရှိ ကျော်လင်းဆန်း နဲ့ တပ်သားအဆင့်ရှိ ဦးထွန်းနတ်ဝိ ဦးကြီးပြည်သို့ ပဲလဲလိမ်ရေကြောင်း မှတ်တမ်း မူးယစ်ဆေးဝါးသယ်ဆောင်ရာမှာ တနင်္သာရီ(၁)အမည်ရှိ သံခွက်တပ်သင်္ဘော တစ်စင်းနှင့်အတူ ထပ်မံဖော်ထုတ်ဖမ်း ဆီးရန်ခဲ့ ပါတယ်။ သိမ်းဆည်းရမိတဲ့ အိုက်စ(မက်သီအမ်တစ်မင်း) ၂ ဒသမ ၈၇ တန်ကို မူးယစ်မောင့်ဒိုပိုက်ဦးဦး ရှမ်းပြည်နယ်ကနေ ရန်ကင်း တိုင်းဒေသကြီးကို သယ်ဆောင်ပြီး ပဲလဲလိမ်ရေကြောင်းကနေတစ်ဆင့် ပြည်သို့သယ်ဆောင်နေစဉ်ကနေကြောင်းတွေ့ရှိရပါတယ်။ အဲဒီ မူးယစ်ဆေးဝါးတွေ ထိန်းချုပ်စာတုမစွည်းတွေကို AA အဖွဲ့က ဗိုလ်မှူးကြီးအဆင့်ရှိတဲ့ ကျော်မြတ်ဦး (ခေါ်)သာသား(ခေါ်)သော ထွန်းရှိ ဦးစီစီမံခန့်ခွဲမှုနဲ့ သယ်ဆောင်ခြင်းဖြစ်ကြောင်း သိရပါတယ်။ ဒါတွေကို ကျွန်တော်တို့တွေ့နေခဲ့ သတင်းဆက်များ ထပ်မံလိုက်တာ နှစ်လမျှလောက်ရှိပါတယ်။ ဒီအကြမ်းဖက်သောင်းကျန်းသူများအနေနဲ့ မူးယစ်ဆေးနဲ့ပတ်သက်ပြီး ဦးစီးဦးဆောင်ဆောင်ရွက်နေတာဖြစ်ပါ တယ်။ ကျွန်တော်တို့ပြောခဲ့သလို တရားမဝင်ငွေကြေးရတဲ့ လုပ်ငန်း တွေ၊ တရားမဝင်မောင့်ဒိုပိုက်ဦးတွေ၊ မူးယစ်ဆေးလုပ်ငန်းတွေ၊ အွန်လိုင်းလောင်းကစားလုပ်ငန်းတွေ ဆောင်ရွက်ပြီး ငွေကြေးတွေ ရလာတာပဲ။ အဲဒီငွေကြေးတွေနဲ့အတူ လက်နက်ကိုင်ဖမ်းဆီးတွေ့လာတာ။ ကာကွယ်ရေးအဖွဲ့ လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းတွေလုပ်တာ။ ဒီတရား မဝင်လုပ်ငန်းတွေကို ကာကွယ်ရေးအဖွဲ့တွေကဖြစ်ပါတယ်။ ဒါတွေကို ကျွန်တော်တို့ ပြည်သူတစ်ရပ်လုံးက သိရှိမှာဖြစ်ပါတယ်။ ဒါ့အပြင် စစ်ကိုင်းတိုင်းဒေသကြီး မုံရွာ ညောင်ပင်သစ်ရွာအနီးမှာ PDF အမည်ခံ အကြမ်းဖက်အဖွဲ့တွေ လက်နက်ကိုင်ဖမ်းဆီးမှုတွေနဲ့အတူ နိုင်ငံဆင်းနေတာပဲဆိုလို့ ဒီဇင်ဘာလ ၂၇ ရက်နေ့ မနက်ပိုင်းမှာ ဒီနေရာကို တပ်မတော်အဖွဲ့နဲ့ ဝင်ရောက်နေမှုနဲ့ပတ်သက်ပါတယ်။ အဲဒီမှာ လက်နက်ကိုင်ဖမ်းဆီးမှုဖမ်းဆီးတဲ့အပြင် ဖော်တော်ယာဉ် ၇ စီး၊ မူးယစ် ဆေးဝါးများပါ ပစ်ဆီးရန်ခဲ့ပါတယ်။ WY အမျိုးအစား ဆေးပြား ၁၀၀၀ ဘီနီ၊ ပူးပေါင်းစစ်ဆင် ပူးပေါင်း ၁၀ လုံးခန့် ကျွန်တော်တို့ ဖမ်းဆီး ရန်ခဲ့ပါတယ်။ ဒါတွေကိုကြည့်ခြင်းအားဖြင့် ဒီအကြမ်းဖက် လက်နက် ကိုင်အဖွဲ့များဟာ သူတို့အနေနဲ့ ဘယ်လိုပဲ ကြိုကြိုကျယ်ကျယ် စကားတွေ ကြားပြီးနေသည့်ဖြစ်စေ သူတို့ရဲ့လုပ်ဆောင်နေသည့် လုပ်ငန်းတွေသည် အွန်လိုင်းလိမ်လည်မှု မူးယစ်ဆေးဝါးမှ တရား မဝင်မောင့်ဒို ဒါတွေလုပ် လုပ်ဆောင်နေခြင်းဖြစ်တာဆိုတာ ကျွန်တော်တို့အနေနဲ့ ရင်လင်းမှာသိရှိရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒါကြောင့်ဦး ပြည်ဖျက်သောင်းကျန်းသူများကို ပြည်သူတစ်ရပ်လုံးက ဝိုင်းဝန်း ဆန့်ကျင်ရာမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ လုံခြုံရေးတပ်ဖွဲ့ဝင်များနဲ့ ပူးပေါင်းပြီး သတင်းယူခြင်းတွေ ဆောင်ရွက်ပြီး လုံခြုံရေးတပ်ဖွဲ့ဝင်များအဖွဲ့က ဒီအကြမ်းဖက်အဖွဲ့ကသာမဟုတ်ဘဲ တတိန်တိုင်ဘက်က ဝိုင်းဝန်း ချော့နှောနေ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒါသည် နိုင်ငံတော်ကို ပြည်သူ့အကျိုးကို ကာကွယ်ပေးဆောင်ရွက်နေခြင်းပဲဖြစ်ပါတယ်။ အားလုံးကို ကျန်းမူ တင်ပါတယ်။



# ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဦးတင်ဦးလွင် အင်တိုင်းသကျောင်းတိုက်နှင့် သရက်ခုံကျောင်းတိုက်တို့ ဆွမ်းဆင်တော်၊ ဆီ၊ ဆား၊ ပဲနှင့် လှူဖွယ်ဝတ္ထုပစ္စည်းများ ဆက်ကပ်လှူဒါန်းပွဲအခမ်းအနား တက်ရောက်

နေပြည်တော် ဒီဇင်ဘာ ၃၀  
 သာသနာရေးနှင့် ယဉ်ကျေးမှုဝန်ကြီးဌာနမှ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဦးတင်ဦးလွင် ဒုတိယဝန်ကြီး ဦးအေးထွန်းနှင့် တာဝန်ရှိသူများသည် ယနေ့နံနက် ပိုင်းက ပြည်ထောင်စုနယ်မြေ နေပြည်တော် လယ်ဝေးမြို့နယ်ရှိ အင်တိုင်းသကျောင်းတိုက်နှင့် သရက်ခုံကျောင်းတိုက်တို့တွင် ကျင်းပသော ဆွမ်းဆင်တော်၊ ဆီ၊ ဆား၊ ပဲနှင့် လှူဖွယ်ဝတ္ထုပစ္စည်းများ ဆက်ကပ်လှူဒါန်းပွဲအခမ်းအနားသို့ တက်ရောက်ကြသည်။

ဦးစွာ လယ်ဝေးမြို့ အင်တိုင်းသကျောင်းတိုက် ပဓာနနာယကဆရာတော် ဘဒ္ဒန္တဥတ္တမသာရနှင့် သရက်ခုံကျောင်းတိုက် ပဓာနနာယကဆရာတော် ဘဒ္ဒန္တနန္ဒမာလာတို့ထံမှ ဝါး၊ သီလ နှင့် အဆောက်အအုံ တည်ကာ ဆရာတော် သံသယတော် အရှင်သုမြတ်တို့များ ရွတ်ပွားသရဇ္ဈာန်တော်မူသော နေ့စဉ်ပတ်စရိတ် တရားတော်များကို နာယူကြည့်ညိဉ်း ပြည်ထောင်စု ဝန်ကြီးက သာသနာရေးဆိုင်ရာများ လျှောက်ထားသည်။

ထို့နောက် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးက ဆရာတော် သံသယတော်အရှင်သုမြတ်တို့အား ဆွမ်းဆင်တော်၊



ဆီ၊ ဆား၊ ပဲ၊ လှူဖွယ်ဝတ္ထုပစ္စည်းများနှင့် ဥပြုတသန္တိ ပိဋိဝတ်ရုတ်ဆင်စာအုပ်များကို ဆက်ကပ်လှူဒါန်းသည်။

ဆက်လက်၍ လယ်ဝေးမြို့ အင်တိုင်းသကျောင်းတိုက် ပဓာနနာယကဆရာတော် ဘဒ္ဒန္တဥတ္တမသာရနှင့် သရက်ခုံကျောင်းတိုက် ပဓာနနာယကဆရာ

တော် ဘဒ္ဒန္တနန္ဒမာလာတို့က အနေအမောတရား ဟောကြားချီးမြှင့်၍ လှူဒါန်းမှုအစုစုအတွက် ရေစက်သုံးနံ့ချ အမှုအတန်းပေးပေးပြီး အခမ်းအနားကို ရပ်သိမ်းသည်။

ယင်းနောက် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးနှင့် တာဝန်ရှိသူများသည် အင်တိုင်းသကျောင်းတိုက်နှင့်

သရက်ခုံကျောင်းတိုက် အတွင်း/ အပြင်၌ အစိုးရသိမ်းသန့်ရှင်းရေးဆောင်ရွက်နေသည့် သာသနာတော်ဌာနသို့ ယဉ်ကျေးမှုဝန်ကြီးဌာန၊ သာသနာတော်ဌာနကား မြန်မာ့အလင်းဌာန ဝန်ထမ်းများကို ကြည့်ရှုအားပေးသည်။

ဆက်လက်၍ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးနှင့် တာဝန်ရှိသူများသည် နေပြည်တော် လယ်ဝေးမြို့နယ် အလော သရက်တော်ပန်ယတ္တိစာသင်တိုက်တွင် အသံမစဲ ဥပြုတသန္တိပိဋိတော် ရွတ်ဖတ်တော်မူသည့် ဆရာတော်သံသယတော်များကို သွားရောက်ကြည့်ညိဉ်း ဥပြုတသန္တိပိဋိတော်ဝတ်ရုတ်စဉ် စာအုပ်များနှင့် လှူဖွယ်ဝတ္ထုပစ္စည်းများကို ဆက်ကပ်လှူဒါန်းသည်။

ထို့နောက် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးသည် နေပြည်တော် ဥပြုတသန္တိတော်တော်မြတ်ကြီး၏ ရင်ပြင်တော်ရှိ ဓမ္မရုံ၌ ဥပြုတသန္တိပိဋိတော် ရွတ်ဖတ်ပူဇော်နေသော ဆရာတော်သံသယတော်များကို သွားရောက်ကြည့်ညိဉ်း လှူဖွယ်ဝတ္ထုပစ္စည်းများ ဆက်ကပ်လှူဒါန်းသည်။

နေပြည်တော် ဥပြုတသန္တိတော်တော်မြတ်ကြီးတွင် ဥပြုတသန္တိပိဋိတော်ကို နိုင်ငံဘာဂျ ရက်မှစ၍ ၂၀၀၈ ရက်တိုင်တိုင် ရွတ်ဖတ်ပူဇော်လျက်ရှိရာ ယနေ့အထိ ပျံ ရက်မြောက် ရွတ်ဖတ်ပူဇော်လျက်ရှိကြောင်းနှင့် နေပြည်တော်တွင် အသံမစဲ ဥပြုတသန္တိပိဋိတော်ကို ဆက်လက်ရွတ်ဖတ်ပူဇော်သွားမည်ဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။

## မြန်မာနိုင်ငံဂီတအစည်းအရုံး (ဗဟို)၏ (၁၃)ကြိမ်မြောက် သက်ကြီးဂီတပညာရှင်များ ကန်တော့ပွဲအခမ်းအနားကျင်းပ

ရန်ကုန် ဒီဇင်ဘာ ၃၀  
 မြန်မာနိုင်ငံဂီတအစည်းအရုံး(ဗဟို) ၏ (၁၃)ကြိမ်မြောက် သက်ကြီးမြန်ကြားရေးဝန်ကြီးဌာန ဒုတိယအခမ်းအနားကို ယနေ့မနန်းလွဲ ၁ နာရီတွင် ရန်ကုန်မြို့ တာမွေကျွန်းရှိ Sky Star Hotel ၌ ဖြစ်ပေါ်စေရန် ကိုယ်စားပြု ဝန်ကြီးချုပ် ဦးစိုးသိန်း တက်ရောက်သည်။

အခမ်းအနားသို့ ပြန်ကြားရေးဝန်ကြီးဌာန ဒုတိယဝန်ကြီး ဦးတင်ဦးလွင်နှင့် ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီးအစိုးရအဖွဲ့ ဝန်ကြီးများ၊ မြန်မာနိုင်ငံ ရုပ်ရှင်အစည်းအရုံး ဥက္ကဋ္ဌ ဦးလွင်မြင့်၊ မြန်မာနိုင်ငံ အသံအစည်းအရုံး(ဗဟို) တွဲဖက်ဆောင်ရွက်ရေးမှူး (၂) ဦးသီရိမောင် မောင်နှင့် ကန်တော့ခရိုင်သက်ကြီးဂီတပညာရှင်များ၊ စာပေပညာရှင်

များ တက်ရောက်ကြသည်။

ဦးစွာ ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီး ဝန်ကြီးချုပ် ဦးစိုးသိန်းနှင့် မြန်ကြားရေးဝန်ကြီးဌာန ဒုတိယအစည်းအရုံး (ဗဟို) ဥက္ကဋ္ဌ ဦးလွင်မြင့်က ကျေးဇူးတင်စကား ပြောကြားသည်။

ယင်းနောက် နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီ ဥက္ကဋ္ဌက သက်ကြီးဂီတပညာရှင်များ ပူဇော်ကန်တော့ပွဲအတွက် လှူဒါန်းပေးကြောင်းကို တောင်းဆိုခဲ့သည်။

ထို့နောက် မြန်မာနိုင်ငံဂီတအစည်းအရုံး(ဗဟို)သို့ အလှူငွေများ လှူဒါန်းပေးမှုများ ပေးအပ်ပေးခဲ့ပြီး ဝန်ကြီးချုပ် ဦးစိုးသိန်းနှင့် တွဲဖက်အတွင်းရေးမှူး (၂) ဦးလွင်မြင့်၊ ဦးမြတ်မင်းနှင့် တွဲဖက်အတွင်းရေးမှူး (၂) ဦးလွင်မြင့်က လက်ခံရယူပြီး ဂုဏ်ပြုမှတ်တမ်းလွှာများ ပြန်လည်ပေးအပ်သည်။

ယင်းနောက်တက်ရောက်လာကြသူများက သက်ကြီးဂီတပညာရှင်များအား မြန်မာနိုင်ငံဂီတအစည်းအရုံး(ဗဟို) အမှုဆောင်အဖွဲ့ဝင် တက္ကသိုလ်လုံလုံက ရဲဝတ်စုံဖြင့် ကန်တော့ချွန်ဖြင့် ပူဇော်ကန်တော့ကြပြီး ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီး ဝန်ကြီးချုပ်



ဦးစိုးသိန်း ဒုတိယဝန်ကြီး ဦးစိုးထင်၊ မြန်မာနိုင်ငံ ဂီတအစည်းအရုံး (ဗဟို) မှ အမှုဆောင်များက ကန်တော့ခရိုင် ဂီတပညာရှင်များအား လှူဖွယ်ပစ္စည်းများကို ဂရုပြုပေးအပ်ကြ၍ ကန်တော့ခရိုင် ဂီတသက်ကြီးပညာရှင်များကိုယ်စား သက်ကြီးဂီတပညာရှင်

တစ်ဦးက ဩဝါဒကောင်းပြောကြားသည်။

(၁၃)ကြိမ်မြောက် သက်ကြီးဂီတပညာရှင် ပူဇော်ကန်တော့ပွဲတွင် အသက်(၈၀)နှင့်အထက် သက်ကြီးဂီတပညာရှင် တစ်ဦးလျှင် ငွေကျပ် နှစ်သိန်းခွဲခွဲနံနံဖြင့် အသက်(၈၀)အောက် သက်ကြီးဂီတပညာရှင်တစ်ဦးလျှင် နှစ်သိန်းခွဲခွဲနံနံဖြင့် လှူဒါန်းခဲ့ကြပြီး (၁၃)ကြိမ်မြောက် သက်ကြီးဂီတပညာရှင်များအား ပူဇော်ပွဲဝင် ဂီတသက်ကြီးပညာရှင် ၁၆၀ တက်ရောက် ကန်တော့ခရိုင် ကြောင်း သိရသည်။

## ရမ်းပြည်နယ် မိုင်းမြတ်မြို့နယ်၌ ဆိုင်းလေကြိုးတံတားသစ်ဖွင့်လှစ်



မိုင်းမြတ် ဒီဇင်ဘာ ၃၀  
 ရမ်းပြည်နယ်(အရှေ့ပိုင်း) မိုင်းမြတ်မြို့နယ်၌ ဆိုင်းလေကြိုးတံတားဖွင့်ပွဲအခမ်းအနားကို ဒီဇင်ဘာ ၂၉ ရက်က ကျင်းပခဲ့သည်။

ဦးစွာ ရမ်းပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ် ဦးအောင်စော်အေးက အမှာစကားပြောကြားပြီး ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်၊ ဒြပ်ကိုင်အသင်းတော်အဖွဲ့အစည်းများ၊ မိုင်းချုပ်အောင်နိုင်ဝင်း၊ တိုင်းရင်းသားရေးရာဝန်ကြီး ဦးအောင်ကြည်ဝင်းတို့က ကြိုတင်တားကြိုး မကြိုးဖြတ်ဖွင့်လှစ်ပေးသည်။ (ဇံပုံ) ယင်းနောက် ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်နှင့် တာဝန်ရှိသူများက ကြိုတင်တားကြိုးဖြတ် ဖြတ်သန်းကြည့်ရှုစစ်ဆေးသည်။

ဆက်လက်၍ ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်နှင့် အဖွဲ့သည် နမူနာကျေးရွာအုပ်စု ဟောင်ဟင်ကျေးရွာရှိ

ဆောင်ပုဂံ (ရေအင်း-၁၅) မျိုးစေ့ထုတ်ခိုက်ခင်းနှင့် အစေ့ထုတ်ပြောင်း (CP-888)ခိုက်ဖျိုးတူးရင်း အခြေခံအနေအထားများကို ကြည့်ရှုစစ်ဆေးသည်။ ထို့နောက် ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်နှင့် အဖွဲ့သည် အခြေခံစာတင်မြောက်ရေးလုပ်ငန်းဖြင့် အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်လျက်ရှိသည့် နားမွန်းကျေးရွာစာသင်ပိုင်းနှင့် ဆိုက်ခေါင်ကျေးရွာ စာသင်ပိုင်းသို့ သွားရောက်၍ မြန်မာစာ၊ မြန်မာစကား၊ ဂဏန်း၊ သင်္ချာသင်ကြားနေခြင်းကို ကြည့်ရှုအားပေးပြီး အ.မ.က(နားလီး)ကျောင်း အတွက် ထောက်ပံ့ငွေကျပ် ၁၀ သိန်း၊ ကျောင်းငါးအတွင်း ကျွန်ုပ်တို့ရရှိစေရန် ရန်ပုံငွေကျပ်သိန်း ၁၀၀ နှင့် မူလွန်(ဆိုက်ခေါင်) ကျောင်းလမ်းကွန်ကရစ်ခင်းရန် ရန်ပုံငွေကျပ်သိန်း ၁၀၀ တို့ကို ထောက်ပံ့ပေးအပ်ခဲ့ကြောင်း သိရသည်။



ပြည်သူ့ဆေးရုံဆိုတာ ပြည်သူတွေအမှန်တကယ် အားကိုးရတဲ့နေရာဖြစ်ပါတယ်။ အခုဆိုရင် သမီးအစ်ကိုကိုလည်း အသည်းလျှူပြုပြီ။ နှစ်ဦးလုံးလည်း ကျန်းမာနေတယ်။ ကုန်ကျစရိတ်ကိုလည်း နိုင်ငံတော်က ထောက်ပံ့ပေးပြီးတော့ နိုင်ငံခြားက ကျွမ်းကျင်တဲ့ ဆရာဝန်ကြီး တွေကို ဖိတ်ခေါ်ပေးပေါင်းပြီးတော့ စိတ်ချယုံကြည်စွာနဲ့ ခွဲစိတ်မှုခံယူခဲ့တယ်။

မသိမှတ်နားအိမ်

ရန်ကုန်မြို့၊ ခုတင် ၅၀၀ အထူးကုဆေးရုံကြီး၌ (၃၅) ကြိမ်မြောက် အသည်းအစားထိုးခွဲစိတ်မှုအနေဖြင့် အသည်းလူနာ ဒေါက်တာလွင်မိုးကျော်နှင့် အသည်း အလှူရှင် ဒေါ်သိန်းရတနာအိမ် (မောင်နှမတစ်ဝမ်းကွဲ) တို့အား တွေ့ဆုံမေးမြန်းမှုကို တင်ပြလိုက်ရပါသည်။

**မသိမှတ်နားအိမ်၊ အသက် (၂၂) နှစ်၊ ၁၄/၂ ရပ်ကွက်၊ တောင်ဥက္ကလာပတို့ နှစ်ယောက်ပါ။**

**မေး။** အသည်းလူနာနဲ့ အမျိုးတော်စပ်ပုံ သိပါရစေ။

**ဖြေ။** မောင်နှမတစ်ဝမ်းကွဲ တော်စပ်ပါတယ်။

**မေး။** အသည်းလျှူပြုစားသုံးလည်း ပြောပေးပါဦးနော်။

**ဖြေ။** ကျွန်မအဖေတုန်းကလည်း အခုလို ဝေဒနာခံစားပြီး ဆုံးသွားပါတယ်။

**မေး။** အခုအစ်ကိုကြီးလည်း ခံစားရတော့ အစ်ကိုကြီး ကျန်းမာဖို့ လျှူပြုခဲ့ပါတယ်။

**မေး။** ခွဲစိတ်ခန်းထဲ မဝင်ခင် ဘယ်လိုခံစားရပါသလဲ။

**ဖြေ။** ကျွန်မတစ်ခါမှ ခွဲစိတ်မရဖူးပါဘူး။ အခုက ကျွန်မအစ်ကိုဖြစ်နေတာရယ်။ ခွဲစိတ်ပြီးသွားရင် သူကျန်းမာလာမှာပေါ့။ ကမ္ဘာထိပ်တန်းခွဲစိတ်ဆရာဝန်ကြီးတွေနဲ့ ခွဲရတာဖြစ်လို့ ယုံကြည်စွာနဲ့ ခွဲခံနိုင်ခဲ့ပါတယ်။ ဒါပေမယ့် နည်းနည်းတော့ကြောက်ပါတယ်။

**မေး။** ခွဲစိတ်ပြီးနောက်ဘယ်လိုခံစားရပါသလဲ။

**ဖြေ။** သမီးအစ်ကိုကိုလည်း အသည်းပေးပြီးပြီ။ နှစ်ယောက်လုံးလည်း ကျန်းမာစွာရှိတဲ့အတွက်ကြောင့် ဝမ်းသာပါတယ်။ လူတစ်ယောက်ကို ကယ်ခွင့်ရခဲ့တဲ့အတွက်လည်း



သမီးအနေနဲ့ အလွန်ဝမ်းသာပါတယ်။

**မေး။** အသည်းအလှူရှင် တစ်ဦးအနေနဲ့ ဘာများ ပြောချင်ပါသလဲ။

**ဖြေ။** ပြည်သူ့ဆေးရုံဆိုတာ ပြည်သူတွေ အမှန်တကယ် အားကိုးရတဲ့နေရာဖြစ်ပါတယ်။ အခုဆိုရင် သမီးအစ်ကိုကိုလည်း အသည်း လျှူပြုပြီး နှစ်ဦးလုံးလည်း ကျန်းမာနေတယ်။ ကုန်ကျ စရိတ်ကိုလည်း နိုင်ငံတော်က ထောက်ပံ့ပေးပြီးတော့ နိုင်ငံခြားက ကျွမ်းကျင်တဲ့ ဆရာဝန်ကြီးတွေကို ဖိတ်ခေါ်ပေးပေါင်းပြီးတော့ စိတ်ချယုံကြည်စွာနဲ့ ခွဲစိတ်မှုခံယူခဲ့တယ်။ အဲဒါကြောင့်မို့ နိုင်ငံတော်က စီစဉ်ပေးတဲ့ တာဝန်ရှိတဲ့သူ လူကြီးများအားလုံးကို လည်း ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။ သမီးလုပ် စွမ်းနိုင်ကြောင်း ကြားမရှိဘဲ ယုံကြည်စိတ်ချစွာ ပြည်သူ့ဆေးရုံများမှာ လာရောက်ကုသမှုခံယူဖို့ ပြောပေးပါတယ်။

ပြစ်သွားတာပါ။

**မေး။** ခွဲစိတ်ခန်းကို မဝင်ခင် ဘယ်လိုခံစားရပါသလဲ။

**ဖြေ။** ၂၀၀၀ ပြည့်နှစ်မှာ ကျွန်တော် Spleen တစ်ခါခွဲဖူးပါတယ်။ အဲဒီတုန်းက ငယ်လည်းငယ်သေးတော့ ကြောက်ခဲ့ပါတယ်။ အခုတော့ အသက်(၃၀)လည်း ဖြစ်လာပြီ။ သတင်းတွေလည်း ကြားမိပါတယ်။ ခွဲစိတ်ဖို့လဲမယ့် ဆရာကြီးတွေက ကမ္ဘာထိပ်တန်းအသည်းအစားထိုးပညာရှင်တွေပါ။ ဒါကြောင့် စိတ်ချလက်ချပဲ ဘုရား၊ တရား အာရုံပြုပြီးတော့ ခွဲစိတ်ခန်းဝင်ခဲ့ပါတယ်။

**မေး။** ခွဲစိတ်ပြီးနောက် ဘယ်လိုခံစားရပါသလဲ။

**ဖြေ။** အသည်းအစားထိုးပြီးနောက် အသည်း အသစ်ကိုရလိုက်တယ်။ သက်တမ်းစေ့နေနိုင်မယ်ဆိုပြီး အလွန်ဝမ်းသာမိပါတယ်။

**မေး။** အသည်းအစားထိုးခွဲစိတ်ပြီးတဲ့ လူနာ တစ်ဦးအနေနဲ့ ပြည်သူ့ထုကို ဘာများ ပြောချင်ပါသလဲ။

**ဖြေ။** ပြည်သူ့ဆေးရုံဆိုတာ ပြည်သူလူထု အများစု အားကိုးနေရတဲ့ နေရာဖြစ်ပါတယ်။ လူနာကိုလည်း တတ်နိုင်သမျှ ကုန်ကျစရိတ်



**မေး။** အသည်းအစားထိုးခွဲစိတ်ဖို့ ဘယ်လို စတင်ခဲ့ပါသလဲ။

**ဖြေ။** အသည်းအစားထိုးဖို့ဆိုတာ ကျွန်တော် တို့အနေနဲ့ စမတိုင်စားခဲ့ဖူးပါဘူး။ လက်လှမ်းမီတဲ့ အရာတစ်ခု မဟုတ်ခဲ့ပါဘူး။ ကုသပေးခဲ့တဲ့ ဆရာဝန်မကြီးက မင်းအသည်းက အစားထိုးဖို့လိုနေပြီ ဟု ပြောခဲ့ပါတယ်။ အဲဒါကြောင့် ကျွန်တော်အသည်းအစားထိုး ခွဲစိတ်ကုသ

နည်းအောင် ဓာတ်ခွဲခန်းစရိတ်ကအစ စီစဉ်ပေးတာ တာတွေရှိတော့ တစ်ဦးနှင့်တစ်ဦး လက်ဆင့်ကမ်းပြီး ပြောပေးကြပါ။ အခု ခုတင် ၅၀၀ အထူးကုဆေးရုံကြီးမှာလည်း အသည်းအစား ထိုးခွဲစိတ်မှုကို အောင်အောင်မြင်မြင် ခွဲစိတ်ကုသမှု နေထိုင်နေတယ်ဆိုတာကိုလည်း ပြောပြချင်ပါတယ်။ ပြီးနိုင်တော့ကုန်ရိယာဆရာကြီးတွေခေါ်ပြီးတော့ အသည်းအစားထိုးပေးဖို့ အစီအစဉ်ရှိတယ်။ ခုတင် ၅၀၀ အထူးကုဆေးရုံကြီးမှာလို့ ပြောခဲ့ပါတယ်။ ဒါကြောင့် ကျွန်တော်အသည်းအစားထိုး ခွဲစိတ်ကုသ ပြောချင်ပါတယ်။ သတင်းအဖွဲ့



မလှိုင်မြို့၌ လွတ်လပ်ရေးနေ့အထိမ်းအမှတ် အားကစားပြိုင်ပွဲများ ကျင်းပ

လူထုအကစားလှုပ်ရှားမှု စုပေါင်းလမ်းလျှောက်ပွဲ ကို ဒီဇင်ဘာ ၃၀ ရက်က ညောင်ရွှေမြို့၌ ကျင်းပရာ မြို့နယ်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးအဖွဲ့၊ ဥက္ကဋ္ဌ ဦးကျော်စွာလင်းနှင့် ဌာနဆိုင်ရာဝန်ထမ်းများ၊ ဆရာ ဆရာမများ၊ ကျောင်းသား ကျောင်းသူများ ပြည်သူများ စုစုပေါင်းအင်အား ၅၀၀ ခန့် ပါဝင်ဆင်နွှဲကြစဉ်။



မလှိုင် ဒီဇင်ဘာ ၃၀ (၇၆)နှစ်မြောက် “လွတ်လပ်ရေးနေ့”ကို ကြိုဆိုရုဏ်ပြုသော အားဖြင့် မြို့နယ်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးမှူး ဦးစိုးမင်းထက် ဦးဆောင်မှုဖြင့် အခြေခံပညာ ကျောင်းများမှ ကျောင်းသား ကျောင်းသူများကို နိုင်ငံတော်၏ နေ့ကြီး၊ ရက်ကြီးများတွင် ပျော်ရွှင်စွာဖြင့် တိုင်းပြည်



ဂေါ်လီရွန်း ကိုက်သယ်ပြိုင်ပွဲ၊ လွန်ဆွဲ (အပေါ်ပုံ) တာဝာကွင်း ပိုးသွင်းပြိုင်ပွဲ၊ အိတ်စစ်ပြေး သုံးပိုးရိုက်၊ ခေါင်းအုံးရိုက်ပွဲ၊ အာသလူ

လျှပ်စစ်ကို ချွေတာသုံးစွဲခြင်းဖြင့် စိတာခများများ ကျသင့်ခြင်းမှ ရှောင်ရှားပါ

မြန်မာနိုင်ငံလူ့မွန်ယူခြင်းဆိုင်ရာကျွမ်းကျင်သူများအသင်း၏ တတိယအကြိမ် နှစ်ပတ်လည်အထွေထွေအစည်းအဝေးကျင်းပ

ရန်ကုန်၊ ဒီဇင်ဘာ ၃၀  
မြန်မာနိုင်ငံလူ့မွန်ယူခြင်းဆိုင်ရာ ကျွမ်းကျင်သူများ အသင်း၏ တတိယအကြိမ် နှစ်ပတ်လည်အထွေထွေ အစည်းအဝေးကို ယနေ့နံနက် ၁၀ နာရီတွင် အဆင့်မြင့်စာရင်းကိုင်နှင့် စာရင်းစစ်သင်တန်းကျောင်း ရန်ကုန်မြို့၌ စီဒီယိုကွန်ပရက်စစ်နှင့် ကျင်းပရာ လူ့မွန်ယူခြင်းဆိုင်ရာကျွမ်းကျင်သူများကြီးကြပ်ရေး ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌ ပြည်ထောင်စုစာရင်းစစ်ချုပ် ခေါက်တာခင်နိုင်ဦးက Video Message ပေးပို့၍ အဖွင့်အမှာစကားပြောကြားသည့်။ (ယာဝု)



ချက်ဖြစ်၍ စဉ်ဆက်မပြတ် ဆက်လက်ဆောင်ရွက် သွားလေ့ပါကြောင်း၊ ထို့အပြင် ပြည်တွင်း၊ ပြည်ပ အဖွဲ့အစည်းများနှင့် ညှိတ်ဆက်၍ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက် နိုင်ရေး ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်ကြလေ့ရှိပါကြောင်း၊ အသင်းဝင်များအနေဖြင့် ဥပဒေပါပြဋ္ဌာန်းချက်

များ၊ အသင်းနှင့်ကောင်စီတို့မှ ထုတ်ပြန်ထားသည့် လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်မှုနှင့် ကျင့်ဝတ်ဆိုင်ရာ စည်းမျဉ်း စည်းကမ်းများကို လေးစားလိုက်နာပြီး လုပ်ငန်း တာဝန်များဆောင်ရွက်ရာတွင် ထားရှိသည့် သတ်သမ္မတဥပဒေ ပြောဆိုမှုတို့နှင့်ဆောင်ရွက်

ခြင်းဖြင့် လူ့မွန်ယူခြင်းဆိုင်ရာ ကျွမ်းကျင်သူများ ၏ ဝန်ဆောင်မှုအရည်အသွေးများ ပိုမိုတိုးတက် ကောင်းမွန်စေရေး ဆောင်ရွက်ကြလေ့ရှိကြောင်း တိုက်တွန်းပြောကြားသည်။

ထို့နောက် အသင်း၏ ဥက္ကဋ္ဌ ဦးမိုးကျော်က အဖွင့် တာဝန်ရှိသူများက အသင်း၏ ဒါရိုက်တာအဖွဲ့ အစီရင်ခံစာ၊ ဘဏ္ဍာရေးရင်းတမ်းများ၊ စာရင်းစစ် အစီရင်ခံစာတို့ကို ဖတ်ကြားတင်ပြအတည်ပြုခြင်း၊ ဒါရိုက်တာအဖွဲ့ဝင်အသစ် ခန့်အပ်ခြင်း၊ ပြင်ပစာရင်း စစ်ခန့်အပ်ခြင်းနှင့် အကြေးငွေသတ်မှတ်ခြင်းတို့ကို အစီအစဉ်အတိုင်း ဆောင်ရွက်ကြသည်။

ယင်းနောက် အစည်းအဝေးအသက်သာပတ် ဦးမိုးကျော်က နိဂုံးအမှာစကား ပြောကြား သည်။

အဆိုပါအခမ်းအနားသို့ မြန်မာနိုင်ငံလူ့မွန်ယူခြင်း ဆိုင်ရာ ကျွမ်းကျင်သူများအသင်း၏ အသင်းဝင် စုစုပေါင်း ၇၀ တက်တက်ရောက်ရောက် သိရသည်။ သတင်းစဉ်

ပုဂ္ဂလိကအဖွဲ့အစည်းမှ မူလချောင့်နှင့် ခေါင်လန်ဂျီ၊ မြို့နယ်ရှိ အထပ်ချောင့်တို့မှ ရေအားလျှပ်စစ်စီမံကိန်းများ အကောင်အထည်ဖော်နိုင်ရေးစီမံဆောင်ရွက်

မြစ်ကြီးနား၊ ဒီဇင်ဘာ ၃၀  
မြစ်ကြီးနား မြေအသုံးချမှုကော်မတီ၏ ပထမအဖွဲ့ အကြိမ်အဖြစ် ကော်မတီအဖွဲ့ဝင်များနှင့် လုပ်ငန်း ညှိနှိုင်းအစည်းအဝေးကို ဒီဇင်ဘာ ၂၉ ရက်က ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ရုံး၊ ဖလံခခန်း၌ ကျင်းပရာ ပြည်နယ်မြေအသုံးချမှုကော်မတီဥက္ကဋ္ဌ ပြည်နယ် ဝန်ကြီးချုပ် ဦးကင်ထိန်နန္ဒာက ပြည်နယ်အတွင်းရှိ မြေသယ်စာအရင်းအမြစ်များကို စီမံဆောင်ရွက်ပေး အထူးအလေးထားစီမံအသုံးချနိုင်ရေး၊ ရေရှည် တည်တံ့သည့် ဘက်စုံမြို့မှုအတွက် စီမံကိန်းကြီး ဘေးထွက်မှုမရှိသော မြေအသုံးချမှုများ ဖြံ့ဖြိုးတိုးတက် လာစေရေး အမျိုးသားမြေအသုံးချမှုကော်မတီ၏ ညွှန်ကြားချက်များနှင့် မူဝါဒပါလုပ်ငန်းစဉ်များကို ထိရောက်စွာ အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်နိုင် ရေး မှာကြားသည်။ (ယာဝု)

ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်က မူလရီဒီကျော့ရှာ အကောင် ဘက်ရှိ မူလချောင့်ရေး ခန့်မှန်းခြေတီလိပ်စာ ၇၉၀၀၀၊ ခေါင်လန်မြို့နယ် အထပ်ချောင့်ရေး နားလိပ်စာ ၇၀၀၀၀၀ ထုတ်လုပ်မည့် စီမံကိန်းတို့ကို ဆောင်ရွက်နိုင်ရေး လျှပ်စစ်စီမံကိန်းအားဝန်ကြီးဌာနသို့ တင်ပြဆောင်ရွက်ခဲ့ရာ လုပ်ငန်းစဉ် (၆)ရက်ကို ဆောင်ရွက်ပေးမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ မြန်မာ့လည်အကြောင်း ကြားသဖြင့် အားလုံးက ဝိုင်းဝန်းအကြံပြုဆွေးနွေး ကြရန် ပြောကြားသည်။

ဆက်လက်၍ ပြည်နယ်သယ်စာတရားရုံးဝန်ကြီး ဦးတင်ထွန်းက ပြည်နယ်လျှပ်စစ်အင်ဂျင်နီယာများ နှင့် လုပ်ငန်းကျွမ်းကျင်တာဝန်ခံ ဦးရယ်ခင်တန် တို့က ရေအားလျှပ်စစ်စီမံကိန်းများ ဆောင်ရွက်သွား မည့် အခြေအနေများ၊ ကနဦးကွင်းဆင်းစစ်ဆေးမှု အခြေအနေများကို လည်းကောင်း၊ ရင်းလင်းတင်ပြ ကြရာ ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်က မူလချောင့်ရေးအား လျှပ်စစ်ကို ပြည်နယ်အစီအစဉ်ဖြင့် ဆောင်ရွက် နိုင်ရေးနှင့် အထပ်ချောင့်ရေးအားလျှပ်စစ်ကို ဒေသတွင်းကုမ္ပဏီက လုပ်ထိုးလုပ်နည်းနှင့်အညီ ဆောင်ရွက်နိုင်ရေး ပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ပေး ခဲ့သည်။



ထို့နောက် ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်သည် ပြည်နယ် အစိုးရအဖွဲ့ရုံး စည်ခန်းမဆောင်၌ ပြည်နယ် ပညာ ဝန်ကြီး ဦးခင်မောင်တင်၊ ရန်/ မြို့နယ်ပညာရေး မှူးများ၊ တာလောကြီးတိုက်နယ်ပွဲ ဒေသခံ ရပ်/မိ၊ စရပ်/မြို့နယ်မှ ထွက်ရှိသော ဆားကြမ်းနမူနာ တန် ၂၀ ကို ဂျပန်နိုင်ငံသို့ ပို့ဆောင်ပို့ပေးခြင်း၊ တောင်ကြီးတိုက်နယ်မှ အခြေခံပညာ ဆရာ ဆရာမများနှင့် တက္ကသိုလ်တန်း Grade-12

ကျောင်းသား ကျောင်းသူများ စာမေးပွဲဖြေဆိုနိုင်ရေး နှင့် စာစစ်ဌာန ဖွင့်လှစ်သွားမည့်အစီအစဉ်များ၊ ယာယီတစ်နှစ်ရှောင်ခိုင်းစာပညာရေးရင်းတမ်းများ ဖော်ထုတ်စာသင်တန်းအတွက် စီမံဆောင်ရွက်ထား ရှိမှုများကို ညှိနှိုင်းဆွေးနွေးခဲ့ကြကာ ပညာရေး ဝန်ထမ်းများအတွက် အဝတ်အထည်များကို ထောက်ပံ့ပေးအပ်သည်။ ပြည်နယ်(မြန်မာ့)ဆက်

မွန်ပြည်နယ်အတွင်း လာမည့်နှစ်ဆားထုတ်လုပ်ရာသီတွင် ဆားတန်ချိန် ၄၇၀၀၀ ခန့်ထွက်ရှိမည်ဟု မှော်မှန်းထား

မော်လမြိုင်၊ ဒီဇင်ဘာ ၃၀  
မွန်ပြည်နယ်အတွင်း လာမည့်နှစ် ဆားထုတ်လုပ် ရာသီအချိန်တွင် ဆားထုတ်လုပ်ပေးခြင်း ၉၀ မှ ဆား တန်ချိန် ၄၇၀၀၀ ခန့် ထွက်ရှိရန် မှော်မှန်းထားပြီး ပြည်တွင်းဆား ဖြေလျက်စားသုံးမှု လုံလောက်စွာရှိမည် ရပ်နားကာ မိုးရွာသွန်းမှုရှိပါက

ဆေးကုန်အထိ လုပ်ကိုင် ဆောင်ရွက်ကြသည်။ လက်ရှိ အချိန်တွင် ဆားကြမ်းတစ်ဝိသား လျှင် ငွေကျပ် ၁၅၀ ဝန်းကျင်ရှိကာ ထားဝယ်မြို့တစ်နှင့် မန္တလေးတိုင်း ဒေသကြီးတို့သို့ တင်ကြော ဆားကြမ်းထက် ဆားချောများ

ကို မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီးသို့ အများဆုံး တင်ပို့သည်။ မွန်ပြည်နယ်မှ ထွက်ရှိသော ဆားများကို ပြည်တွင်းတင်ပို့လျက် ရှိပြီး ဩဂုတ်လအတွင်း သံမြို့၊ စရပ်/မြို့နယ်မှ ထွက်ရှိသော ဆားကြမ်းနမူနာ တန် ၂၀ ကို ဂျပန်နိုင်ငံသို့ ပို့ဆောင်ပို့ပေးခြင်း၊ တောင်ကြီးတိုက်နယ်မှ အခြေခံပညာ ဆရာ ဆရာမများနှင့် တက္ကသိုလ်တန်း Grade-12

စင်ကာပူ မြန်မာ့သို့ငွေလွှဲရာတွင် Pay2Home အသုံးပြုကာ

CB ဘဏ်၏ ဘဏ်ခွဲတိုင်းတွင် လွယ်ကူစွာငွေထုတ်နိုင်မည်

ရန်ကုန်၊ ဒီဇင်ဘာ ၃၀  
စင်ကာပူ မြန်မာ့သို့ငွေလွှဲရာတွင် Pay2 Home အသုံးပြုကာ CB ဘဏ် ၏ဘဏ်ခွဲတိုင်းတွင် လွယ်ကူစွာငွေထုတ်နိုင်မည်ဖြစ်ကြောင်း CB ဘဏ် မှ သိရသည်။ မှတ်ပုံတင်နှင့် လျှို့ဝှက်ကုတ် ခုခံစံလုံးပြီး CB Bank ၏ ဘဏ်ခွဲ တိုင်းတွင် လွယ်ကူစွာငွေ ထုတ်ယူနိုင်မည်ဖြစ်ပြီး စင်ကာပူနိုင်ငံရောက် မြန်မာတို့အတွက် မိသားစုနှင့် မိတ်ဆွေများထံ ငွေလွှဲရာတွင် Pay2 Home Money Transfer အသုံးပြုကာ လွယ်ကူလျင်မြန်စွာ ဖြစ်ကြောင်းလည်း သိရသည်။

Pay2Home နှင့် ငွေလွှဲမည်ဆိုပါက Application အလွယ် တကူလွှဲပို့နိုင်သကဲ့သို့ Pay2 Home Money Transfer Machine (MTM) ကို အသုံးပြု၍လည်း CB Bank သို့ အချိန်နှောင့်နှေး ကြုံကြုံမှု မရှိဘဲ Special Account နှင့် Normal Savings Account များအတွင်း လွှဲပို့နိုင်မည် ဖြစ်ကြောင်း CB ဘဏ်မှ သိရသည်။

"အရင်ထက် ငွေလွှဲရာတိုင်းမြန်မာ့လူမျိုး၊ မြန်မာနိုင်ငံကို ပိုက်ဆံ ပိုမာမည်ရင် အခုလိုဆိုတော့ အချိန်ကုန်သက်သာသွားမှာ ဖြစ်ပါ တယ်" ဟု စင်ကာပူနိုင်ငံရောက် မြန်မာနိုင်ငံသား ကိုမင်က ပြောပြ သည်။



# ဂါဇာကမ်းမြောက်ဒေသ၌ ကူးစက်ရောဂါများ ပြန့်ပွားလာနိုင်ကြောင်း ကုလသမဂ္ဂအေဂျင်စီ သတိပေး

ဂါဇာ ဒီဇင်ဘာ ၃၀

လူသားဆိုးစွာတောင့်တားမှုဆိုင်ရာအကူအညီများပြတ်လပ်မှု၏ နောက်ဆက်တွဲဆိုးကျိုးများ ခံစားရသည့် ဂါဇာကမ်းမြောက်၌ ကူးစက်ရောဂါပျံ့နှံ့မှုပြင်းထန်လာနိုင်ကြောင်း ကုလသမဂ္ဂ လူသားဆိုးစွာတောင့်တားမှုရေးရာဦးစီးဌာန(အိစီအိတ်အိုအေဖ် ဒီဇင်ဘာ ၃၀ ရက်က သတိပေးချက် ထုတ်ပြန်လိုက်သည်။

အထူးသဖြင့် မကြာသေးမီက ဂါဇာတောင်ပိုင်း တစ်ခုနှင့် အရပ်ရပ်အပြင်အနားရှိ ရွှေ့ပြောင်းမှုများနှင့် ဝိသားစုအချို့ အကြိမ်ပေါင်းများစွာ ရွှေ့ပြောင်းရန် လိုအပ်ခြင်းကြောင့် ဂါဇာတွင် ရောဂါပျံ့နှံ့မှုပြင်းထန်လာကြောင်း အိစီအိတ်အိုအေဖ် ထုတ်ပြန်ချက်တွင် ဖော်ပြထားသည်။ ဤအခြေအနေသည် ပါလက်စတိုင်း ကျန်းမာရေးစနစ်အပေါ် ဖိအားများ တိုးလာစေပြီး ဆေးရုံအများစုသည် ချွတ်ဖြူကျနေသည့် အချိန်၌ပင် လူပေါင်းများစွာ၏ လိုအပ်ချက်များကို ဖြည့်ဆည်းရန် ရှိနေသေးကြောင်းဖြစ်သည်။

ဂါဇာရှိ လူပေါင်း ၁၈၀၀၀၀ နီးပါးသည် အသက် ၅၅ လမ်းကြောင်း ပိတ်ခြင်းရောဂါများ၊ လူပေါင်း

၁၃၄၀၀ မှာ ဝမ်းပျက်ဝမ်းလျှော ဖြစ်ပွားမှု ရှိပြီး ၎င်းတို့ထဲမှ ထက်ဝက်သည် အသက်ငါးနှစ်အောက် ကလေးငယ်များကြားတွင် ဖြစ်ပွားနေသည်ဟု အစီရင်ခံစာပြထားကြောင်း ၎င်းက ဖော်ပြသည်။

တစ်ချိန်တည်းတွင် ဝဲရောဂါဖြစ်ပွားနေသူပေါင်း ၅၅၄၀၀၊ ရေကျောက်ဖြစ်ပွားနေသူ ၅၃၃၀၀၊ အရေပြားရောဂါခံစားနေရသူ ၄၂၇၀၀ နှင့် ၁၂၆ ဦးမှာ ဒီဇင်ဘာအခြေအနေရောင်ရာဂါ ခံစားနေရသည်ဟု ထုတ်ပြန်ချက်တွင် ဖော်ပြသည်။

ဂါဇာကမ်းမြောက်ဒေသရှိ လူဦးရေ ၁ ဒသမ ၉ သန်း သို့မဟုတ် ဝန်နုန်းမြေအားဖြင့် လူဦးရေ၏



၅၅ ရာခိုင်နှုန်းသည် ပြည်တွင်းရွှေ့ပြောင်းနေထိုင်သူများ ဖြစ်လာကြကြောင်း ကြေညာချက်တွင် ထောက်ပြထားသည်။

ရာဇာဒေသရှိ ပါလက်စတိုင်း ရွှေ့ပြောင်းနေထိုင်သူများ၏ တောင်ပေါ်ကမ်းများစွာသော ယာယီတံများကို တွေ့ရစဉ်။

## မက္ကဆီကိုတွင် ပါတီတစ်ခု၌ တိုက်ခိုက်ခံရမှုကြောင့် မြောက်ဦးသေဆုံးကာ ၂၆ ဦးဒဏ်ရာရ

မက္ကဆီကိုတိုင်း ဒီဇင်ဘာ ၃၀ မြောက်ဦး သေဆုံးကာ ၂၆ ဦးဒဏ်ရာရခံရခဲ့သည်ဟု ဒေသခံအစားအသွယ်များက ပြောသည်။ ဤရက် အထောက်အကူ ပါတီတစ်ခုတွင် ဝင်ရောက် တိုက်ခိုက်ခံရမှုကြောင့်

ခွဲခြင်းဖြစ်သည်ဟု ဆိုရာရေနေချုပ်ရုံးမှ အကြီးအကဲဖြစ်သူ ကတိစ် တာဒိုဆာလက်စ်က ပြောသည်။ ယခုအချိန်အထိ ဖမ်းဆီးမှုများ မရှိသေးသော်လည်း တိုက်ခိုက်မှု ပြုလုပ်ခဲ့သည့်အုပ်စုကို ရဲများနှင့်

ပြည်နယ်တပ်ဖွဲ့ဝင်များက သိရှိပြီး ဖြစ်သည်ဟု ၎င်းက ပြောသည်။ လူသတ်မှုအပါအဝင် ရဲချုပ်ငါးဦးဖြင့် ဝန်ထမ်းထုတ်ခံထားရသည့် ရာဇဝတ်မှုအဖွဲ့ ခေါင်းဆောင်နှင့် တိုက်ခိုက်ခံရသည့်အကြောင်း ကနဦးစုံစမ်းစစ်ဆေးမှုများကို ကိုကားကား ၎င်းက ပြောကြားခဲ့သည်။

## ၂၀၂၃ ခုနှစ်အတွင်း အလုပ်ခွင်ထိခိုက်မှုများကြောင့် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ် နိုင်ငံသား ၁၄၂ ဦး သေဆုံးခဲ့

ဘင်္ဂလား ဒီဇင်ဘာ ၃၀

ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ် ၂၀၂၃ ခုနှစ်အတွင်း လုပ်ငန်းခွင်မတော်တဆမှုများကြောင့် အလုပ်သမား စုစုပေါင်း ၁၄၂ ဦး သေဆုံးခဲ့ကြောင်း ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ် လုပ်ငန်းခွင်ဘေးကင်းရေး ကျန်းမာရေးနှင့် ပတ်ဝန်းကျင် ရေရှာဖွေရေးဦးစီးဌာန(အီအက်စ်အိတ်အိုအေဖ်)က ဒီဇင်ဘာ ၂၉ ရက်က ဒါကား၌ ပြုလုပ်သည့် သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲတွင် ထုတ်ဖော်ပြောကြားသည်။

ယင်းအဖွဲ့အစည်း၏ အစီရင်ခံစာအရ သေဆုံးသူများအနက် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးကဏ္ဍတွင် ၆၃၃ ဦး၊ နေ့စားလုပ်သား ၂၂၀၊ ဆောက်လုပ်ရေးကဏ္ဍတွင် ၁၄၉ ဦး၊ လယ်ယာကဏ္ဍတွင် ၁၄၆ ဦး၊ ကုန်ထုတ်လုပ်မှုတွင် ၉၄ ဦးရှိခဲ့သည်အပြင် လူ ၅၂၃ ဦးမှာလည်း လုပ်ငန်းခွင်အတွင်း မတော်တဆမှုများတွင် ထိခိုက်ခံစားရပြီး အဆိုးဆုံး ရရှိခဲ့သည်ဟု ဆိုသည်။

အဆိုပါ လုပ်ငန်းခွင်အတွင်း သေဆုံးရသည့် အကြောင်းရင်းများတွင် လမ်းမတော်တဆမှု၊ စုတ်လိုက်မှု၊ မီးလောင်မှု၊ အဆောက်အအုံပြိုကျမှု၊ မိုးကြိုးပစ်မှု၊ ဓာတ်ငွေ့ထုတ်လုပ်မှု၊ အကြမ်းဖက်မှုနှင့် အိမ်အကွဲလွဲသားများ ကိုယ်ထိလက်ရောက် စော်ကားမှုများ ပါဝင်ကြောင်း အဆိုပါအဖွဲ့အစည်းက ပြောကြားသည်။ ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ် နိုင်ငံ၌ ၂၀၁၃ ခုနှစ်မှ ယခုနှစ် ဒီဇင်ဘာ ၂၈ ရက်အထိ လုပ်ငန်းခွင်များတွင် အနည်းဆုံး လူ ၉၂၆၃ ဦး သေဆုံးခဲ့ကြောင်း ဖော်ပြထားသည်။ ဆင်ဟွာ



## အိန္ဒိယသမ္မတချုပ်စွာ ငလျင်လှုပ်မှုကြောင့် သီရိလင်္ကာတွင် ဆူနာမီ သတိပေးချက်ထုတ်ပြန်

ကိုလံဘို ဒီဇင်ဘာ ၃၀ အိန္ဒိယသမ္မတချုပ်စွာမြောက်ပိုင်း ဆူနာမီကြောင့် ငလျင်လှုပ်ခဲ့ခြင်းကြောင့် သီရိလင်္ကာနိုင်ငံ၌ ဒီဇင်ဘာ ၃၀ ရက်တွင် ဆူနာမီသတိပေးချက် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်ဟု အမျိုးသားဆူနာမီသတိပေးစင်တာမှ ပြောသည်။ ကမ်းရိုးတန်းဒေသတွင် နေထိုင်ကြသည့်ပြည်သူများ သတိထားကြရန် ဆူနာမီသတိပေးစင်တာက ကနဦးထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ထို့နောက်

အဆိုပါဒေသတွင်လှုပ်မြေကြောင်း နောက်ဆုံးထုတ်ပြန်ချက် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ သီရိလင်္ကာနိုင်ငံ၌ ၂၀၀၄ ခုနှစ်တွင် ဆူနာမီကြောင့် သေဆုံးခဲ့ရသည့်လူများကို အောက်မေ့တတ်ရသည့်နေ့အဖြစ် ဒီဇင်ဘာ ၂၆ ရက်ကို အမျိုးသားဘေးအန္တရာယ်လုံခြုံရေးနေ့အဖြစ် သတ်မှတ်ခဲ့သည်။ ဆင်ဟွာ

## အိုင်အက်စ်အေဖွဲ့ဝင်ဟု သံသယရှိသူ ၁၈၉ ဦးကို တူကီယံ လုံခြုံရေးတပ်ဖွဲ့ဝင်များ ဖမ်းဆီး

အန်ကာရာ ဒီဇင်ဘာ ၃၀

တူကီယံနိုင်ငံတစ်ဝန်းရှိ ပြည်နယ် ၃၇ ခုတွင် အိုင်အက်စ်အေဖွဲ့ဝင်ဟု သံသယရှိသည့် လူပေါင်း ၁၈၉ ဦးကို တူကီယံ လုံခြုံရေးတပ်ဖွဲ့ဝင်များက ဖမ်းဆီးထားကြောင်း အစိုးရအဖွဲ့ဝန်ကြီးတစ်ဦးက ဒီဇင်ဘာ ၃၀ ရက်တွင် ပြောသည်။

ဟီရီး-၃၈ ဟု အမည်ပေးထားသည့် စစ်ဆင်ရေးဖြင့် ရှာဖွေဖမ်းဆီးမှုများ ပြုလုပ်ခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။ အဆိုပါစစ်ဆင်ရေးကို ပြည်နယ်များအားလုံးတွင် တစ်ဦးစီက ပြုလုပ်ခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်ဟု ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးအဖွဲ့က ပြောသည်။

သံသယရှိသူများအား တူကီယံရှိ တော်အန်ကာရာတွင် ဖမ်းဆီးခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။ လူဦးရေထူထပ်သည့် အစ္စတန်ဘူလ်မြို့၌ ၂ ဦး၊ ဖမ်းဆီးခဲ့သည်။ တူကီယံနိုင်ငံသည် ၂၀၁၃ ခုနှစ်တွင် အိုင်အက်စ်အေဖွဲ့ကို အကြမ်းဖက်အဖွဲ့အစည်းအဖြစ် သတ်မှတ်ခဲ့ပြီး ၂၀၁၇ ခုနှစ်မှစတင်ကာ လူသေဆုံးများပြားမှုအတွက် အိုင်အက်စ်အေဖွဲ့ကို အပြစ်တင်ခဲ့သည်။ ဆင်ဟွာ

ဘရာဇာဗီးလ် ဒီဇင်ဘာ ၃၀

ကွန်ဒိုမီနီယံရက်တစ်သမ္မတနိုင်ငံ၌ မကြာသေးမီက သတ္တပတ်အတွင်း မိုးသည်းထန်စွာရွာသွန်းပြီး ရေကြီးမှုဖြစ်ပွားသဖြင့် လူပေါင်း ၁၇ ဦး ထက်မနည်း သေဆုံးကာ ၃၂၀၀၀ ကျော် ရေဘေးအန္တရာယ်ခံခဲ့ရခြင်း ဝန်ကြီးချုပ် အန်နာတိုလီ ကိုလီနစ်ဗာကိုဆိုက ဒီဇင်ဘာ ၂၉ ရက် နေ့ပိုင်းကထုတ်ပြန်ခဲ့သည့် ကြေညာချက်တွင် ပြောကြားသည်။ ကျေးရွာပေါင်း ၃၆၀ ရွာနှင့် ရပ်ကွက် ၃၆ ခုတွင် မိုးသည်းထန်စွာ ရွာသွန်းခဲ့ကြောင်း သိရသည်။ ရေဘေးသည် သူ့အရေအတွက်မှာ လူနဲ့ခဲသည့်စွမ်းထက် ဖိများပြားခဲ့ကြောင်း ထုတ်ပြန်ချက်အရ သိရသည်။ မိုးသည်းထန်စွာရွာသွန်းပြီး ရေကြီးမှုကြောင့် စိုးရိမ်ရသည့်အခြေအနေများကို ပြေလျှင်ရန်အတွက် ဝန်ကြီးချုပ်က ရေကြီးမှုအရေပေါ်



စီမံခန့်ခွဲမှုဝန်ကြီးချုပ်ကြီး ထိခိုက်မှုအများဆုံးဒေသများ၌ လူသားဆိုးစွာတောင့်တားမှုဆိုင်ရာ အရေပေါ်အခြေအနေတစ်ရပ် ကြေညာခဲ့သည်။ ဆင်ဟွာ





# ကျေးလက်စီးပွားဖွံ့ဖြိုးဖို့ အလုပ်အကိုင်နှင့် ဝင်ငွေ တိုးမြှင့်ကြဖို့

ဝင်းမောင် (ဘောဂဗေဒ)

မြန်မာနိုင်ငံ၏ ကျေးလက်နေလူဦးရေသည် ၂၀၁၄ ခုနှစ် သန်းခေါင်စာရင်းနှင့် စစ်လက်ကိုင် ခန့်မှန်းချက်အရ ရာခိုင်နှုန်းအရေအတွက် ၇၀ ရာခိုင်နှုန်းခန့်ရှိပါသည်။ နိုင်ငံ၏ လူမှုစီးပွားပြုတ်တင်လိုပါက ကျေးလက်နေလူဦးရေ လူအများစု၏ စီးပွားဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုကို မြှင့်တင်ရေးရန် လိုအပ်သည်ဖြစ်ပါသည်။

ကျေးလက်နေပြည်သူများသည် နိုင်ငံအနှံ့အပြား နေထိုင်ကြပြီး အလုပ်အကိုင်မျိုးစုံ လုပ်ကိုင်နေကြသဖြင့် စီးပွားဖြစ်တင်ရန်မှာ အခက်အခဲများ၊ စိန်ခေါ်မှုများ များစွာရှိနေပါသည်။ အခွင့်အလမ်းများလည်း ရှိနေပါသော်လည်း ယင်းသို့သော အခြေအနေများမှာ အခက်အခဲများ အလုပ်အကိုင်အခွင့်အလမ်းများ တိုးပွားရေးနှင့် အလုပ်လုပ်နိုင်သူများ၏ တစ်ဦးချင်း ဝင်ငွေမြှင့်တင်ရေးကို အလေးထားကြီးစားဆောင်ရွက်နိုင်ပါက အထိုက်အလျောက် လူမှုစီးပွားဘဝ မြင်တက်လာမည်ဖြစ်ပါသည်။

### အလုပ်အကိုင်များ

ကျေးလက်ဒေသများတွင် နေထိုင်သူများ၏ အလုပ်အကိုင်နှင့် ဝင်ငွေအခြေအနေကို လုပ်ကိုင်ရာတွင် အလုပ်အကိုင်အသီးသီးအတွက် တိကျသော စာရင်းစာယူအချက်အလက်များရရှိမှု အခက်အခဲပေါ်၍ အကြမ်းဖျင်းအားဖြင့်သာ အလုပ်အကိုင်အလွှာများကို အောက်ပါအတိုင်း ခွဲခြားဖော်ပြပါသည်။

- (က) မြေပြုစုရာ အထက်ပိုင်းဆိုသော တောင်သူလယ်သမားများ
- (ခ) မြေပြုစုရာ အောက်ပိုင်းဆိုသော တောင်သူလယ်သမားများ
- (ဂ) လယ်ဖွဲ့ယာဖွဲ့ လယ်ယာအလုပ်သမားများနှင့် ပုံကျလုပ်သားများ
- (င) ရေချို၊ ရေငန် ငါးဖမ်းကြသူများ
- (စ) တစ်ပိုင်တစ်နိုင် ဓမ္မမြေလုပ်ကိုင်သူများ
- (ဆ) အသားစား၊ အငယ်စား၊ အလတ်စား ထုတ်လုပ်မှုနှင့် ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်သူများ
- (ဇ) ဖြူဖြူနှင့် နို့စပ်ရာဒေသများသို့ သွားရောက်လုပ်ကိုင်သူများ
- (ဇ) ပြည်ပသို့ သွားရောက်အလုပ်လုပ်သူများ

### အလုပ်ရရှိမှုနှင့် အလုပ်လက်မဲ့ အခြေအနေ လယ်ယာလုပ်ငန်း

လယ်ယာလုပ်ငန်းတွင် ငါးကောင်ထက် တောင်သူလယ်သမားများသည် နှစ်စဉ် သုံးသီးစိုက်ပျိုးနိုင်သူများဖြစ်သည့် ရေ၊ မြေ၊ ကောင်းမွန်ပါက နှစ်လုံးပေါက် အလုပ်အကိုင်ရှိသကဲ့သို့ သီးနှံပေါ်ချိန်တွင် ဝင်ငွေလည်း ရရှိနိုင်မည်ဖြစ်ပါသည်။ သို့သော်လည်း အိမ်ထောင်စုဝင် တစ်ဦးချင်းစီအတွက် အလုပ်အကိုင်ဖန်တီးပေးနိုင်သည့်ဟု တထမ့်မမြေပြင်ဆိုနိုင်ပါ။ လသာကွေ့စွာ နှစ်စဉ် နှစ်သီးစိုက်လယ်ယာများဖြစ်မည်ဆိုပါက စိုက်ပျိုးရေး ရရှိသောဒေသများတွင်ပင်လျှင် တစ်ဦးစီအတွင်း အလေးမူ ခြောက်လခန့်အထိသာ အလုပ်အကိုင်ရှိမည်ဖြစ်ပြီး ကျန်အချိန်များတွင် အလုပ်အကိုင်မရှိမူ ကွယ်လွန်လက်မဲ့များဟု ခေါ်ဆိုရမည် ဖြစ်ပါသည်။

ငါးကောင်ထက် ပိုင်းဆိုသော တောင်သူလယ်သမားများအနေဖြင့် အလုပ်အကိုင်ရှိမှုနှင့် ဝင်ငွေရရှိမှုမှာ လုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်သူများသည် ပင်လျှင် တစ်နှစ်အတွင်း ငါးလခန့်ထက်ပိုသော ကာလအတွက်သာ အလုပ်အကိုင်ရရှိနိုင်ပြီး ကျန်အချိန်များတွင် ဖုံးကွယ် အလုပ်လက်မဲ့များဖြစ်ပါမည်။ သီးနှံပေါ်ချိန်မှာသာ ဝင်ငွေရရှိနိုင်ပါသည်။ သီးနှံစုစုနှုန်း

နိမ့်ကျပါက ဝင်ငွေနည်းပြီး တစ်ဖက်တွင် စိုက်ပျိုးမှုကုန်ကျစရိတ်ဖြစ်သော မျိုး၊ သွင်းအားရ ကုန်ကျစရိတ်၊ လုပ်အားစရိတ် မြင့်မားမှုနှင့် ကြုံတွေ့ရသဖြင့် အကျိုးအမြတ် မရရှိသည့်အပြင် ကြေးတင်သူများလည်း များစွာရှိမည်ဖြစ်ပါသည်။ နှစ်စဉ်နှစ်စဉ် ဖြေကြားတင်ညှပ်ပါက လူနေမှုဘဝအခက်အခဲအတန်းမြင့်မားရန်မှာ အလွန်စားကွေးနေမည်ဖြစ်ပါသည်။

ထို့ပြင် ကျေးရွာများတွင် အဆင်းရဲဆုံးဖြစ်သော လယ်ယာမဲ့လုပ်သားများ၊ ကျေးလက်ပုံကျလုပ်သားများ၏ အခြေအနေမှာလည်း ငွေကြေးအရင်းအနှီးနည်းပါးခြင်း၊ အလုပ်အကိုင်နှင့် ဝင်ငွေပုံမှန်မရှိခြင်းတို့ကြောင့် မိသားစုမှာ လူမှုစီးပွားဘဝနိမ့်ကျပြီး ဆင်းရဲနွမ်းပါးမှုမှ ကျွတ်သွားလွတ်မြောက်နိုင်ရန် အခက်အခဲများစွာ ရှိနေမည်ဖြစ်ပါသည်။

### သား ငါး လုပ်ငန်း

တစ်ပိုင်တစ်နိုင် ဓမ္မမြေလုပ်ကိုင်သူများ၊ ရေချို ရေငန် ငါးဖမ်းကြသူများ၊ ငါးဖမ်းကြသူများအနက် အချို့မှာ လုပ်ငန်းတစ်ခုတည်းကို သီးသန့်လုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်သူများရှိသကဲ့သို့ လယ်ယာလုပ်ငန်း အပါအဝင် အခြားလုပ်ငန်းများနှင့် တွဲဖက်လုပ်ကိုင်သူများလည်း တွေ့ရမည်ဖြစ်ပါသည်။ လယ်ဖွဲ့၊ ယာဖွဲ့များ ပုံကျ အလုပ်သမားများသည်လည်း ကြက်၊ ဘဲ၊ နွား၊ သိုး၊ ဆိတ်၊ ဝက် စသော အသားစား



မကျေးတိုင်းဒေသကြီး အောင်လမြို့နယ်၌ ကျေးလက်စီးပွား ဖွံ့ဖြိုးရေးရန် စက်ယန္တရားများဖြင့် လယ်ယာမြေပြင်ခြင်းကို ၂၀၂၂ ခုနှစ် အတွင်းက ဆောင်ရွက်ပေးခဲ့ပါသည်။

မွေးမြူရေးလုပ်ငန်းများနှင့် ရေချို၊ ရေငန် ငါးဖမ်းလုပ်ငန်းများကို လုပ်ကိုင်လျက် ဝင်ငွေရရှိအောင် ဆောင်ရွက်ကြသူများရှိပါသည်။ သို့သော် ကျေးလက်များတွင် အများအပြား မွေးမြူနိုင်မှု မရှိဘဲ အရင်းအနှီးနှင့် မျှော်လင့်လုပ်ကိုင်မှု မရှိခြင်းကြောင့် ဝင်ငွေလည်းနည်းပါးပါသည်။ ရာသီသဘာဝအခြေအနေအရ ငါး၊ ပုစွန်ဖမ်းလုပ်ငန်းသည်လည်း နှစ်ပေါက် လစဉ်ဆောင်ရွက်၍မကဘဲ အချိန်ပိုင်းသာ အလုပ်အကိုင်ရှိပါသည်။

### ထုတ်လုပ်မှုနှင့် ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းငယ်များ

ကျေးလက်များတွင် လယ်ယာလုပ်ငန်း၊ သားငါးလုပ်ငန်းများအပြင် အသားစားထုတ်လုပ်မှုလုပ်ငန်းများအဖြစ် သီးနှံကြိုက်ခွဲလုပ်ငန်း၊

စားသောက်ကုန်ထုတ်လုပ်ငန်း၊ ရက်ကန်းလုပ်ငန်း၊ ကြိမ်၊ ဝါး၊ ထန်း၊ ဥယျာဉ်ခြံလုပ်ငန်းများ၊ ဆိုး၊ ခွက်နှင့် ပန်းဆယ်မျိုးစသည့် လုပ်ငန်းငယ်များကို အရင်းအနှီး တတ်နိုင်သမျှဖြင့် ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါသည်။ ယင်းလုပ်ငန်းများအနက် အလတ်စားလုပ်ငန်းများမှာ အသားစား၊ အငယ်စားလုပ်ငန်းအများစုသည် အရင်းအနှီး နည်းပါးသည့်နှင့် မျှော်လင့်အခက်အခဲများကြောင့် ဖွံ့ဖြိုးမှုရှိဘဲ ဝင်ငွေအနည်းငယ်မျှဖြင့်သာ ကျေနပ်နေရပါသည်။

အဆင့်မြင့်သော ကုန်ထုတ်ကုန်ရိယာများ ဝယ်ယူသုံးစွဲနိုင်မှုနှင့် စက်မှုလုပ်ငန်းငယ်များအတွက် အခြေခံလိုအပ်ချက်ဖြစ်သော လျှပ်စစ်လိုအပ်မှုဖြင့် တွင်ကျယ်စွာ ထုတ်လုပ်နိုင်ခြင်း မရှိသည်ကို တွေ့ရပါသည်။ ယင်းအခက်အခဲများကြောင့် ထုတ်ကုန်များသည် ပြည်တွင်းပြည်ပယှဉ်ပြိုင်မှုမျှော်လင့်ကို ထိုးဖောက်နိုင်စွမ်း အားနည်းလျက်ရှိပါသည်။ ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းငယ်များသည်လည်း သေးငယ်သော လုပ်ငန်းများဖြစ်သည့်အလျောက် အချို့မှာ မိသားစုအသုံးစရိတ်ကို ကာမိသော ဝင်ငွေရရန်ပင် အလေ့အဆံ့ရှိပါသည်။ အချိန်ပြည့်မလုပ်ကိုင်ရသည့်အပြင် ဝင်ငွေလည်း နည်းပါးပါသည်။

ဖြူဖြူနှင့် နို့စပ်ရာဒေသများသို့ သွားရောက်လုပ်ကိုင်ကြသူများ ပြည်တွင်းရှိ ဖြူဖြူနှင့် အခြားဒေသများသို့ သွားရောက်လုပ်ကိုင်သူများတွင် လုပ်ငန်းရာသီချိန်နှင့် လုပ်ငန်းသဘာဝအရ အချိန်ပိုင်း

သွားရောက်လုပ်ကိုင်သူများ ရှိကြပါသည်။ ဖြူဖြူများတွင် ဆောက်လုပ်ရေးလုပ်ငန်းများ၊ အခြားအဆင့်မြင့်စား စက်မှုလုပ်ငန်းများသို့ သွားရောက်လုပ်ကိုင်မှု များပြားပါသည်။ လုပ်ငန်းအတွေ့အကြုံ၊ ကျွမ်းကျင်မှု အခြေခံ နည်းပညာများအရ လုပ်ငန်းရရှိမှု နည်းပါးပါသည်။ ဖွံ့ဖြိုးပြီးနိုင်ငံများတွင် ဖြူဖြူ ကျေးလက်မှပြောင်းရွှေ့မှုများ စီစဉ်ဆောင်ရွက်ကာ လယ်ယာအခြေခံသောနိုင်ငံအဖြစ်မှ စက်မှုနိုင်ငံအဖြစ်သို့ တစ်စချင်း ပြောင်းလဲ၍ တိုးတက်မှုအောင် ဆောင်ရွက်ကြပြီဖြစ်ပါသည်။ မိမိတို့နိုင်ငံတွင်လည်း ဖြူဖြူ အခြေခံအဆောက်အအုံများ ကြီးမားတိုးတက်အောင် ပြည့်ဆည်းရမည်ဖြစ်သကဲ့သို့ လူနေမှုသက်သာချောင်ချိရန် လိုအပ်သည်များကို ကြိုတင်ပြင်ဆင်ဆောင်ရွက် စဉ်းစား၍ စီစဉ်ထားသင့်ပါသည်။

### ပြည်ပအလုပ်အကိုင်

မိမိတို့နေထိုင်ရာကျေးလက်ဒေသများတွင် အလုပ်အကိုင်ရှားပါးခြင်း၊ ဝင်ငွေနည်းပါးခြင်း၊ အလုပ်လက်မဲ့ပြဿနာများကြောင့် ဖြူဖြူနှင့် နို့စပ်ရာဒေသများသို့ သွားရောက်အလုပ် လုပ်ကိုင်ကြသူများ ရှိသကဲ့သို့ ပြည်ပနိုင်ငံများသို့ လုပ်အားပေးခြင်း၊ နိုင်ငံခြားငွေလုပ်ငန်း ကျပ်ငွေနှုန်းထား များပြားခြင်းကြောင့် သွားရောက်အလုပ်လုပ်သူများ များပြားလာပါသည်။ အချို့ကျေးရွာများတွင် အိမ်ထောင်စုတိုင်းနီးပါး ပြည်ပသို့ သွားရောက်အလုပ်လုပ်သူများ ပေါ်ပေါက်လျက်ရှိပါသည်။ ယင်း၏ အကျိုးဆက်ကြောင့် လယ်ယာလုပ်ငန်းတွင် ရာသီချိန် လုပ်သားများပမူ အခက်အခဲ ကြုံတွေ့ရပြီး လုပ်ငန်းခွင်နေထိုင်မှုနှင့် စိုက်ပျိုးကုန်စေ့စိုက် ပိုမိုမြင်တက်လာမှုကို တွေ့ကြုံရပါသည်။ ယင်းအခြေအနေတွင် လုပ်အားရှားပါးမှုကြောင့် စပါးသီးနှံနှင့် အတန်းစိုက်အစား ကြွေးငွေစနစ်သို့လည်းကောင်း၊ လူလုပ်အားအစား စက်ကိရိယာများကို သုံးစွဲ၍လည်းကောင်း အစားထိုးဆောင်ရွက်လာကြသည်ကို တွေ့ရပါသည်။



### မြဝတီမြို့နယ်၌ ယာယီတိုက်ပွဲရှောင်များ အတွက် ဆန်ရိက္ခာဖိုးငွေထောက်ပံ့

မြဝတီ ဒီဇင်ဘာ ၃၀  
 ကရင်ပြည်နယ် မြဝတီမြို့နယ်အတွင်းရှိ မဲကနယ် တိုးချဲ့ကွက်သစ်၌ တိုက်ပွဲများဖြစ်ပွားနေသည့် မြို့ပေါ်ရှိ ချမ်းမြေ့ကျောင်းတိုက်၊ စိန့်ရော့ဇ်မြို့ကျောင်းတိုက်နှင့် ဓမ္မရန်အောင်ကျောင်းတိုက်များသို့ ရောက်ရှိလာသည့် ပြည်သူများအား တစ်ပတ်စာ ဆန်ရိက္ခာဖိုး ထောက်ပံ့ငွေပေးအပ်ပုံကို ဒီဇင်ဘာ ၂၉ ရက်က ဆောင်ရွက်သည်။

ထိုသို့ထောက်ပံ့ပေးအပ်ရာတွင် ခရိုင်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးအဖွဲ့ အဖွဲ့ဝင်များဖြစ်ကြသည့် ဒုတိယဗိုလ်မှူးကြီးနိုင်ငံနှင့် ဦးစိန်ဆောင်၊ ခရိုင်အထူးအမှုဆောင်ဗိုလ်မှူး စိန်ခန့်ဦးစွာ၊ စီးပွားနှင့် ခုတ်ယူပို့ဆောင်ရေး ဝန်ကြီးဌာနမှ ဦးဇော်စိန်နှင့် ဌာနဆိုင်ရာတာဝန်ရှိသူများက အိမ်ထောင်စု ၇၂ စုမှ လူဦးရေ ၂၁၂ ဦးတို့အတွက် စုစုပေါင်းငွေကျပ် ၄၄၅၀၀ ကို ထောက်ပံ့ပေးအပ်ခဲ့ကြောင်း သိရသည်။

ခရိုင် (မြန်/ဆက်)



### ဟားခါးတက္ကသိုလ်၌ (ဂ်ပီ) နှစ်မြောက် လွတ်လပ်ရေးနေ့အကြို အထိမ်းအမှတ် ဟောပြော

ဟားခါး ဒီဇင်ဘာ ၃၀  
 ချင်းပြည်နယ် ဟားခါးတက္ကသိုလ်၌ (ဂ်ပီ) နှစ်မြောက် လွတ်လပ်ရေးနေ့ အကြိုအထိမ်းအမှတ် ဟောပြောပွဲနှင့် ဆုပေးအခမ်းအနားကို ဒီဇင်ဘာ ၂၉ ရက်က ဟားခါးတက္ကသိုလ်ရှိ ဘက်စုံသုံးခန်းမ၌ ကျင်းပခဲ့သည်။

ဦးဇွာ ဟားခါးတက္ကသိုလ် ဒုတိယဗဟိုဌာနမှ ဒေါက်တာ နှယ်သင်းနီက ကျောင်းသား၊ ကျောင်းသူများအား လွတ်လပ်ရေးနေ့ သမိုင်းကြောင်းသိရှိစေရန်၊ လွတ်လပ်ရေးအနှစ်သာရ သိရှိနားလည် လာစေရန်နှင့် လွတ်လပ်ရေးအမွေရရှိရန် တည်တံ့အောင် ထိန်းသိမ်း ကာကွယ်စောင့်ရှောက်သင့်ကြောင်း ဆွေးနွေးပြောပြကြသည်။

ထို့နောက် ဟားခါးတက္ကသိုလ် သမိုင်းဌာန ပါမောက္ခအရာရှိကြီး က (ဂ်ပီ) နှစ်မြောက် လွတ်လပ်ရေးနေ့ အမျိုးသားရေးဦးတည်ချက် ငါးရပ်နှင့်အညီ လွတ်လပ်ရေး အမွေရရှိရန် တည်တံ့ရေးကို စည်းစာခြင်း အစဉ်ပေးပြောကြားခဲ့ကြောင်း သိရသည်။



ယင်းနောက် (ဂ်ပီ) နှစ်မြောက် လွတ်လပ်ရေးနေ့ အထိမ်းအမှတ် ကဗျာပြိုင်ပွဲတွင် ဆုရရှိသူများနှင့် ကျမ်းစာကားပြောပြပွဲတွင် ဆုရရှိ သူများအား ပါမောက္ခ(ဌာနချုပ်) များက ဆုများပေးအပ် ချီးမြှင့်ခဲ့ကြောင်း သိရသည်။ ခရိုင် (မြန်/ဆက်)

### ကိုဗစ်-၁၉ ရောဂါ ကာကွယ်ဆေးထိုးနှံရန် တိုက်တွန်းနှိုးဆော်

"ကိုဗစ်-၁၉ ရောဂါ ကာကွယ်ဆေးထိုးနှံထားခြင်းဖြင့် ကိုဗစ်-၁၉ ရောဂါ ကူးစက်မှုနှင့် ပြင်းထန်မှုတို့ကို လျော့နည်းစေနိုင်ခြင်း (အထူးအားဖြင့်) နာတာရှည်ရောဂါ ခံစားနေရသူများနှင့် သက်ကြီးရွယ်အိုများ၊ ရောဂါ၏ နောက်ဆက်တွဲပြဿနာဖြစ်သည့် ကိုယ်တွင်းအင်္ဂါများ ထိရောက်စွာစီမံမှုမရှိသည့် အသက်အရွယ်ဆုံးရှုံးမှုဖြစ်သည်အထိ ဖြစ်ပေါ်ခြင်းမှ လျော့ချနိုင်ခြင်းတို့ကြောင့် အသက် (၅) နှစ်နှင့် အထက်ရှိသော ပြည်သူလူထုအားလုံးသည် နိုဗင်ဘာ ကျန်းမာရေးဌာနများနှင့်ဆက်သွယ်၍ ကိုဗစ်-၁၉ ရောဂါ ကာကွယ်ဆေး (၁၀၀မအကြိမ်) ဒုတိယအကြိမ် နှင့် ထပ်ဆောင်းကာကွယ်ဆေးများကို မဖြစ်မနေ သွားရောက်ထိုးနှံရန် အသိပေးနှိုးဆော်အပ်ပါသည်။"

ကျန်းမာရေးဝန်ကြီးဌာန

### တစ်အိမ်လုံးတွင် မည်သူမျှ မရှိနေချိန်၌ မလိုအပ်သော လျှပ်စစ်အသုံးပြုမှု အားလုံးကို ပိတ်ခြင်းဖြင့် လျှပ်စစ်ကို ချွေတာသုံးစွဲပါ

စာမျက်နှာ ၁၄ မှ  
 ယင်းအခြေအနေများအရ ကျေးလက်လူငယ်များသည် အလုပ် အကိုင် လုပ်ခဝန် ငွေလုပ်ငန်းနှင့် အဆင့်အလမ်းသာသော ပြည်ပနိုင်ငံများသို့ သွားရောက်လုပ်ကိုင်ကြရပါသည်။ ပြည်ပ၌ လုပ်ငန်းခွင် မိမိပိုင် မှု၊ လူမှုရေးအရ အနိုင်ကျင့်မှုအပါအဝင် ခါးလှီးသော ဘဝအတွေ့ အကြုံများ ကြုံတွေ့ရသူများ ရှိသည်ကို မိမိမိသားစု၌ ပြန်လည် ထောက်ပံ့နိုင်ရန်အတွက် တွေ့ရပါသည်။ အဆင်မပြေသည့် မိခင် နိုင်ငံမှ ပြည်ပသို့ သွားသည့်စရိတ်ကိုပင် ကာမိအောင်မရှိဘဲ အကြွေး ဖြင့် ပြန်လာရသည်များလည်း ရှိပါသည်။ သို့သော်လည်း ကျေးလက်ရှိ အလုပ်လုပ်နိုင်သူများစွာသည် မိသားစုစီးပွားရေး အခက်အခဲကို တတ်နိုင်သမျှ ပြည်ပထဲရန် ပြည်ပသို့ သွားရောက်လုပ်ကိုင်မှုများစွာ ဖြစ်ပေါ်နေပါသည်။

ပြည်ပသို့ သွားရောက်လုပ်ကိုင်၍ ရရှိသောငွေကြေးပမာဏကို စုစည်း၍ ပြည်တွင်း၌ လုပ်ငန်းများထူထောင်ကာ ကြီးပွားတိုးတက် လာသူများလည်းရှိပါသည်။ အချို့မှာ ရရှိသမျှပင်ငွေကို စုစည်း၍ ယခင်နေထိုင်သည့် နယ်အိမ်မှ အုပ်၊ ဘိလပ်မြေ တိုက်အိမ်များ ဆောက်လုပ်နိုင်လာပြီး အခြားအသုံးစရိတ်များ သုံးစွဲလာနိုင်သည့်ကို တွေ့မြင်ကြရပါသည်။ ပြည်ပသို့ သွားရောက်လုပ်ကိုင် ဝင်ငွေ ကောင်းသော လူငယ်များသည် ကျေးလက်၌ ဖျိုတိုင်းကြိုက်သော နှင်းဆီခိုများ ဖြစ်လာကြပါသည်။

ယင်းသို့ ပြည်ပမှ ရရှိသော လုပ်ငန်းအခဝင်ငွေများသည် ပြည်တွင်း ထုတ်လုပ်မှုတန်ဖိုးများ မဟုတ်ဘဲ နိုင်ငံ၏ GDP တွင် တိုးတက်ပေါင် နိုင်ငံမရှိသော်လည်း နိုင်ငံ၏ စုစုပေါင်းအမျိုးသားဝင်ငွေ (Gross National Product - GNP) (National Income - NI) တွင် ပါဝင်မှုပုံစံဖြင့် ပြီး တိုင်းပြည်၏ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုကိုလည်း အထောက်အကူပြုပါ သည်။ နိုင်ငံသားများ၏ ဝင်ငွေရရှိမှု ပြီးစီးရန် သော ဝင်ငွေများဖြစ်ကြ သောမူဝင်ရောက်အစဉ်ထုတ်လုပ်မှုများ ကာကွယ်ပေးသင့်ကြပါသည်။

ကျေးလက်စီးပွားဖွံ့ဖြိုးရေး  
 မြန်မာနိုင်ငံ၏ကျေးလက်စီးပွားစွမ်းဆောင်ရည်များအား အခြေအနေ နှင့် တိုက်တွန်း၍ မြှင့်သုံးသမည်ဆိုပါက ကျေးလက်နေ မိသားစုများ ၏ အလုပ်အကိုင် လုပ်ကိုင်ရမှုများနှင့် ဝင်ငွေအခြေအနေသည် ဆင်းရဲ နွမ်းပါးမှုမှ ကင်းဝေးလာရန်အတွက် အရေးကြီးစွာထောက်ပံ့အခြေအနေကို တွေ့မြင်ကြရပါမည်။

ကမ္ဘာ့ကုလသမဂ္ဂ၏ UNDP မှ ၂၀၁၃ ခုနှစ် ခန့်မှန်းချက်အရ ထုတ်ပြန်ခဲ့ သော မြန်မာ့စွမ်းဆောင်ရည် အခြေအနေစစ်တမ်း ၂၀၁၃ အစီအစဉ်အရ မြို့နေလူထု၏ ဆင်းရဲမွဲတေမှုသည် စုစုပေါင်းလူဦးရေ၏ ၁၁ ဒသမ

၃ ရာခိုင်နှုန်း၊ ကျေးလက်၏ ဆင်းရဲမွဲတေမှုသည် ၃၀ ဒသမ ၅ ရာခိုင်နှုန်း နှင့် တစ်နိုင်ငံလုံး၏ ဆင်းရဲမွဲတေမှုသည် ၂၃ ဒသမ ၈ ရာခိုင်နှုန်း ရှိပါ သည်။ ထို့နောက် ကိုဗစ်-၁၉ ရောဂါဖြစ်ပွားမှုနှင့် နိုင်ငံရေး အခြေအနေ များကြောင့် အလုပ်အကိုင်များ လုပ်ကိုင်နိုင်မှုနည်းပါးလာကာ ဆင်းရဲ မွဲတေမှုနှုန်းများသည် ပိုမိုမြင့်တက်လာကြောင်းနှင့် ယင်းအဖွဲ့အစည်း ၏ ၂၀၂၂ ခုနှစ် ခန့်မှန်းစာရင်းများ (အင်တာနက်)အရ တစ်နိုင်ငံလုံး၏ ဆင်းရဲမွဲတေမှုနှုန်းသည် ၄၀ ရာခိုင်နှုန်းခန့်အထိ မြင့်တက်လာခဲ့ပုံမှာ ဖော်ပြထားပါသည်။ ၂၀၁၇ ခုနှစ်တစ်ခေါင်းအရ ဆင်းရဲနွမ်းပါးမှုများ (Poverty Line) တွင် လူတိုင်းတစ်ဦးချင်း၏ တစ်ရက်ဝင်ငွေသည် ကျပ် ၁၅၀၀ ခန့်ရှိသည်ကို မှတ်သားရပါသည်။

ကိုဗစ်ကာလအတွင်း ပြည်ပနိုင်ငံများသို့ သွားရောက်လုပ်ကိုင်နေ ကြသော မြန်မာအလုပ်သမားများအနေဖြင့် ယခုအခါ ရောဂါအခြေ အနေ တိုးတက်ကောင်းမွန်လာမှုအရ ပြည်ပနိုင်ငံများသို့ ပြန်လည် သွားရောက် အလုပ်လုပ်ကိုင်နေကြပြီဖြစ်ပါသည်။ နိုင်ငံတော်မှလည်း ပြည်ပသို့ သွားရောက်လုပ်ကိုင်သူများအတွက် အဆင်မပြေမှုစေရန် ကူညီဆောင်ရွက်ပေးမှုများရှိသည့်ကိုလည်း တွေ့ရပါသည်။ ပြည်တွင်း ရှိဖြူပြန် သင့်လျော်သောဒေသများသို့ သွားရောက်လုပ်ကိုင်ကြရသူ များအနေဖြင့် လူနေမှုစရိတ်နှင့် ရရှိသောဝင်ငွေကို အခြေခံ၍ စုဆောင်း ရနိုင်သော ငွေအနည်းငယ်မျှဖြင့် သွားရောက်လုပ်ကိုင်ကြပါသည်။

အကြံပြုချက်  
 အလုပ်အကိုင် အသိသိရှိ အလုပ်အလုပ်ကိုလုပ်ကိုင်သူများအနေ ဖြင့် အလုပ်အကိုင်ပိုမိုရှိပြန်ရန်နှင့် ဝင်ငွေတိုးတက်ခြင်းအားလုံးစေရန် အောက်ပါတို့ကိုပြင်ဆင်ဆောင်ရွက်သင့်ကြောင်းအကြံပြုအပ်ပါသည်။

(၁) လယ်ယာလုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်သူများသည် သီးနှံထုတ်လုပ်မှု ပိုမိုမြှင့်တင်ပေးရန်၊ ဖွေးကွယ်ရရှိရေး၊ ကုန်စည်ထုတ် နည်းပါး သက်သာရေး၊ ကုန်ထုတ်လုပ်မှု ပိုမိုမြင့်တင်ပေးရန်၊ စိုက်ပျိုးရေး နည်းပညာများ ထိထိရောက်ရောက် ဖြန့်ဖြူးပေးရေးကို နိုင်ငံတော်မှ ကူညီသောကဲ့သို့ ကိုယ်တိုင်လည်း ကြိုးစား ဆောင်ရွက်ရန် ဖြစ်ပါသည်။

(၂) လယ်ယာလုပ်ငန်းနှင့် ဆက်နွယ်လျက်ရှိသော တောင်သူ အလုပ်သမားများ၊ လယ်ယာလုပ်သားများ၊ ပျံကျ အလုပ်သမားများသည် အလုပ်လုပ်ခွင့်နှင့် ဖွားမြင်မှုအလုပ် လက်ရှိအခြေအနေအား အလုပ်အကိုင် အပြည့်အဝရရှိစေ ရန် ဒေသတွင်းနှင့် ပြည်ပအလုပ်အကိုင် အခြေအနေများ၊ ပိုမိုကောင်းမွန်အောင် ပြင်ဆင်ညှိနှိုင်းပေးရန် ဖြစ်ပါသည်။

(၃) ထုတ်လုပ်မှုနှင့် ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းငယ်များ

ဆောင်ရွက်နေသူများသည် ငွေကြေးအရင်းအနှီး နည်းပါးသူများဖြစ်၍ ထုတ်လုပ်သည့် ကုန်စည်များကို ဖျော့ကွက် ကျယ်လောင်ပြီး ပြန်လျှော့ရန်နှင့် ပြည်ပနိုင်ငံသို့ အထူးအသေးအဆီ မြှင့်တင်နိုင်ရေး၊ စက်ကိုင်ရိယာများဖြင့် ထုတ်လုပ်နိုင်ရေးအတွက် လျှပ်စစ်ဓာတ်အား ရရှိရေးအထိ ပံ့ပိုးပေးရန် ဖြစ်ပါသည်။

(၄) ကျေးလက်ဒေသမှ မြို့ပြသို့ ပြောင်းရွှေ့ဆောင်ရွက်နိုင်ရေး အတွက် မြို့ပြများ၌ ထုတ်လုပ်မှုနှင့် ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်း ကြီးများ ပေါ်ပေါက်လာရေး ကြိုတင်စီမံကာ စနစ်တကျ ပြောင်းလဲနိုင်ရေး စီမံခြင်းဆောင်ရွက်ရန် ဖြစ်ပါသည်။

(၅) ပြည်တွင်း အလုပ်လုပ်ကိုင်သူများသည် ထိုကဲ့သို့သည့် လုပ်ငန်းနည်းပညာ အခြေခံရရှိရေး၊ တရားဝင်သွားရောက် နိုင်ရေး၊ လုပ်ငန်းစာများ မှန်ကန်စွာရရှိရေး၊ ပြည်တွင်းရှိ မိသားစုများသို့ ဝင်ငွေများ ပြန်လည်ပေးပို့ရုံတွင် လွယ်ကူမှုကန်စွာ ရောက်ရှိရေးတို့ကို နိုင်ငံတော်မှ ကူညီပေးသကဲ့သို့ ကိုယ်တိုင်လည်း ကြိုးစားဆောင်ရွက်ရန် ဖြစ်ပါသည်။

(၆) တစ်နိုင်ငံလုံးအားအတောအနေဖြင့် အထက်ပါ လိုအပ် ချက်များကို ပြင်ဆင်နိုင်ရန်အတွက်

(၇) လယ်ယာကမ္ဘာ့ဦးစီးဌာနတို့ကနေ အဓိကအခြေပြု ၍ မြို့ပြရှိ စက်မှုနှင့် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းကြီးများ ကြီးပွားလာစေရန်အတွက် အထောက်အကူပြုပေးရန် ဖြစ်ပါသည်။

(၈) မြို့ပြမြို့လှည့်ပါက ကျေးလက်မှ အလုပ်လုပ်ခွင့် များ ဖွံ့ဖြိုးအလုပ်လုပ်မှုများအရောက် ရောက် ဖျာထုတ်လုပ်မှုနှင့် ချွတ်ဆောင်မှုရရှိရန်၊

(၉) စီးပွားဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးအတွက် အခြေခံဖြစ်သော လျှပ်စစ်ဓာတ်အား လုံလောက်ပုံသို့ရေးကို အဓိက ညှိစားပေးအခြေ ထား၍ ဆောင်ရွက်ရန်၊

(၁၀) မြန်မာ့ကျွန်းပြည်ထောင်စု တန်ဖိုးဖြင့် တက်လာရေးနှင့် ပို့ကုန်/ သွင်းကုန်ဖွံ့ဖြိုးမှုများ ညီညွတ်မျှတစွာရရှိစေရန် ရေရှည်အစီအမံများ ချမှတ်ဆောင်ရွက်ရန်၊

(၁၁) ကျေးလက်အပါအဝင် နိုင်ငံသားများ၏ အလုပ်အကိုင် နှင့် ဝင်ငွေရရှိမှု အခြေအနေပြုစေရန်များ ရရှိရေး စီမံကိန်း၊ စီမံချက်များ ရေးဆွဲဆောင်ရွက်ရန် အကြံပြု လိုပါသည်။



၂၀၂၁ ခုနှစ် ဇန်နဝါရီလက ချယ်ရီလွိုင်လှိုင်ပွင့်နေတဲ့ လှိုင်မွေ့တောင်ပေါ်စခန်းမြို့ကလေးကို တွေ့ရစဉ်။ ဓာတ်ပုံ - ကိုစိုင်းငယ်

“ လက်ရှိမှာတော့ လှိုင်မွေ့တောင်စခန်း ပတ်ဝန်းကျင်တစ်ဝိုက် ချယ်ရီပန်းများ လှိုင်လှိုင်ပွင့်နေပြီဖြစ်လို့ ချယ်ရီပန်းခက်တွေကို ချိုးယူခြင်းမပြုကြဖို့ သက်ဆိုင်ရာက တားမြစ်ပိတ်ပင်ထားပါတယ်။ လွယ်မွေ့မြို့ရဲ့ အထိမ်းအမှတ်သင်္ကေတတစ်ခုဖြစ်တဲ့ ချယ်ရီပန်းက လွယ်မွေ့ရဲ့ အမွေအနှစ်တစ်ခုဖြစ် . . .

## လှမ်းလာခဲ့ဖို့ပိုတခေါ်သည် ချယ်ရီလှိုင်တဲ့ တောင်ပေါ်စခန်းမြို့ကလေး လှိုင်မွေ့ ဆီ

### ယဉ်လာဒိ

မြန်မာပြည်ထဲက တောင်ပေါ်စခန်းမြို့တွေကို လက်ချိုးရေလိုရတဲ့အထဲမှာ အရှေ့ကျိုင်းတုံမြို့က တောင်ပေါ်စခန်းမြို့ကလေးဖြစ်တဲ့ လှိုင်မွေ့မြို့လေးလည်း တစ်ခုအပါအဝင်ဖြစ်ပါတယ်။ ကချီက လွယ်မွေ့လှိုင်ခေါ်ကြပေမယ့် လှိုင်မွေ့လို့လည်း ခေါ်ကြပါသေးတယ်။ နှစ်စဉ် ချယ်ရီပန်းတွေ လှိုင်လှိုင်ပွင့်တဲ့ ဇန်နဝါရီလထဲမှာ သွားရောက်လည်ပတ်သင့်တဲ့ နေရာတစ်ခုအဖြစ် လှိုင်မွေ့တောင်ပေါ်စခန်းမြို့ကလေးကို ဒီတစ်ပတ်ရဲ့ ခရီးသွားလမ်းညွှန်အနေနဲ့ ဖော်ပြပေးချင်ပါတယ်။

လွယ်မွေ့တောင်ပေါ်စခန်းဆီကို ထိုင်းခရီးသွားတွေနဲ့ ကျိုင်းတုံမြို့ရဲ့ ပတ်ဝန်းကျင်က တိုင်းရင်းသားတွေသာမက တာချီလိတ်-လားရှိုးဘက်က ပြည်တွင်းခရီးသွားတွေလည်း လာရောက်လည်ပတ်ကြလေ့ရှိပါတယ်။ လှိုင်မွေ့ကို သွားရောက်လည်ပတ်ပြီး ကျိုင်းတုံမြို့ထဲက ကျိုင်းတုံရေတံခွန်ဆီ သွားရောက်လည်ပတ်ကာ အဲဒီကနေတစ်ဆင့် မိုင်းခတ်၊ မိုင်းယန်းမှာရှိတဲ့ မိုင်းနန်းကြီးဘုရားဆီကိုလည်း ထိုင်းခရီးသွားတွေ သွားရောက်လည်ပတ်ကြလေ့ရှိတယ်လို့ ကျိုင်းတုံမြို့က ဟိုတယ်လုပ်ငန်းရှင် တစ်ဦးဖြစ်သူက စာရေးသူကို ပြောပြပါတယ်။ လွယ်မွေ့မြို့ရဲ့ ရာသီဥတုကလည်း ၁၂ လရာသီမှာ ကိုလေးလက်က မြန်နင်းတွေနဲ့ အေးမြနေတာမို့ ဆောင်းရာသီလဲ တာရှည်တဲ့ မြို့တစ်မြို့ဖြစ်တယ်လို့လည်း Governor Residence ထဲမှာ ရေးသားဖော်ပြထားပါတယ်။



ကျိုင်းတုံမြို့ရဲ့ ထင်ရှားတဲ့နေရာတွေကတော့ ရုပ်တော်မူဘုရား၊ မဟာမြတ်မုနိဘုရားကြီး၊ နောင်တုံကန်၊ ကျိုင်းတုံမြို့မဈေး၊ သစ်တစ်ပင်တောင်၊ ရေပူစမ်း၊ ကိုရင်လေးကျောင်း၊ ဝင်အင်းကျောင်း၊ စွန်ခမ်းဘုရား၊ စွန်လှ/ကမ္ဘာအေးဘုရား၊ နှစ်တစ်ရာကျော် သက်တမ်းရှိတဲ့ ဘုရားရှိခိုးကျောင်း၊ ကျိုင်းတုံမြို့ရဲ့ ရှေးဟောင်းမြို့ရိုး တံခါးပေါက်တစ်ခုတည်းသာကျန်ရှိခဲ့တဲ့ ပါလျန်ဂိတ်၊

စော်ဘွားအုတ်ဂူ၊ ယွန်းလုပ်ငန်း၊ ဗုဒ္ဓဥယျာဉ်၊ လွယ်မွေ့စခန်း၊ ရိုးရာအိမ်လေးတွေ ကျန်ရှိနေသေးတဲ့ နောင်ငင်ရွာ၊ ကျိုင်းတုံရေတံခွန်၊ အားခီကျေးရွာ၊ ဟိုကျင်းအာခါရွာတွေဟာ ပြည်တွင်းပြည်ပခရီးသွားတွေသည်တွေ မဖြစ်မနေ သွားရောက်လည်ပတ်သင့်တဲ့နေရာတွေဖြစ်ပါတယ်။ ဒါ့ပြင် တိုင်းရင်းသားတွေ နေထိုင်ကြတဲ့ အိမ်တွေဆီကိုလည်း တောတွင်းလမ်းလျှောက်ပြီး လေ့လာလည်ပတ်နိုင်ပါတယ်။

### ချယ်ရီပွင့်ချိန်

နှစ်စဉ် ချယ်ရီလှိုင်လှိုင်ပွင့်တဲ့ ဒီဇင်ဘာလ ဇန်နဝါရီလ၊ ဖေဖော်ဝါရီလမတုန်ခင်ထိ ကာလမှာ လှိုင်မွေ့တောင်ပေါ်စခန်းမြို့ကလေးကို ပြည်တွင်း/ပြည်ပခရီးသွားအပန်းဖြေသူတွေ လာရောက်လည်ပတ်ကြတာမို့ ချယ်ရီပွင့်ချိန်နဲ့ သဘာဝအတိုင်းခေတ်အဆက်ဆက်တိုင်

တယ်။ ဒီနှစ်မှာတော့ ခရီးသွားလုပ်ငန်းပွဲပြီး တိုးတက်လာစေရန်ရည်ရွယ်ပြီး ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ရဲ့ ညွှန်ကြားမှုနဲ့အတူ ဟိုတယ်နှင့် ခရီးသွားညွှန်ကြားမှုဦးစီးဌာနနဲ့ ဟိုတယ်လုပ်ငန်းရှင်တွေ ပူးပေါင်းပြီး ဒီဇင်ဘာ ၂၄ ရက်ကနေ ဒီဇင်ဘာ ၂၈ ရက်အထိ ချယ်ရီပန်းပွင့်တော်ခွင့်အတူ တိုင်းရင်းသားပေါင်းစုံရဲ့ ရိုးရာအစားအစာပြပွဲကို ကျင်းပခဲ့ပါတယ်။

ချယ်ရီပင်များစွာကို တစ်စုတစ်စည်းတည်းတွေ့မြင်ရတဲ့ မြို့ကလေးဖြစ်ပါတယ်။ ခရီးသွားလုပ်ငန်းကိုလည်း ချယ်ရီပင်များက များစွာအထောက်အကူပြုသလို ဒေသခံတွေရဲ့ အလုပ်အကိုင်အခွင့်အလမ်း စားဝတ်နေရေးကိုလည်း များစွာအထောက်အပံ့ပေးနေ ပြန်ပါတယ်။ လွယ်မွေ့ဒေသမှာ ဒေသခံတွေက ချယ်ရီပိုင် မက်ဖန်းပိုင်၊ ဓပုစိုင်ပိုင်၊ နာနတ်ပိုင်နဲ့ ပင်စိမ်းပိုင်တွေကို ထုတ်လုပ်ရောင်းချပေးတာမို့ ဒေသခံတွေရဲ့ စားဝတ်နေရေးကိုလည်း များစွာအထောက်အကူဖြစ်စေလျက်ရှိပါတယ်။

### Small England

ဒါ့အပြင် လှိုင်မွေ့တောင်ပေါ်စခန်းမြို့လေးမှာ နှစ်ပေါင်း ၁၀၀ ကျော်သက်တမ်းရှိတဲ့ အဆောက်အအုံတွေကို ယနေ့တိုင် မြင်တွေ့နိုင်ဆဲဖြစ်တာမို့ Small England လို့ခေါ်တဲ့ တင်စားခေါ်ဝေါ်ကြပါတယ်။ ကျိုင်းတုံမြို့နဲ့ နီကပ်ပြီး အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံများနဲ့ ဆက်စပ်တည်ရှိတာမို့ အချက်အချာကျပြီး ရှေးဟောင်းယဉ်ကျေးမှု လက်ရာတွေနဲ့ သမိုင်းဆိုင်ရာအမွေအနှစ်များစွာ ကျန်ရှိနေသောကြောင့် မြို့တစ်ခုလည်းဖြစ်ပါတယ်။ ဒါ့ပြင် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးပေါင်းစုံ နေထိုင်ကြတာမို့ ပြည်တွင်းပြည်ပ ခရီးသွားတွေသည်တွေကို ဆွဲဆောင်ထားနိုင်တဲ့မြို့လည်းဖြစ်ပါတယ်။ ဒါကြောင့်မို့ ပွင့်လင်းရာသီကာလမှာ လှိုင်မွေ့မြို့လေးဆီကို ခရီးသွားအပန်းဖြေလိုသူတွေအတွက် ဒီတစ်ပတ်ရဲ့ ခရီးသွားလမ်းညွှန်အနေနဲ့ ရေးသားဖော်ပြပေးလိုက်ရပါ တယ်။

ပင်လယ်ရေ မျက်နှာပြင်အထက် အမြင့်ပေ ၅၅၄ ရှိပြီး ကျိုင်းတုံနဲ့ မိုင် ၂၀ ခန့်သာကွာဝေးတဲ့ တောင်ပေါ်မြို့လေးဖြစ်လို့ အစဉ်အေးမြပြီး ချယ်ရီပွင့်ချိန်ဆို အလွန်အေးချမ်းလှပတဲ့ တောင်ပေါ်မြို့ကလေး ဖြစ်ပါတယ်။ ကျိုင်းတုံကနေ နှစ်နာရီခန့်ကျင်လောက် သွားရတဲ့ တောင်ပေါ်စခန်းမြို့လေးဖြစ်ပြီး ပြည်တွင်းခရီးသွားစဉ်သည်တွေထက် ထိုင်းခရီးသွားစဉ်သည်တွေအများ သွားရောက်လည်ပတ်ကြလေ့ရှိပါတယ်။

ခရီးသွားစဉ်သည်တွေကို ဆွဲဆောင်နိုင်တဲ့ ကျိုင်းတုံမြို့ကိုရောက်ရင် လှိုင်မွေ့ကို သွားရောက်လည်ပတ်ဖို့ စိတ်ကျေနပ်မှုကို ရရှိစေတယ်လို့ ခံစားရစေပါတယ်။ ချယ်ရီလှိုင်လှိုင်ပွင့်ချိန်နဲ့ ဇန်နဝါရီလဆိုင်ရာ



ရှမ်းပြည်နယ် သာသနာရေးနှင့်ယဉ်ကျေးမှုဝန်ကြီးဌာနက ယဉ်ကျေးမှုအမွေအနှစ်တစ်ခုအဖြစ် သတ်မှတ်ခံထားရသော လှိုင်မွေ့မြို့ တိုလိုပိုနီခေတ် နယ်ခြားတံခွန်အိမ်ကို တွေ့ရစဉ်။ ဓာတ်ပုံ - Soe Shwe



# တိုင်းဒေသကြီးများနှင့် ပြည်နယ်များအတွင်းရှိ မြို့နယ်များမှ ဆေးရုံ၊ ဆေးခန်းများ၌ သန့်ရှင်းရေးလုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်

နေပြည်တော် ဒီဇင်ဘာ ၃၀  
ယခုအချိန်အခါတွင် နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီ၏ ဦးဆောင်မှုနှင့်အတူ နိုင်ငံတစ်ဝန်းလုံး၌ စတင်ပေးဆောင်သွားမည့် ပြည်ထောင်စုအဆင့်ဆိုင်ရာ အစည်းအဝေးများမှာ အစည်းအဝေးများကို နိုင်ငံတော်၌ မြို့များ၊ တိုင်းဒေသကြီးများကို ဦးဆောင်၍ ပြည်ထောင်စုအဆင့်ဆိုင်ရာ အစည်းအဝေးများ ဆောင်ရွက်လျက်ရှိကြပြီး အပတ်စဉ် စနေနေ့တိုင်းတွင်လည်း မိမိတို့၏ မြို့များ၊ ရွာများရှိ ဆေးရုံ၊ ဆေးခန်းများ၌ ခြင်း ယင်း ပေါက်ပွားမှု မရှိစေရေးနှင့် ဆေးရုံတက်ရောက်ကုသနေသော လူနာများအား ဆေးကောင်စီလေ့လာဆန်းစစ်ရန် ချီးမြှင့်ပေးပေးခြင်းဖြင့် သက်ဆိုင်ရာတိုင်းဒေသကြီးနှင့် ပြည်နယ်များမှ ဝန်ကြီးချုပ်များနှင့် တိုင်းစစ်ဌာနချုပ်များမှ တာဝန်ရှိသူများက လိုက်ပါကြည့်ရှုအားပေးပြီး လိုအပ်သည်များ ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ပေးခဲ့ကြောင်း သတင်းရရှိသည်။

အုပ်ချုပ်ရေးအဖွဲ့အစည်းများ၊ ကျန်းမာရေးဝန်ထမ်းများ၊ စည်ပင်သာယာရေးအဖွဲ့များ၊ ဌာနဆိုင်ရာ ဝန်ထမ်းများ၊ တပ်မတော်သားများ၊ မြန်မာနိုင်ငံရဲတပ်ဖွဲ့ ဝင်များ၊ မီးသတ်တပ်ဖွဲ့ ဝင်များနှင့် လူမှုရေးအသင်းအဖွဲ့များက ဆေးရုံ၊ ဆေးခန်းများရှိ ခြင်းဆိုင်ရာအစည်းအဝေးများ၊ ပေါင်းခြင်းများ ခုတ်ထွင်ရှင်းလင်းခြင်း၊ အမှိုက်များ ရှင်းလင်းခြင်း၊ ရေစီးရေလာ ကောင်းမွန်စေရေး ရေနုတ်ခြင်းများ တူးဖော်ပေးခြင်းနှင့် ဆေးရုံဝင်း အတွင်း/အပြင် သန့်ရှင်းရေးလုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက် ပေးကြသည်။



သတင်းစဉ်



## ချောက်မြို့နယ်၌ ကြက်သွန်နီစိုက်တောင်သူများအား နိုင်ငံစီးပွားမြှင့်တင်ရေး ရန်ပုံငွေမှ အရင်းမပျောက် မတည်ချေးငွေပေးအပ်

ချောက် ဒီဇင်ဘာ ၃၀  
မကွေးတိုင်းဒေသကြီး ချောက်မြို့နယ်၌ နိုင်ငံစီးပွားမြှင့်တင်ရေး ရန်ပုံငွေမှ ကြက်သွန်နီစိုက်ပျိုးရေးနှင့် အထွေထွေစီးပွားရေးသမဝါယမအသင်းလီမိတက် အသင်းဝင်တောင်သူများအား အရင်းမပျောက်မတည်ချေးငွေပေးအပ်ပေးခဲ့ပြီး ဒီဇင်ဘာ ၂၈ ရက်က မြို့နယ်အထွေထွေအုပ်ချုပ်ရေးဦးစီးဌာနမှ ဦးကျင်းပရာ မြို့နယ်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးအဖွဲ့ ဥက္ကဋ္ဌ ဦးစိုးလွင်က ချေးငွေပုံစံပေးခြင်း မှတ်တမ်းချက်များ ရှင်းလင်းပြောကြားသည်။

ထို့နောက် မြို့နယ်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးအဖွဲ့ဥက္ကဋ္ဌနှင့် တာဝန်ရှိသူများက နိုင်ငံစီးပွားမြှင့်တင်ရေးရန်ပုံငွေမှ အရင်းမပျောက် မတည်ချေးငွေ ၅၀၀ ၃၀၀ ၀၂၅ သန်းကို မြို့နယ်တာဝန်ခံအား လှည့်ပေးကောင်း၊ နိုင်ငံစီးပွားမြှင့်တင်ရေးစီမံကိန်း ကြီးကြပ်ရေးကော်မတီဝင်များနှင့် မြို့နယ်တာဝန်ခံများက ကြက်သွန်နီစိုက်ပျိုးရေးနှင့် အထွေထွေသမဝါယမအသင်းလီမိတက် အသင်းဝင်တောင်သူများအားလည်းကောင်း လှည့်ပေးပေးအပ်သည်။ (အေပီပီ)

ချောက်မြို့နယ်အတွင်း ကြက်သွန်နီစိုက်တောင်သူ ၄၁၇ ဦးရှိပြီး ကြက်သွန်နီစိုက်စရာ ၅၇၀ ငွေနှင့် စိုက်ပျိုးထားကြောင်း ကြက်သွန်နီတစ်ကောင်လျှင်ချေးငွေ ၄၅၀၀၀ ပါးသန့်ဖြင့် ချေးငွေကလေးခြောက်လ ဖြစ်ပြီး အတိုးနှုန်းမှာ တစ်လလျှင် ၅ ဒသမ ၀၀ ပြားဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။ ကျော်စိုး(ပြန်/ဆက်)

**စော်တော်ဟော်ဒင်းနှင့်သူများ လောင်စာဆီထည်ရာတွင် လိုက်နာရမည့်အချက်များ (နည်းဥပဒေ ၃၁၂)**

မော်တော်ဟော်ဒင်းများ လောင်စာဆီထည်နေရာ၌ ဆောက်ပါလိုက် လိုက်နာရမည့်-

- (က) မီးဝိတ်၍ စက်သတ်ထားရမည်။
- (ခ) မည်သူမျှ ဆေးလိပ်မသောက်ရ။
- (ဂ) မည်သူမျှ လက်ကိုင်းမှန်း အသုံးပြုရမည်။
- (ဃ) မော်တော်ဟော်ဒင်းပေါ်တွင်ပါရှိသူများ အသက်ကယ် ထိခိုက်ပါစေခြင်းဖြင့်လျက်ရမည်။

ကုန်းလမ်းပေါ်ဆောင်ရေးဥက္ကဋ္ဌကြားမှူးဦးဌာန

## ပေါက်တောမြို့အတွင်းသို့ တပ်မတော်မှ လက်နက်ကြီးဖြင့် ပစ်ခတ်မှုကြောင့် နေအိမ်များ၊ မီးလောင်၊ ရမ်းပြုဖြို နေအိမ်များအား တပ်မတော်မှ မီးရှို့ဖျက်ဆီးဟု မဟုတ်မမှန် ကောလာဟလသတင်းများ ရေးသားဖြန့်ဝေလျက်ရှိ

နေပြည်တော် ဒီဇင်ဘာ ၃၀  
ရခိုင်ပြည်နယ် ပေါက်တောမြို့ကို တပ်မတော်က လက်နက်ကြီးဖြင့် ပစ်ခတ်ခြင်းကြောင့် နေအိမ်များ မီးလောင်နေပြီး ရမ်းပြုဖြို နေအိမ်များကိုလည်း တပ်မတော်က မီးရှို့ဖျက်ဆီးနေကြောင်း တရားမဝင်မီဒီယာတစ်ခုဖြစ်သည့် Khit Thit Media က သတင်းတူးသတင်းအမှားများကို လူမှုကွန်ရက် စာမျက်နှာပေါ်တွင် ရေးသား ဖြန့်ဝေလျက်ရှိသည်ကို တွေ့ရသည်။

ယင်းသတင်းနှင့် ပတ်သက်၍ သက်ဆိုင်ရာနယ်မြေအလိုက် လုံခြုံရေးတာဝန်ရှိသူများ၏ ပြောကြားချက်များအရ တပ်မတော်မှ ပေါက်တောမြို့သို့ လက်နက်ကြီးများဖြင့် ပစ်ခတ်ခြင်းမရှိကြောင်းနှင့် ရမ်းပြုဖြိုအတွင်းရှိ နေအိမ်များကိုလည်း မီးရှို့ဖျက်ဆီးခြင်းမရှိကြောင်း သိရပြီး AA သောင်းနိုင်ငံတကာ စာမျက်နှာများပေါ်တွင် တပ်မတော်ပုံရိပ်များကျွေးပေးနေခြင်းအတွက် ကောလာဟလပေးသတင်းများကို အချိန်ကုန် ရေးသားဖြန့်ဝေနေခြင်းသဖြင့်ကြောင်း သိရသည်။

ပေါက်တောမြို့အတွင်း သိရသည်။ အကြမ်းဖက်အပေး တရားမဝင်ပြည်ဖျက် မီဒီယာများအနေဖြင့် AA သောင်းကျန်းသူအဖွဲ့၏ လုပ်ရပ်များကို ဖုံးကွယ်ရေးနှင့် တပ်မတော်အပေါ် ပြည်သူလူထုအထင်အမြင် လွှဲဖွားစေရန်နှင့် နိုင်ငံတကာ စာမျက်နှာများပေါ်တွင် တပ်မတော်ပုံရိပ်များကျွေးပေးနေခြင်းအတွက် ကောလာဟလပေးသတင်းများကို အချိန်ကုန် ရေးသားဖြန့်ဝေနေခြင်းသဖြင့်ကြောင်း သိရသည်။



## တနင်္သာရီတိုင်းဒေသကြီး လောင်းလုံးမြို့နယ် စပ်ပြကျေးရွာနှင့် လေးသွန်းခံ ကျေးရွာတို့ကို လုံခြုံရေးတပ်ဖွဲ့များက မီးရှို့ခွဲကြောင်း မဟုတ်မမှန်သတင်းများကို လုပ်ကြံရေးသားပြီး လူမှုကွန်ရက်စာမျက်နှာများတွင် ဖြန့်ဝေလျက်ရှိ

နေပြည်တော် ဒီဇင်ဘာ ၃၀  
တနင်္သာရီတိုင်းဒေသကြီး လောင်းလုံးမြို့နယ် စပ်ပြကျေးရွာနှင့် လေးသွန်းခံ ကျေးရွာတို့ကို ရခိုင်တပ်မတော်က ဝင်ရောက်လာမှုများသည် ဝေသာပြည်သူများ၏ အသက်အိုးအိမ် စည်းစိမ်ဥစ္စာကို ဖျက်ဆီးခဲ့ကြောင်းနှင့် မီးရှို့ခွဲခြင်းနှင့် နေအိမ်များအတွင်း ဝင်ရောက်နေထိုင်ခြင်းများကို မီးရှို့ဖျက်ဆီးမှုများကြောင့် လောင်းလုံးမြို့နယ်တွင် တည်ရှိသည့် အချေးဆေးရေးနှင့် နယ်မြေလုံခြုံရေး လုပ်ငန်းများကို ဆောင်ရွက်လျက် ရှိကြောင်း သိရသည်။

အကြမ်းဖက် သောင်းကျန်းသူများသည် လုံခြုံရေးတပ်ဖွဲ့ဝင်များကို တိုက်ခိုက်ရာတွင် လူနေအိမ်များအတွင်းမှ ချောင်းမြောင်းပစ်ခတ်ခြင်း၊ မိုင်းဆွဲတိုက်ခိုက်ခြင်းတို့ဖြင့် ပြည်သူများကို လူသားတံတိုင်းအဖြစ် အကာအကွယ်ပေး၍ လုပ်ဆောင်ခြင်းနှင့် ဆုတ်ခွာထွက်ပြေးရာတွင်လည်း နေအိမ်များကိုမီးရှို့လျက်ရှိပြီး ၎င်းတို့၏ လုပ်ရပ်များကို ဖုံးကွယ်ရန်နှင့် လုံခြုံရေး တပ်ဖွဲ့ဝင်များအပေါ် အကြမ်းဖက် သောင်းကျန်းမှုများအဖွဲ့များကို လုပ်ကြံရေးသားဖြန့်ဝေခြင်းသာ ဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။ သတင်းစဉ်

အဆိုပါသတင်းနှင့် ပတ်သက်၍ မြေပြင်စစ်ဆေးတွေ့ရှိချက်များနှင့် သက်ဆိုင်ရာနယ်မြေမှ လုံခြုံရေးတာဝန်ရှိသူများ၏ ပြောကြားချက်များအရ လုံခြုံရေးတပ်ဖွဲ့များသည် ဝေသာပြည်သူများ၏ အသက်အိုးအိမ် စည်းစိမ်ဥစ္စာကို ဖျက်ဆီးခဲ့ကြောင်းနှင့် မီးရှို့ခွဲခြင်းနှင့် နေအိမ်များအတွင်း ဝင်ရောက်နေထိုင်ခြင်းများကို မီးရှို့ဖျက်ဆီးမှုများကြောင့် လောင်းလုံးမြို့နယ်တွင် တည်ရှိသည့် အချေးဆေးရေးနှင့် နယ်မြေလုံခြုံရေး လုပ်ငန်းများကို ဆောင်ရွက်လျက် ရှိကြောင်း သိရသည်။

အကြမ်းဖက် သောင်းကျန်းသူများသည် လုံခြုံရေးတပ်ဖွဲ့ဝင်များကို တိုက်ခိုက်ရာတွင် လူနေအိမ်များအတွင်းမှ ချောင်းမြောင်းပစ်ခတ်ခြင်း၊ မိုင်းဆွဲတိုက်ခိုက်ခြင်းတို့ဖြင့် ပြည်သူများကို လူသားတံတိုင်းအဖြစ် အကာအကွယ်ပေး၍ လုပ်ဆောင်ခြင်းနှင့် ဆုတ်ခွာထွက်ပြေးရာတွင်လည်း နေအိမ်များကိုမီးရှို့လျက်ရှိပြီး ၎င်းတို့၏ လုပ်ရပ်များကို ဖုံးကွယ်ရန်နှင့် လုံခြုံရေး တပ်ဖွဲ့ဝင်များအပေါ် အကြမ်းဖက် သောင်းကျန်းမှုများအဖွဲ့များကို လုပ်ကြံရေးသားဖြန့်ဝေခြင်းသာ ဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။ သတင်းစဉ်



**ထူးခြားသည့် ညအပူချိန်များ**

နေပြည်တော် ဒီဇင်ဘာ ၃၀  
ထူးခြားသည့် ညအပူချိန်များမှာ ဟားခါးမြို့တွင် ၄ ဒီဂရီစင်တီဂရိတ်၊ ကျောက်မဲမြို့တွင် ၄ ဒီဂရီစင်တီဂရိတ်၊ ဟားခါးမြို့နှင့် ပြင်ဦးလွင်မြို့တို့တွင် ၅ ဒီဂရီစင်တီဂရိတ်နှင့် မိုင်းသန်းမြို့၊ ဝားတီမြို့နှင့် မိုးကုတ်မြို့တို့တွင် ၆ ဒီဂရီစင်တီဂရိတ်စီတွင် ဖြစ်ကြသည်။

# မြန်မာ့သဘာဝ ဘူမိအလုပ်ပန်းချီ ပုပ္ပားတောင် အမျိုးသားဘူမိဥယျာဉ်ဆီ (၂)

## — စော်ထက်လင်း (ဘဇေ) —

ပုပ္ပားတောင် အမျိုးသားဘူမိဥယျာဉ် တည်ထောင်ခြင်း၏ ညံ့ရှယ်ချက် ပုပ္ပားတောင် အမျိုးသားဘူမိဥယျာဉ်အား (က) ဘူမိအမွေအနှစ်များ၊ ရှေးဟောင်း ယဉ်ကျေးမှုအမွေအနှစ်များ၊ စီမံချိန်းစုံ မျိုးကွဲ၊ ဂေဟစနစ်၊ ဘူမိသွင်ပြင် အနေအထားနှင့် ပတ်ဝန်းကျင်ကို ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်ရန်၊ (ခ) မျိုးဆက် သစ်လူငယ်များ ပတ်ဝန်းကျင်ညစ်ညမ်း မှုလျော့ချရေး၊ ပတ်ဝန်းကျင်လေ့လာ ရေးနှင့် သုတေသနပြုရေးတို့ကို စိတ်ဝင်စားလာစေရေး ပညာရေးရန်၊ (ဂ) ဒေသခံလူမှုအဖွဲ့အစည်းများကြား သာတူညီမျှ ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ရန်နှင့် အလေ့အကျင့်များရရှိရေး အားပေး ဖြည့်တင်းပေး (က) စဉ်ဆက်မပြတ် ဖွံ့ဖြိုး တိုးတက်ရေးကို အထောက်အကူပြုနိုင်ရန် နှင့် လူသားအရင်းအမြစ်ဖွံ့ဖြိုး တိုးတက်ရေးရန်ရည်ရွယ်၍ ဝေဟင် အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ခဲ့ခြင်း ဖြစ်ပါသည်။



ပုပ္ပားတောင် အမျိုးသားဘူမိဥယျာဉ်အတွင်း ဘူမိဓာတ်မြေများ ဖော်ထုတ်ရေး အတွက် တာဝန်ရှိသူများက ၂၀၂၂ ဖေဖော်ဝါရီလအတွင်း တွင်းဆင်းဆောင်ရွက် ခဲ့ကြပါသည်။

**ဘူမိဥယျာဉ်အတွင်း ကြည့်ရှုလေ့လာသူများ စိတ်ဝင်စားစွမ်းဖြစ်စေရန် ရှေးချယ်ထားသော ဘူမိဓာတ်မြေ (Geosite) များ ပြင်ဆင်ထားရမည် ဖြစ်ပါသည်။ ဘူမိဥယျာဉ်လုပ်ငန်း၏ အဓိကဝင်ငွေစာရင်း ဘူမိ ခရီးသွားလုပ်ငန်းပင်ဖြစ်ပါသည်။ အခြားတစ်ဖက်တွင်လည်း ဘူမိ ဥယျာဉ်များကို ပညာပေးခရီးသွားလုပ်ငန်း (Educational Tourism) အနေဖြင့်လည်း ဝိဇ္ဇာ၊ သိပ္ပံဆိုင်ရာ ပညာရပ်တို့ကို အခြေခံ အဆင့်မြင့်သုတေသနအဖွဲ့ လေ့လာဆောင်ရွက်သွားနိုင် မည်လည်းဖြစ်ပါသည်။**

စနစ်တကျထိန်းသိမ်းလျက် ပညာ ပေးရေး စဉ်ဆက်မပြတ် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက် ရေးအတွက် စီမံခန့်ခွဲချုပ်ညွှန်သော တစ်ခုဖြစ်ခြင်းနှင့်အတူ စုစည်းသည့် ဘူမိပြင်ပရပ်များအဖြစ် အပန်းဖြေရေး၊ ဘူမိဓာတ်မြေ၊ စားသောက်ဆိုင်ဖန်ရှင်များ လူမှုဆက်ဆံရေးနှင့် ပညာရပ်များ လေ့လာမြန်မြားသည့် နေရာလည်း ဖြစ်ပေသည်။ ထိုသို့ဖြစ်ခြင်းကြောင့် ဘူမိ ဥယျာဉ်အတွင်း ကြည့်ရှုလေ့လာသူများ စိတ်ဝင်စားပွဲဖြစ်စေရန် ရှေးချယ်ထား သော ဘူမိဓာတ်မြေ (Geosite) များ ပြင်ဆင်ထားရမည်ဖြစ်ပါသည်။ ဘူမိ ဥယျာဉ်လုပ်ငန်း၏ အဓိကဝင်ငွေစာ ရင်း ဘူမိခရီးသွားလုပ်ငန်းပင်ဖြစ်ပါ သည်။ အခြားတစ်ဖက်တွင်လည်း ဘူမိ ဥယျာဉ်များကို ပညာပေးခရီးသွား လုပ်ငန်း (Educational Tourism) အနေဖြင့်လည်း ဝိဇ္ဇာ၊ သိပ္ပံဆိုင်ရာ ပညာရပ်တို့ကို အခြေခံ အဆင့်မြင့် ပညာပေးဆောင်ရွက် ပြုလုပ်နိုင်စွမ်းကို ဘူမိဗေဒ သက်သက်မဟုတ်ဘဲ နယ်ပယ်အသီးသီး ပါဝင်က အကျဉ်းအားဖြင့် ABC လူ သတ်မှတ်ထားကြသည့် Abiotta Biotic နှင့် Culture တို့ အသီးသီးပါဝင်ကြပါ သည်။ Abiotic သည် ဇီဝကင်းသော ကျောက်သား၊ မြေသား၊ သတ္တု၊ သဲ၊ ဝက်စာ စသည်တို့ကိုလည်းကောင်း၊ Biotic သည် သက်ရှိဆိုင်ရာ သတ္တဝါများ အပင် များ၊ စီမံချိန်းစုံမျိုးကွဲများ၊ ယင်းတို့၏ ကျောက်ဖြစ် ရုပ်ကြွင်းများကို

များစွာစုလုံလျှော်၍ ပညာရပ်ဆိုင်ရာ ကဏ္ဍများတွင်လည်း မြန်မာနိုင်ငံရှိ ဝိဇ္ဇာ၊ သိပ္ပံတက္ကသိုလ်များ၏ ဘူမိဗေဒဌာန များမှ ပါမောက္ခဆရာ၊ ဆရာမကြီးများ လည်း ပူးပေါင်းပါဝင်ဆွေးနွေးကြကာ အကြံပြုထုတ်ဖော် ရယူခြင်းများလည်း ဆောင်ရွက်ခဲ့ကြပါသည်။ ပုပ္ပားတောင် အမျိုးသားဘူမိဥယျာဉ်အတွက် ပထမ ဦးဆုံး ဘူမိဓာတ်မြေများအနေဖြင့် သစ်တောဦးစီးဌာန၏ စီမံခန့်ခွဲမှုမှအစ အတွင်းရှိ ဘူမိဓာတ်မြေ ၃၅ ခုကို ဦးစွာ အကည်အခက် အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါသည်။

ပုပ္ပားတောင် အမျိုးသားဘူမိဥယျာဉ် တည်ထောင်နိုင်ရေးအတွက် အကည်ပြု ရှေးချယ်သတ်မှတ်ထားသည့် ဘူမိ ဓာတ်မြေ (Geosite) ၁၅ ခုမှာ (၁) ပုပ္ပား တောင်ထိပ်၊ (၂) မီးတောင်ပြာကျောက် နှင့် မောက်ပျားကျောက်၊ (၃) တောင်နီတောင် ချယ်ဆီဒီနီနှင့် မြေအတွင်းထွက်များ၊ (၄) ရေအေးပူဥယျာဉ်နှင့် ပညာပေးပြခန်း၊ (၅) စန္ဒာကျောက်စာနှင့် မြန်မာ့ရွှေအမိန့်၊ (၆) ငှက်သိုက် ချောက်ကမ်းပါး၊ (၇) ကုန်းပြင်မြင့် ချော်လှူစွမ်းသား၊ (၈) ဇေတနန်ဆရာ ချော်ရည်စီးကြောင်း၊ (၉) တောင်ပေါ်ရွာ တောင်၊ ရှင်းသား၊ (၁၀) ပုပ္ပားတောင်ကလပ် အင်ကြင်း၊ (၁၁) ပုပ္ပားတောင် (၁၃) တောင်ဆားတောင် ရှင်းသား၊ (၁၄) ပုပ္ပားတောင်မကြီး မီးတောင်ဝန်နှင့် (၁၅) ရန်ဆိုင်ကို ဖြစ်ပါ သည်။

ပုပ္ပားတောင် အမျိုးသားဘူမိဥယျာဉ် ဖွံ့ဖြိုးမြဲမြံရေး မဟာလေးငယ် များ ပါဝင်သည့် ကျောင်းသူများ၊ ဘာသာရပ်ဆိုင်ရာ လေ့လာသူများနှင့် ခရီးသွားရောက်လိုသူများ အနေဖြင့် မိမိတို့နှစ်သက်ရာ ဘူမိဓာတ်မြေများကို ရှေးချယ်ကာ သွားရောက် လေ့လာနိုင် မည်လည်းဖြစ်ရာ ဒေသခံများ၏ အလုပ်အကိုင်အခွင့်အလမ်းနှင့် ဘူမိခရီး သွားလုပ်ငန်းကို များစွာအထောက်အကူ ပြုမည်ဖြစ်ပါသည်။

ဘူမိဥယျာဉ်တစ်ခု၏ အရေးကြီး သည့် တာဝန်ထွက်များမှာ ပညာပေး နယ်လေ့ပြင်တစ်ခုလုံးနှင့် ယဉ်ကျေးမှု အမွေအနှစ်များ ကာကွယ်ထိန်းသိမ်းရန် နှင့် မြှင့်တင်ပေးရန်၊ ဒေသအတွင်း သဘာဝတရားများကို ဖန်တီးစေရန် ရှိရန် ဆောင်ရွက်ခြင်း၊ သဘာဝအရင်း အမြစ်တို့၏ အသိပညာများ ဖြန့်ဝေ ပေးခြင်း လုပ်ငန်းများကို စဉ်ဆက် မပြတ် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်စေရန်တို့သည် လည်း အဓိကအခန်းကဏ္ဍပါဝင်လျက် ရှိကြပါသည်။ ထိုအပြင် အခြားတစ်ဖက် ကွင်းလည်း ဘူမိဓာတ်မြေ (Geosite) များကို အများပြည်သူများနှင့် ဆွဲသွား နေခြင်း ဘူမိဓာတ်မြေ ဆိုင်ဘုတ်များ ပြင်ဆင်ခြင်း၊ လက်ကမ်း စားစာဆိုင်များ၊

ဤသို့ မြန်မာနိုင်ငံ၏ ထူးခြားသော ဘူမိရုပ်သွင် စီတောင်ဟောင်းတစ်ခု ဖြစ်သည့် ပုပ္ပားတောင်ကြီးနှင့် မီးတောင် များ၏ ဝေဟင်ကွဲစွမ်းဆိုင်ရာ သဘာဝ သဘာဝတို့ကိုလည်းကောင်း၊ ဒေသစီမံ သင်္ချာသစ်များနှင့် သစ်တောများ ပုံးလူးလျက် သဘာဝတော်ဝင်ရွာခုံ များနှင့် စီမံချိန်းစုံမျိုးကွဲများကို လည်းကောင်း၊ ဂေဟစနစ်တို့ကိုလည်း ကောင်း၊ ရှေးဟောင်းအမွေအနှစ် တိုးတက်သဖြင့် ယဉ်ကျေးမှု သမိုင်းကြောင်းကို မြှင့်တင်နိုင်စေနိုင်ရာ သက်တောပြေကျ တစ်ခုအနေဖြင့်လည်းကောင်း၊ ရှေးဘူမိ သမိုင်းအတွင်း ပေါက်ရောက်ရုံသာမက နေရာအရင်းအမြစ်များနှင့် တိုသက်တောများတွင် ရှင်သန်ပါဝင်ပွား နေထိုင်ကြသည့်တောရိုင်းတိရစ္ဆာန်များ ၏ ကျောက်ဖြစ်ရုပ်ကြွင်းများကို လည်းကောင်း၊ လေ့လာနိုင်မည်ဖြစ်သည့် ပုပ္ပားမီးတောင်ဒေသကို မြန်မာနိုင်ငံ၏ ပထမဆုံးအမျိုးသား ဘူမိဥယျာဉ် အဖြစ် သတ်မှတ်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ပါသည်။

ယခုအခါတွင် ပုပ္ပားတောင်ဒေသကို အမျိုးသားဘူမိဥယျာဉ် အဖြစ် ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့၏ ခွင့်ပြုချက် အရ သယံဇာတနှင့် သဘာဝပတ်ဝန်းကျင် ဝန်ကြီးဌာန၏ ၆-၁၂-၂၀၂၃ ရက်ရက်ပါ အမိန့်ကြော်ငြာစာအမတ် (၁၅၂၂) ပြင် အောင်မြင်စွာ ဖွဲ့စည်းသတ်မှတ်ခဲ့ပြီး ဖြစ်ရာ ယင်းသည့် ကမ္ဘာ့ဘူမိဥယျာဉ် (Global Geopark) ဖြစ် သတ်မှတ်ခံရရေး အတွက် အရေးကြီးသော ပဏာမအဆင့် တစ်ခုလည်းဖြစ်ပါသည်။

**ဘူမိဥယျာဉ်အတွင်းရှိ ဘူမိဓာတ်မြေ (Geosites) များ**

ဘူမိဥယျာဉ်များသည် ဘူမိအမွေ အနှစ်များ၊ စီမံချိန်းစုံမျိုးကွဲများ၊ ယဉ်ကျေးမှုနှင့် ရှေးဟောင်းအမွေအနှစ် များ၊ ဒေသခံ လူမှုဓနပစ္စည်းများနှင့် အထွက်ကုန်များ ရေးမြေတောင်တံ သဘာဝအလှနှင့် မြင်မှတ်တို့ပေးပေးရန်

၁) ပုပ္ပားဒေသအမျိုးသားအဆင့် ဘူမိ ဥယျာဉ် အဆိုပြုလွှာ (မျက်နှာစာ)၊ ၂၀၂၃ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ၊ ၂၀၂၃ ခုနှစ်

၂) ဒေါက်တာမြင့်စိုး၊ ဘူမိဗေဒ လေ့လာ ရေးနှင့် ဓာတ်သတ္တုများအဖွဲ့ ဦးစီး ဌာန၊ ပုပ္ပားတောင် ဘူမိဥယျာဉ် ဖြစ်မြောက်ရေးအတွက် တွင်းဆင်း အစီရင်ခံစာများ၊ ၂၀၂၆ ခုနှစ်၊ ၂၀၂၃ ခုနှစ်၊ ၂၀၂၃ ခုနှစ်

၃) ဦးဆန်းထွန်း၊ (ဥက္ကဋ္ဌ)၊ ဘူမိဥယျာဉ် ဖြစ်မြောက်ရေး ကော်မတီ၏ မြန်မာနိုင်ငံ ဘူမိဓာတ်မြေအစီမံခန့်ခွဲရေး ဝန်ကြီးဌာန၊ မြောက်ပိုင်း၊ ၂၀၂၃ ခုနှစ်

၄) ဒေါက်တာဦးသိန်း၊ တောင်တော် များ၊ တက္ကသိုလ်ပညာ ဝေဟင် စာစောင် အတွဲ (၁၅)၊ အပိုင်း (၄)၊ ၂၀၂၁ ခုနှစ်

၅) Jiuchen Zhang and Jingfei Zhang, 2022. The history and outcomes of the 30th International Geological Congress, Beijing (1996)

### အမျိုးသားတံခွန်စိုက် ကြက်တောင်ချန်ပီယံရှစ်ပြိုင်ပွဲ ကျင်းပ

ရန်ကုန် ဒီဇင်ဘာ ၃၀  
အားကစားနှင့် လူငယ်ရေးရာဝန်ကြီးဌာန အားကစား နှင့် ကာယပညာဦးစီးဌာန၊ မြန်မာနိုင်ငံကြက်တောင် ကြက်တောင်ပြိုင်ပွဲ (Myanmar National Championships 2023) ခြင်္သေ့ပြိုင်ပွဲများကို ယနေ့ မွန်းလွဲပိုင်းက ရန်ကုန်မြို့ လမ်းမတော်မြို့နယ် အမျိုးသား ကြက်တောင်အားကစားခန်းမ၌ ကျင်းပရာ ရန်ကုန် တိုင်းဒေသကြီးဝန်ကြီးချုပ် ဦးဖိုးသိန်းနှင့် တိုင်းဒေသကြီးဝန်ကြီးများ တက်ရောက်ကြည့်ရှုအားပေးသည်။

ဗိုလ်လှထွန်းအားကစားအဖွဲ့၊ ကျားတန်း တစ်ဦးစီမှ ပြိုင်ပွဲတွင် ချန်ပီယံ ဘုန်းပြည့်နိုင် (Zawana) က ချန်ပီယံဖိနပ်ထွန်း (MBF) ကို ဖွတ်တံ ၁၄-၂၁၊ ၂၁-၁၉၊

၂၁-၁၃ မြင့် အနိုင်ရရှိသည်။ ဗြိတိန်များအပြီး ဆုချီးမြှင့်ပွဲကို ကျင်းပရာ သာမန်တန်းအမျိုးသား၊ အမျိုးသမီးတစ်ဦးချင်း၊ အမျိုးသား + အမျိုးသမီး နှစ်ယောက်တွဲ အမျိုးသားသက်ကြီးတန်း၊ နှစ်ယောက်တွဲ၊ ဝါသနာရှင်တန်း အမျိုးသား၊ အမျိုးသမီး နှစ်ယောက်တွဲ၊ အကြီးတန်းအမျိုးသမီးတစ်ဦးချင်း၊ နှစ်ယောက်တွဲပြိုင်ပွဲများတွင် ပထမ၊ ဒုတိယ၊ ပူးတွဲ တတိယလူရရှိကြသော အားကစားသမားများကို တိုင်းဒေသကြီးဝန်ကြီးများ၊ အားကစားနှင့် ကာယပညာဦးစီးဌာန ညွှန်ကြားရေးမှူးများ၊ မြန်မာနိုင်ငံ ကြက်တောင်အဖွဲ့ချုပ်ဥက္ကဋ္ဌ ဦးအောင်ပိုင်၊ မြန်မာနိုင်ငံ ကြက်တောင်အဖွဲ့ချုပ် လေ့ကျင့်ရေးကော်မတီ ဥက္ကဋ္ဌ ဦးထွန်းထွန်းဦးနှင့် တာဝန်ရှိသူများက



တစ်ဦးချင်း၊ ဆုတံဆိပ်နှင့် ငွေသားဆုများ ချီးမြှင့် ငွေသားဆုများ ချီးမြှင့်သည်။  
ယင်းပြိုင်ပွဲကို ဒီဇင်ဘာ ၂၇ ရက်မှ ၃၀ ရက်အထိ ထို့နောက် တိုင်းဒေသကြီးဝန်ကြီးချုပ်က အကြီး တန်း အမျိုးသားတစ်ဦးချင်း၊ နှစ်ယောက်တွဲပြိုင်ပွဲ၊ ဒေသကြီးမှ အားကစားသမား ၂၅၀ ကျော် ဝင်ရောက် များတွင် ပထမ၊ ဒုတိယ၊ တတိယလူရရှိကြသော အားကစားသမားများအား တစ်ဦးချင်း ဆုတံဆိပ်နှင့် အကာနိုး



### သွားဘက်ဆိုင်ရာဆေးတက္ကသိုလ် (မန္တလေး) မှ ကျောင်းသား ကျောင်းသူများ တောင်ကြီးမြို့၌ သွားနှင့်ခံတွင်း ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှုများ ဆောင်ရွက်

တောင်ကြီး ဒီဇင်ဘာ ၃၀  
ကျန်းမာရေး ဝန်ကြီးဌာန၏ ညွှန်ကြားမှု ရုံးစိုက်မှုနှင့် အစိုးရ အဖွဲ့၏ ကူညီပံ့ပိုးမှုဖြင့် ပြည်သူ့ကျန်းမာရေးနှင့် ကုသရေး ဦးစီးဌာန၏ အနီးကပ်ပံ့ပိုးမှုတို့ဖြင့် သွားဘက်ဆိုင်ရာ ဆေး တက္ကသိုလ် (မန္တလေး) မှ နောက်ဆုံး နှစ် ဘီဒီအက်စ် (၁/၂၀၂၃) သင်တန်းသို့ တက်ရောက်ကြမည့် ကျောင်းသား ကျောင်းသူ ၄၂ ဦး၊ အလုပ်သင်ဆရာဝန် ၅ ဦး၊ အုပ်ချုပ်သူ ဆရာ ဆရာမ ၃ ဦးစီ စုစုပေါင်း ၅၂ ဦး ပါဝင်သောအဖွဲ့

သည် ကာကွယ်ရေးနှင့် လူထုသွား ကျန်းမာရေးပညာဌာန၏ သင်ဦး ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ် သွားနှင့် ခံတွင်း ကျန်းမာရေး စောင့်ရှောက်မှု ဝန်ကြီးဌာနမှ အဖွဲ့ဝင်များနှင့် တွင်းဆင်းလုပ်ငန်းများကို ရှမ်းပြည်နယ် တောင်ကြီးမြို့ပေါ်ရှိ စစ်ဆေးရေးရုံးတွင် ဒီဇင်ဘာ ၂၅ ရက်မှ ၂၉ ရက်အထိ ဆောင်ရွက်ခဲ့သည်။

သွားနှင့်ခံတွင်း ကျန်းမာရေး စောင့်ရှောက်မှုလုပ်ငန်းများတွင်

ကျန်းမာရေး ပညာပေးဟောပြောခြင်း၊ သွားနှင့် ခံတွင်း စစ်စစ်ကောက်ယူခြင်း၊ သွားနှင့် ခံတွင်းရောဂါများကို ကုသပေးခြင်းတို့ ပါဝင်ပြီး ထိုသို့ ဆောင်ရွက်မှုများကို သက်ဆိုင်ရာ အုပ်ချုပ်ရေးအဖွဲ့များ၊ ရှမ်းပြည်နယ် ကုသရေးဦးစီးဌာနမှူး၊ ညွှန်ကြားမှု ဝန်ကြီးဌာနမှူး၊ ဗဟိုအမျိုးသမီးနှင့် ကလေးဆေးကုရေးဦးစီးဌာနမှူးများက လိုအပ်သည်များကို ကူညီပံ့ပိုးပေးခဲ့ကြောင်း သတင်းရရှိသည်။ သတင်းစဉ်

### သင်္ဃန်းကျွန်းမြို့နယ်၌ မြန်မာအိလက်ထရာနစ် မဲပေးစက်ဖြင့် လက်တွေ့စမ်းသပ်မဲပေး

ရန်ကုန် ဒီဇင်ဘာ ၃၀  
ပြည်ထောင်စု ရွေးကောက်ပွဲ ကော်မရှင်မှပေးသည့် အိလက်ထရာနစ် မဲပေးစက်ဖြင့် မဲပေးခြင်း အသိပညာပေးလုပ်ငန်းကို ဆောင်ရွက်လျက်ရှိရာ ဒီဇင်ဘာ ၃ ရက်မှ စတင်၍ ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီး နယ်မြေ ခရိုင်လေးခုရှိ မြို့နယ် အသိပညာပေးလုပ်ငန်း ဖြစ်သည့် ပြည်သူများ၏ မြန်မာအိလက်ထရာနစ်မဲပေးစက်ဖြင့် လက်တွေ့ စမ်းသပ်မဲပေး လေ့လာခြင်းအစီအစဉ် အစဉ်များကို တစ်ပြိုင်တည်း ဆောင်ရွက်လျက်ရှိသည်။

ယင်းသို့ ဆောင်ရွက်ရာတွင် ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီး အရှေ့ပိုင်း ခရိုင်၊ သင်္ဃန်းကျွန်းမြို့နယ်၌ မဲပေးစက်ဖြင့် ပြည်သူများ အိလက်ထရာနစ် မဲပေးစက် မဲပေးစက်ဖြင့် လက်တွေ့စမ်းသပ်မဲပေး လေ့လာခြင်း ပထမဇရပ်မြို့ ဝန်ကြီးဌာနမှ ပညာရေးဒီဂရီ ကောလိပ်ပညာရေးဦးစီးဌာနမှ ပြည်သူများအား ခရိုင်အဖွဲ့ဝင်



ခရိုင် ရွေးကောက်ပွဲတော်ဗဟိုကော်မရှင် အဖွဲ့ဝင်များမှ ဦးစီးစီမံခန့်ခွဲပြီး နှစ်ယောက်တွဲဖြင့် လက်တွေ့စမ်းသပ် မဲပေးလေ့လာကြရာ ရန်ကုန် အရှေ့ပိုင်းခရိုင် ရွေးကောက်ပွဲ ကော်မရှင်အဖွဲ့ဝင် အဖွဲ့ဝင်များနှင့် ခရိုင်၊ မြို့နယ် ရွေးကော်မရှင် အဖွဲ့ဝင်များနှင့် ခရိုင်၊ မြို့နယ်စီမံအုပ်ချုပ်ရေး အဖွဲ့ဝင်များ ပူးပေါင်းပါဝင် ဆောင်ရွက်ခဲ့ကြောင်း သတင်းရရှိသည်။ တင်ကြည့်(သင်္ဃန်းကျွန်း)

### ကလေးမြို့၌ လွတ်လပ်ရေးနေ့အကြောင်း အသိပညာပေးဟောပြော

ကလေး ဒီဇင်ဘာ ၃၀  
စစ်ကိုင်းတိုင်းဒေသကြီး ကလေးမြို့ အမှတ်(၃) အခြေစိုက်ပညာ အဖွဲ့ဝင်များနှင့် ကျောင်းသားများ စုပေါင်း၍ လွတ်လပ်ရေးနေ့အကြောင်း သိကောင်းစရာ အသိပညာပေး ဟောပြောပွဲကို ကျင်းပခဲ့သည်။

ရှေးဦးစွာ အမှတ်(၃) အခြေစိုက်ပညာ အလယ်တန်းကျောင်းမှ ကျောင်းအုပ်ဆရာမကြီးက အမှာ ကောင်းပြောကြားပြီး ကလေးခရိုင် ပြန်ကြားရေးနှင့် ပြည်သူ့ဆက်ဆံရေးဦးစီးဌာနနှင့် ပညာရေးဝန်ကြီးဌာနတို့ ပူးပေါင်း၍ လွတ်လပ်ရေးနေ့အကြောင်း သိကောင်းစရာ အသိပညာပေး ဟောပြောပွဲကို ကျင်းပခဲ့သည်။

အကြောင်း သိကောင်းစရာများဖြင့် သည့် လွတ်လပ်ရေးနေ့ ဖြစ်ပေါ်လာပုံများ၊ နိုင်ငံခေါင်းဆောင်များ လွတ်လပ်ရေးရရှိရန် ကြိုးပမ်းခဲ့ပုံများ၊ လွတ်လပ်ရေးကို ရရှိနိုင်ပုံများကို ရှင်းလင်းသိအောင် ပြောဆိုခဲ့ပြီး တွင်းဆင်းလုပ်ငန်းများကို ရှမ်းပြည်နယ် တောင်ကြီးမြို့ပေါ်ရှိ စစ်ဆေးရေးရုံးတွင် ဒီဇင်ဘာ ၂၅ ရက်မှ ၂၉ ရက်အထိ ဆောင်ရွက်ခဲ့သည်။

အဆိုပါဟောပြောပွဲ၌ ဆရာ ဆရာမများနှင့် ကျောင်းသား



ကျောင်းသား စုစုပေါင်း ၅၂၀ ကျော် တက်ရောက်ကြပြီး ဟောပြောခြင်း အခမ်းအနားအပြီးတွင် ကျောင်းသား ကျောင်းသူများက လွတ်လပ်ရေးနေ့အထိမ်းအမှတ် ပြသသည့် စာအုပ်၊ စာစောင်များ၊ နံနံကပ်စာစောင်များကို ကြည့်ရှု လေ့လာကြကြောင်း သိရသည်။ ခရိုင်(မြန်/ဆက်)

၀ ကျောနှစ်မှ  
ပေးနိုင်ခဲ့သည်။ လူတန်အသင်း၊ ဖိအားပေး ကစားနိုင်ခဲ့သည်။ ထို့အပြင် လူတန်အသင်းသည် ရိုးရရရ နီးစပ်သည့် အခွင့်အရေး သုံးကြိမ်ထက်မနည်း ရရှိခဲ့သော်လည်း နှစ်ကြိမ် လွှဲအောင်ခဲ့ပြီး တစ်ကြိမ်သာ ရှိအဖြစ် ပြောင်းလဲနိုင်ခဲ့သည်။

ချယ်ဆီးအသင်းက ရိုးရရရရရ နီးစပ်သည့်အခွင့်အရေး တစ်ကြိမ်သာ ရရှိပြီး တစ်ကြိမ်ရှိအဖြစ် ပြောင်းလဲနိုင်ခဲ့သည်။ ချယ်ဆီး အသင်းအတွက် သွင်းဂိုးများကို ပဲလ်မာနှင့် မာဒူကီတို့က သွင်းဂိုး တိုင်ဆိုနိုင်ခဲ့သည်။ လူတန်အသင်းက

ပေးနိုင်ခဲ့သည်။ လူတန်အသင်း အတွက် သွင်းဂိုးများကို ဘာကလေ နှင့် အီဘာယိုတို့က သွင်းဂိုးပေး ခဲ့သည်။ ပွဲချိန် ၇၄ မိနစ်တွင် လူတန်အသင်းမှ တိုက်စစ်ကစား သမား အီဘာယို ချယ်ဆီးဘက် သို့ ဂိုးသွင်းယူနိုင်ခဲ့သည်လည်း ဦးအောင်ရီ ပြန်လည်ကြည့်ရှု စစ်ဆေးပြီးနောက် ပယ်ဖျက်ခဲ့ သည့်အတွက် နှစ်ခုခုခုခဲ့သည်။ ချယ်ဆီးအသင်းသည် ယခု အနိုင်ရရှိမှုကြောင့် နောက်ဆုံး နှစ်ပွဲဆက် နိုင်ငံပွဲရရှိမှု မှတ်တမ်း ပြောင်းလဲနိုင်ခဲ့သည်။ လူတန်အသင်းက

ယခုပွဲ ရှုံးနိမ့်မှုကြောင့် ပရိနီယာ လီဂိုတွင် ရှုံးပွဲ ၁၂ ပွဲအထိ ရှိလာပြီး တန်းဆင်းရန်မှ လွတ်မြောက်နိုင် ရန်အတွက် လက်ကျန်ပွဲစဉ်များ တွင် မဖြစ်မနေ ရလဒ်ကောင်း ရရှိရေး ကြိုးပမ်းအားထုတ်ရာတော့ မဖြစ်နိုင်သည်။

အခြားပွဲစဉ်များတွင် မနီနီတီး က ရက်ဒီလီကို နှစ်ဂိုး-ဂိုးမရှိ၊ လွန်က အဲဘာတန်ကို သုံးဂိုး-ဂိုးမရှိ၊ ဗီလာက ဘန်လောက်ကို သုံးဂိုး-နှစ်ဂိုး နှင့် ပဲလ်မာက ဘရနန်ကို သုံးဂိုး- တစ်ဂိုးဖြင့် အနိုင်ရသည်။ အောင်ဇော်

တိမ်အသင့်အတင့်မှ  
တိမ်ထူထပ်နေ

နေပြည်တော် ဒီဇင်ဘာ ၃၀  
ဘင်္ဂလားပင်လယ်အော်အခြေအနေမှာ ဘင်္ဂလားပင်လယ်အော် မြောက်ပိုင်းတွင် တိမ်အနည်းငယ်ဖြစ်ထွန်းနေပြီး ကပ္ပလီပင်လယ်ပြင်နှင့် ကျန်ဘင်္ဂလားပင်လယ်အော်တို့တွင် တိမ်အသင့်အတင့်မှ တိမ် ထူထပ်နေသည်။ မိုး/ဇလ



2024 Yangon New Year Countdown ပွဲတော်အား ၂၀၂၃ ခုနှစ်၊ ဒီဇင်ဘာလ (၃၁)ရက်နေ့ ညနေ (၁၈:၀၀) နာရီမှစတင်၍ ပြည်သူ့ရင်ပြင်၌ ကျင်းပမည်ဖြစ်ပါသည်။ အဆိုပါပွဲတော်တွင် နိုင်ငံကျော်ရုပ်ရှင်သရုပ်ဆောင်များ၊ အဆိုတော်များ၊ DJ ပညာရှင်များ၊ အကအဖွဲ့များနှင့် မျိုးဆက်သစ်တေးသံရှင်များစွာဖြင့် ဖျော်ဖြေတင်ဆက်ပြီး မီးရှူးမီးပန်းပစ်ဖောက်ခြင်းများအပါအဝင် စည်ကားသိုက်မြိုက်စွာ ကျင်းပပြုလုပ်သွားမည်ဖြစ်ပါသဖြင့် ပါဝင်ဆင်နွှဲနိုင်ရန် ဖိတ်ခေါ်အပ်ပါသည်။

ပြည်သူ့ရင်ပြင် နှစ်သစ်ကူးပွဲတော်သို့ လာရောက်ဆင်နွှဲကြမည့် ပြည်သူများ အပြန်ခရီးအဆင်ပြေစေရန် ဝိုင်ဘီအက်စ်ယာရှ်များ ပြေးဆွဲပေးမည်

ရန်ကုန် ဒီဇင်ဘာ ၃၀  
ရန်ကုန်မြို့ ပြည်သူ့ရင်ပြင်၌ ဒီဇင်ဘာ ၃၁ ရက်တွင် ကျင်းပမည့် နှစ်သစ်ကူးပွဲတော် (New Year Festival) သို့ လာရောက်ဆင်နွှဲကြမည့်ပြည်သူများ အပြန်ခရီးအဆင်ပြေစေရန် ဝိုင်ဘီအက်စ်ယာရှ်များ ပြေးဆွဲပေးမည်ဖြစ်ကြောင်း ယနေ့မွန်လွင်ဦးက ရန်ကုန်မြို့ တာမွေမြို့နယ်ရှိ

ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီး ပုဂ္ဂလိကသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးကြိုကြည့်မှတော်မတီ (YRTC) ရုံးချုပ်၌ ပြုလုပ်သော မီဒီယာတွေ့ဆုံပွဲမှ သိရသည်။  
“ပြည်သူ့ရင်ပြင်မှာ နှစ်သစ်ကူးပွဲတော်ကို ဒီဇင်ဘာ ၃၁ ရက် ညနေ ၆ နာရီကနေ နောက်တစ်ရက် မနက် ၁၂ နာရီအထိ ကျင်းပသွားဖို့ရှိပြီး စတိတ်ချီးပေးပြီးဖြေရေးအစီအစဉ်တွေရှိမယ်။ Countdown လုပ်ပြီး စီးရူးမီးပန်းတွေဖောက်ပြီးတော့ နှစ်သစ်ကူး ကြိုဆိုကြမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ အဲဒီပွဲတော်ကို လာရောက်ဆင်နွှဲကြမယ့် ပြည်သူတွေ အပြန်ခရီး

အဆင်ပြေအတွက် ဝိုင်ဘီအက်စ်ယာရှ်က မနက် ၁၂ နာရီခွဲ ၁ နာရီလောက်မှာ ပြေးဆွဲပေးသွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်” ဟု YRTC တွဲဖက်အတွင်းရေးမှူး ဦးလှန်ကျင့်မိက ပြောသည်။  
ထိုသို့ ပြေးဆွဲပေးရာတွင် YBS (၂၁) ယာဉ်လိုင်းက ပြည်သူ့ရင်ပြင်- အင်းစိန်-ရန်ကုန်အနောက်ပိုင်းတက္ကသိုလ် (ဝန်းတပင်) လမ်းကြောင်း၊ YBS (၆၁) ယာဉ်လိုင်းက ပြည်သူ့ရင်ပြင်-ရန်ကုန်အနောက်ပိုင်းနည်းပညာတက္ကသိုလ် (လှိုင်သာယာ) လမ်းကြောင်း၊ YBS (၃၇) ယာဉ်လိုင်းက ပြည်သူ့ရင်ပြင် - ပြည်လမ်း - (၆) မိုင် - ထောက်ကြံ့နံ - မင်္ဂလာဒုံလမ်းကြောင်း၊ YBS (၁၁၅) ယာဉ်လိုင်းက ပြည်သူ့ရင်ပြင် - ဆူးလေ - ပြည်- ပြည်သူ့ရင်ပြင်-မြောက်ဥက္ကလာ-ထောက်ကြံ့နံ-မင်္ဂလာဒုံ လမ်းကြောင်း၊ YBS (၆၂) ယာဉ်လိုင်းက ပြည်သူ့ရင်ပြင် - မြေစိုကုန်း - လေးထောင့်ကန်လမ်း-စံပြုဈေး-ဒဂုံတက္ကသိုလ်၊ YBS (၇) ယာဉ်လိုင်းက ပြည်သူ့ရင်ပြင်-တာမွေ-အမှတ် (၂) လမ်း(တောင်ဒဂုံ) လမ်းကြောင်း၊ YBS (၈) ယာဉ်လိုင်းက ပြည်သူ့ရင်ပြင်-သာဓကော-ယုန်နီယုကျီမြို့တော် (ဒဂုံဆိပ်ကမ်း) လမ်းကြောင်းအတိုင်း ပြေးဆွဲပေးမည်ဖြစ်ကြောင်း အလားတူ ဇန်နဝါရီ ၄ ရက်တွင် ပြည်သူ့ရင်ပြင်၌ ကျင်းပမည့် (၇၆) နှစ်မြောက် လွတ်လပ်ရေးနေ့ ဖျော်ဖြေပွဲသို့ လာရောက်ကြမည့် ပြည်သူများ အပြန်ခရီးအဆင်ပြေစေရန် အဆိုပါယာဉ်လိုင်းများကို ဆက်လက် ပြေးဆွဲပေးမည်ဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။ အကာလင်း

မြန်မာ့အလင်း

- စာတည်းဖူးချုပ် - ဒေသခံစီမံဦး
- ခေတ္တစာတည်းဖူး - မြင့်နိုး
- သတင်းထောက်ဖူး - ဝင်ရတနာ
- စာတည်းဖူး - ကြည်ဝင်း၊ ဝင်းကျော်
- ဘာသာပြန် - မြူးဇီနီနီ၊ တင်လင်းအောင်
- စာတည်း -
- အကြံပေး - ဒဏ္ဍာရီသုတေသန၊ စင်ညီ၊ တင်မောင်လွင်၊ ဟိန်သက်စမ်း၊ နေဝင်းထွန်း (၂)
- အယ်ဒီတာ - စောသူနွယ်၊ စော်ဦးအောင်၊ ဝင်မြူးထွေး
- သတင်းထောက်ဖူး -
- စာတည်း - တင်နိုး
- သုတေသန -
- စာတည်း - ဆီဆီခင်နှင့် အဖွဲ့
- စာတည်း - အေးအေးနိုးနိုးနှင့် အဖွဲ့
- စာမျက်နှာပုံစံရေးဆွဲမှုနှင့် ဒီဇိုင်း - သန်းထွန်းအောင်နှင့် အဖွဲ့
- အီဒီယောနှင့် ဖွဲ့စည်းရေး - သက်လှိုင်ဦးနှင့် အဖွဲ့
- ထုတ်ဝေခြင်းအမှုကော် - (၁၁၀၅၃)
- ပုံနှိပ်ခြင်းအမှုကော် - (၀၈၈၇၇)

mmalin.npt@gmail.com  
www.facebook.com/MYANMALINNEWS

မူပိုင်ခွင့်တစ်-စာတည်းဖူး ဝင်ရ-သီဒါဒ ရာဇာဓိပတိအဖွဲ့ (ဝင်ရ-သီဒါဒ) ဖက်စ် မိလ်ဒါးဒါဒ ရန်ကုန်မြို့-အမှတ်(၅) ရတနာဆင်မင်းလမ်း(၁) ဖိလ်မီ (၂) ရန်ကုန်၊ တေဇာရီလမ်း၊ ရန်ကုန်မြို့၊ တေဇာရီလမ်းအမှတ်-၄၀၊ စာတည်းအဖွဲ့ (၀၁-၂၅၅၃၃၀)၊ မိမိအဖွဲ့ (၀၁-၂၅၅၃၃၀)၊ ဒီစီ (၀၁-၂၅၅၃၃၀)၊ ဖေဒရယ် (၀၁-၂၅၅၃၃၀)၊ မကြိုင် (၀၁-၂၅၅၃၃၀)၊ ၀၀၁-၅၅၅၅၀၀၊ Fax (၀၁-၂၅၅၃၃၀)၊ ဝင်ရ-သီဒါဒ (၀၁-၂၅၅၃၃၀)၊ Fax (၀၁-၂၅၅၃၃၀)။



ယနေ့ဈေးကွက်ပေါက်ဈေးများ ၃၀-၁၂-၂၀၂၃

စက်သုံးဆီ (လက်လီဈေးနှုန်းများ)		
စက်သုံးဆီ	(ရန်ကုန်)	(မန္တလေး)
ဒီဇယ် (တစ်လီတာ)	၂၄၄၀ ကျပ်	၂၄၂၀ ကျပ်
ပရိသိုဗီဒီဇယ် (တစ်လီတာ)	၂၄၈၀ ကျပ်	၂၄၃၀ ကျပ်
အောက်တိုနိုး ၉၂	၂၅၅၀ ကျပ်	၂၆၀၀ ကျပ်
အောက်တိုနိုး ၉၅	၂၆၅၅ ကျပ်	၂၇၀၅ ကျပ်
(Moon Sun စက်သုံးဆီအရောင်းဆိုင်မှ ရယူနိုင်ပါသည်)		

ရန်ကုန်စတော့အိတ်ချီနီးဈေးကွက်

ကုမ္ပဏီအမည်	အဖွင့်ဈေး (ကျပ်)	အပိတ်ဈေး (ကျပ်)	ရှယ်ယာစားခံရေ	ရှယ်ယာတန်ဖိုး (ကျပ်)
FMI	၈၇၀၀	၈၈၀၀	၅၆	၄၈၇၂၀၀
MTSH	၂၈၅၀	၂၉၀၀	၅၉	၁၆၈၃၅၀
MCB	၈၀၀၀	၈၀၀၀	၈၅၀၀	၆၈၀၀၀၀၀၀ (Block Trading)
FPB	၁၆၀၀	၁၆၀၀	၉၃၃	၁၄၉၂၈၀၀
TMH	၂၅၀၀	၂၅၀၀	၂၀	၅၀၀၀၀
EFR	၂၀၀၀	၂၀၀၀	၇၆၁	၁၄၈၄၅၀၀
AHPC	၄၈၀၀	၄၈၀၀	၄၇	၂၂၅၅၀၀
MAEPC	၁၇၅၀	၁၇၅၀	၅၆၈	၉၈၁၅၀၀





















❖ အမျိုးသားရေးထက် အရေးကြီးသည် မှာ ဘာမျှမရှိသည့်အတိုင်း နိုင်ငံကို တာဝန်ယူ ဆောင်ရွက်ချိန်တွင် ဒို့တာဝန်အရေးသုံးပါး မထိခိုက်ရန်နှင့် ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေ (၂၀၀၈ ခုနှစ်) ကိုအခြေခံ၍ ဆောင်ရွက်နေခြင်း ဖြစ်...

(နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီဥက္ကဋ္ဌ နိုင်ငံတော် ဝန်ကြီးချုပ် ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီး မင်းအောင်လှိုင်၏ ၂၀၂၃ ခုနှစ်၊ အောက်တိုဘာလ ၂၆ ရက်နေ့တွင် ပြုလုပ်သော နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီ အစည်းအဝေး (၇/၂၀၂၃)၌ တက်ရောက်အမှာစကားပြောကြားမှုမှ ကောက်နုတ်ချက်)

**နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကောင်စီ ဦးတည်ချက် (၉) ရပ်**

- ၁။ နိုင်ငံရေး
  - (က) စစ်မှန်၍ မင်းကမ်းပြည့်ဝသော ပါတီဒီမိုကရေစီ စနစ်နိုင်မည်မစောမနေနှင့် ဒီမိုကရေစီနှင့် ဖက်ဒရယ်စနစ်ကို အခြေခံသည့် ပြည်ထောင်စုကို တည်ဆောက်နိုင်ရေး။
  - (ခ) တစ်နိုင်ငံလုံး ထာဝရငြိမ်းချမ်းရေးရရှိရေးအတွက် တစ်နိုင်ငံလုံး ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေး သဘောတူစာချုပ် (NCA) ပါအတိုင်း အလေးထားလုပ်ဆောင်ရေး။
  - (ဂ) ပြည်သူလူထု၏ လူမှုစီးပွားဘဝ လုံခြုံရေးအတွက် ပြည်ထောင်စုတစ်ဝန်းလုံး တည်ငြိမ်အေးချမ်းရေးနှင့် တရားဥပဒေစိုးမိုးရေးအပြည့်အဝရရှိစေရန် အလေးထားလုပ်ဆောင်ရေး။
- ၂။ စီးပွားရေး
  - (က) တိုင်းပြည်သာယာဝပြောရေးနှင့် စာရေးရာကွပ်ကဲရေးတို့အတွက် တိုင်းရင်းသားပြည်သူတစ်ရပ်လုံးနှင့် အကျဉ်းငွေသော စိုက်ပျိုးရေးနှင့် မွေးမြူရေးကို မေတ်မိနည်းစနစ်များဖြင့် တိုးတက်ဆောင်ဆောင်ရွက်ပြီး အခြားစီးပွားရေးကဏ္ဍများကိုလည်း ဘက်စုံဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်အောင် တည်ဆောက်ရေး။
  - (ခ) တိုးတက်ကောင်းမွန်လာသည့် စီးပွားရေးမောင်းနှင်အား
- ၃။ လူမှုရေး
  - (က) တစ်နိုင်ငံလုံး အသိပညာ အတတ်ပညာ မြှင့်တင်တိုးတက်စေရေး၊ ကုန်ထုတ်လုပ်မှု အထောက်အကူပြု ပညာရှင်များ ထွန်းကားလာစေရေးအတွက် လူတိုင်းလက်လှမ်းမီသည့် ဘက်စုံပညာရေးစနစ်ကို အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ရေး။
  - (ခ) တစ်မျိုးသားလုံး သက်ရှည်ကျန်းမာကြံ့ခိုင်ရေးအတွက် ပြည်သူ့အားလုံး အကျဉ်းမည့် ကျန်းမာရေးကဏ္ဍနှင့် အားကစားကဏ္ဍ မြှင့်တင်ဆောင်ရွက်ရေး။
  - (ဂ) နိုင်ငံ၏ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးလုပ်ငန်းစဉ်များ၌ လူငယ်များအနေဖြင့် အဓိကခံအားပေးအဖြစ် ပါဝင်နိုင်ရေး ဗလငါးတန်နှင့် ပြည့်စုံသောလူငယ်များဖြစ်စေရန် လူငယ်ကဏ္ဍကို မြှင့်တင်ဆောင်ရွက်ရေး။

**စစ်ကိုင်းတိုင်းဒေသကြီးအတွင်း ခိုအောင်းနေသည့် PDF အမည်ခံအကြမ်းဖက်သမားများအား တပ်မတော်စစ်ကြောင်းများက သွားရောက်တိုက်ခိုက်ချေမှုန်း၊ လက်နက်၊ ခဲယမ်းများ၊ မူးယစ်ဆေးဝါးများနှင့် ဆက်ပံပစ္စည်းများ သိမ်းဆည်းရရှိခဲ့ပြီး အပြစ်မဲ့ဒေသခံပြည်သူ ခြောက်ဦးကို ပြန်လည်ကယ်ထုတ်**



PDF အမည်ခံအကြမ်းဖက်သမားများထံမှ သိမ်းဆည်းရရှိသော လက်နက်များ။

နေပြည်တော် ဒီဇင်ဘာ ၃၀ - နယ်မြေတည်ငြိမ်အေးချမ်းမှုကို ထုတ်ပြားစေသော လုပ်ရပ်များနှင့် အကြမ်းဖက် လုပ်ဆောင်မှုများကို လက်ခံနိုင်ခြင်းမရှိသည့် ဒေသခံပြည်သူအချို့၏ လျှို့ဝှက်ဆက်သွယ် သတင်းပေးပို့မှုအရ NUG၊ CRPH တို့၏ ဆက်သွယ်ညွှန်ကြားမှုဖြင့် စစ်ကိုင်းတိုင်းဒေသကြီးအတွင်း အဖျက်အမှောင် လုပ်ငန်းများ လုပ်ဆောင်နေသည့် PDF အမည်ခံ အကြမ်းဖက်သမားများသည် စစ်ကိုင်းတိုင်းဒေသကြီး မုံရွာမြို့နယ် ညောင်ပင်ရွာသစ်ကျေးရွာများအနီး လက်နက်၊ ခဲယမ်းများနှင့်အတူ ခိုအောင်းနေကြောင်း သိရှိရသဖြင့် တပ်မတော် စစ်တပ်က ၁၄ ကော်လံ ၁ ဩ

**ယနေ့ သတင်း အညွှန်း**

ပြည်သူ့ဆေးရုံဆိုတာ ပြည်သူ့တွေအမှန်တကယ် အားကိုးရတဲ့ နေရာဖြစ်ပါတယ်။ အခုဆိုရင် သမ်းအစကိုကုလည်း အသည်းလျှာပြီးပြီ။ နှစ်ဦးလုံးလည်း ကျန်းမာနေတယ်။ ကုန်ကျစရိတ်ကိုလည်း နိုင်ငံတော်က ထောက်ပံ့ပေးပြီးတော့ နိုင်ငံခြားက ကျွမ်းကျင်တဲ့ ဆရာဝန်ကြီးတွေကို ဖိတ်ခေါ်ပေးပေါင်းပြီးတော့ စိတ်ချယုံကြည်စွာနဲ့ ခွဲစိတ်မှုနဲ့ယူခဲ့တယ်။

တွေ့ဆုံမေးမြန်း စာ ၁၁

**ပေါက်တေးမြို့အတွင်းသို့ တပ်မတော်မှ လက်နက်ကြီးဖြင့် ဖမ်းဆီးမှုကြောင့် နေအိမ်များ မီးလောင်၊ ရမ်းငြုမြို့ရှိ နေအိမ်များအား တပ်မတော်မှ မီးရှို့ဖျက်ဆီးပျက်စီးမှုများ ကေလာဟလသတင်းများ ရေးသားဖြန့်ဝေလျက်ရှိ**

ပြည်တွင်းသတင်း စာ ၁၉

**တရားမဝင် သစ်မျိုးစုံ၊ စက်သုံးဆီများ၊ လုပ်ငန်းသုံးပစ္စည်းများ၊ လူသုံးကုန်ပစ္စည်းများ၊ စားသောက်ကုန်ပစ္စည်းများနှင့် မော်တော်ယာဉ်များ ဖမ်းဆီးရမိ**

နေပြည်တော် ဒီဇင်ဘာ ၃၀ - တရားမဝင် ကုန်သွယ်မှုတိုက်ဖျက်ရေး ဦးဆောင်ကော်မတီ၏ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲမှု ဖြင့် တရားမဝင် ကုန်သွယ်မှုများကို ဥပဒေနှင့်အညီ ထိရောက်စွာ တားဆီးအရေးယူ နိုင်ရေးဆောင်ရွက်လျက်ရှိရာ ဒီဇင်ဘာ ၂၅ ရက်တွင် အကောင်အချင်းပြင်းစွာ ခန့်ခွဲမှုဖြင့် တာဝန်ကျမှုပေါင်းအဖွဲ့များက စစ်ဆေးမှုများ ဆောင်ရွက်ရာတွင် မြန်မာ့ စက်မှုဆိပ်ကမ်း၌ ကုန်သွယ်မှုတစ်ရပ် အတွင်းမှ သွင်းကုန်ကြောညာတွင် ကြေညာထားခြင်းမရှိသည့် Click LED မီးသီး ၁၀၀၈ လုံး အပါအဝင် ကုန်ပစ္စည်း နှစ်မျိုး၊ ခန့်မှန်းတန်ဖိုးငွေကျပ် ၁၀၅၅၀၀၀၀ ကိုလည်းကောင်း၊ အေးရာပေါ့လီဆိပ်ကမ်း ၌ သွင်းကုန်ကြောညာတွင် ကြေညာထား သည့်နှင့် ကွဲလွဲစွာပါရှိလာသည့် စတီးစွန်း စာမျက်နှာ ၁၄ ကော်လံ ၁ \*

**လူတန်ကို အကြိတ်အနယ်ကစားပြီး အနိုင်ရရှိခဲ့သည့် ချယ်ဆီး**

ပရိသီးလင်ဂ်ပွဲစဉ် (၂၀) မှ ဒီဇင်ဘာ ၃၀ ရက်က အစောဆုံးယှဉ်ပြိုင်ကစားခဲ့သည့် လူတန်နှင့် ချယ်ဆီးအသင်းပွဲစဉ်တွင် ချယ်ဆီးအသင်းက အကြိတ်အနယ်ကစားပြီး သုံးဂိုး-နှစ်ဂိုးဖြင့် အနိုင်ရရှိခဲ့သည်။ လူတန်အသင်းသည် ယခုပွဲစဉ်တွင် ရှုံးနိမ့်ခဲ့သော်လည်း ချယ်ဆီးအသင်းကို ဘောလုံးပိုင်ဆိုင်မှုအသား ရိုးကျန်သွင်းချက်အသားဖြင့် ပွဲချိန်အများစု



စာမျက်နှာ ၂၁ ကော်လံ ၄ \*